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Кошт — свабодны.

На прастор,  на шырокі разлог 
Выхадзі,  мой народ,  грамадою...

Якуб КОЛАС

Äà ¢âàã³!
Хто хоча 

набываць газету  
ў офісе рэдакцыі — 

чакаем!
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Ці хочаце вы папрацаваць  
у Германскім Бун дэ с та гу?

Ó 2013 ãîä çå Ãåð ìàíñê³ Áóí äý ñ òàã òàê
ñà ìà ïðà äà ñ òà¢ëÿå Ì³æíàðîäíóþ ïàð
ëàìåíöêóþ ñòûïåíäûþ (IPS)
âû ïóñêí³êàì âû øýé øûõ íà âó ÷àëü íûõ 
óñ òà íî¢ Áå ëà ðóñ³.

Ì³æíà ðîä íàÿ ïàð ëà ìåíö êàÿ ñòû ïåí
äûÿ (IPS)ïðà äóã ëå ä æà íà äëÿ âû ïóñêí³êî¢ 
ÂÍÓ, ÿê³ÿ ö³êà âÿö öà ïàë³òû êàé, àê òû¢íà 
çàé ìà þö öà ãðà ìàä ñêàé äçåé íàñ öþ ³ 
ìà þöü âåëüì³ äî á ðûÿ âå äû ïà íÿ ìåö êàé 
ìî âå.

Íà ìî ìàíò ïà ÷àò êó ïðà ã ðà ìû ÿíû 
ïàâ³ííû áûöü íå ñòà ðýé øûì³ çà 30 ãà äî¢.

Ñòû ïåí äû ÿ òû çìî ãóöü ïðàéñö³ 15òûä í¸ âóþ ñòà æû ðî¢êó ¢ àä íà ãî ç äý ïó òà
òà¢ Ãåð ìàí ñêà ãà Áóí äý ñ òà ãà. Íà ïå ðû ÿä ³õ 5ìå ñÿ÷ íà ãà çíà õî ä æàí íÿ ÿíû 
áó äóöü çàë³÷à íû âà Óí³âåðñ³òýò ³ìÿ Ãóì áàëü äòà ¢ Áåðë³íå ³ àò ðû ìà þöü ìàã ÷û
ìàñöü íà âåä âàöü âó ÷ýá íûÿ çà íÿòê³.

Ì³æíà ðîä íàÿ ïàð ëà ìåíö êàÿ ñòû ïåí äûÿ (IPS) äî¢æûö öà ç 1 ñà êàâ³êà ïà 31 
ë³ïå íÿ 2013 ãî äà.

Ñòû ïåí äûÿ ¢êëþ ÷àå ðàñ õî äû íà ïðà åçä, ïðà æû âàí íå ³ ìå äû öûí ñêóþ ñòðà
õî¢êó, à òàê ñà ìà øòî ìå ñÿ÷ íóþ ãðà øî âóþ äà ïà ìî ãó íà õàð ÷à âàí íå.

Çàÿ¢ê³ íà ¢äçåë ó êîí êóð ñå ïðû ìà þö öà äà 31 ë³ïå íÿ 2012 ã.  
ó Ïà ñîëü ñò âå Ãåð ìàí³³ ¢ Ì³íñêó.

Áîëüø ïà ä ðà áÿç íàÿ ³íôàð ìà öûÿ íà ñàé öå http://www.bundestag.de/IPS.
ÓÍÏ 101166185

Пра размер хабару, які 
вымагаў намеснік старшыні 
Мінгарвыканкама Ігар Васільеў, 
паведаміла прэс-служба КДБ. 
Чыноўнік цалкам прызнаў сваю 
віну.

“Ігар Васільеў вымагаў 
хабар у памеры 500 тысяч 
долараў ЗША ў прадстаўнікоў 
еўрапейскага прадпрыемства-
інвестара за спрыяльнае выра-
шэнне пытання, якое ўваходзіць 
у яго кампетэнцыю і звязанага 

Ігар Васільеў вымагаў 
паўмільёна долараў

з заключэннем інвестыцыйнага 
дагавора на агульную суму 
звыш 30 мільёнаў долараў ЗША, 
— паведамілі ў КДБ. — Перадача 
грашовых сродкаў павінна была 
ажыццяўляцца дзвюма роўнымі 
часткамі па 250 тысяч долараў 
ЗША”.

6 ліпеня Васільева затрымалі 
супрацоўнікі КДБ у службовым 
кабінеце пасля атрымання пер-
шай часткі хабару.

Пра што сведчыць гэты 
факт? У першую чаргу пра тое, 
што ў Беларусі квітнее карупцыя. 
Праўладная прапаганда талды-
ча, што чыноўнікі ў нас чэсныя, 
што “вертыкаль” фарміруецца з 
самых заслужаных, самых сум-
ленных людзей... І ні слова пра 
тое, што сама дзяржава ствары-
ла найлепшыя ўмовы для 
карупцыі. У цывілізаваным 
свеце грамадскасць мае ўсе 
правы для кантролю за 

чыноўнікамі. У нас начальнікаў 
можа кантралявать толькі той, 
хто іх прызначае. У сапраўды 
дэмакратычных краінах 
паўнавартасна дзейнічае “чац-
вёртая ўлада” — незалежныя 
сродкі масавай інфармацыі. У 
Беларусі амаль усе газеты, 
радыё, тэлебачанне — пад абца-
сам прэзідэнцкай улады. 
Грамадскія арганізацыі, 
палітычныя партыі — у зароды-
шы. Праваахоўныя органы слу-

жаць не столькі законам, колькі 
тым жа чыноўнікам. Вось і 
квітнее карупцыя! Дайшлі да 
таго, што хабар у 200, 300 ці 
500 тысяч долараў — звычайная 
справа.

Пакуль у краіне будуць спры-
яльныя ўмовы для карупцыі — 
датуль гэтае зло не толькі будзе 
мець месца на беларускай 
зямлі, але і з кожным годам мно-
жыцца.

Вера ВІР.

Светлана КАЛИНКИНА

Известный исторический 
факт: римский император 
Калигула ввел в состав сената 
своего коня. Таким образом, конь 
по кличке Инцитат вошел в исто-
рию как самый высокопостав-
ленный жеребец, а император 
Калигула долго считался сумас-
шедшим. Однако сейчас истори-
ки пересмотрели свои оценки.

В новой исторической трак-
товке считается, что Калигула при 
соблюдении всех демократиче-
ских процедур (конь был объяв-
лен гражданином Рима, как тре-
бовал закон того времени) просто 
высмеял бездельников. Более 
того, выяснилось, что когда экс-
центричный император был убит, 
народ выступил против вывода 
коня из сената. Потому что в отли-
чие от других законодателей, 
Инцитат никого в тюрьмы не 
сажал, дурных советов не давал и 
требовал совсем немного на 
свое содержание.

Две тысячи лет прошло, а 
какие очевидные параллели! 
Калигула, он же Гай Юлий Цезарь, 
известен своим принципом: 
«Пусть ненавидят, лишь бы боя-
лись». Ну а конь… Нет, лица в 
белорусском парламенте челове-
ческие. Но все-таки уже очевид-
но, что наш правитель тоже сде-
лал свой ход конем, формально 
использовав для этого демократи-
ческие процедуры.

Простой пример из жизни 
сегодняшней Беларуси недавно 
привел епископ Гомельский и 
Жлобинский Стефан. Так и сказал: 
«Самый простой пример». «Вы зна-
ете, что в домах престарелых есть 
норма, согласно которой лежачему 
человеку положен один памперс 
на трое суток? — спросил епископ 
Стефан у журналиста газеты 
«Вечерний Гомель». — Можно ли 
содержать так лежачих людей?»

Я тоже журналист, и я этого не 
знала. Даже мысли, даже тени 
подозрения не было, что можно 
дойти до такой степени цинизма. 
Громогласно отчитаться, что лежа-
чих больных государство обеспе-
чивает памперсами и подгузни-
ками, засветиться в качестве 
заботливых благодетелей в СМИ и 
на телеэкранах, а на самом деле 
установить издевательскую норму 
«один — на три дня». Почему не 
один на месяц или даже на год? 
Какими физиологическими про-

цессами обоснована эта норма?
Конечно, даже не надо быть 

медиком, чтобы понимать, что чело-
век от такого «подарка» будет уми-
рать в вони и собственных испраж-
нениях. Но в Палате представителей 
было 14 депутатов-врачей, большое 
профессиональное лобби. Как они 
могли молчать? Те, кто давал клятву 
Гиппократа. Те, кто знает и видел, 
что такое лежачий больной. Почему 
никто из них ни разу даже не заик-
нулся, что государство просто не 
имеет права тратить миллионы дол-
ларов на то, чтобы запускать в кос-
мос спутники или отправлять экспе-
диции в Антарктиду, когда так страш-
но умирают собственные гражда-
не?.. 

14 врачей сидели в Палате 
представителей как народные 
избранники, но так истово одобряли 
все решения власти, что даже не 
вспомнили о некоторых физиологи-
ческих отличиях, которые есть 
между мужчинами и женщинами. 
Хотя именно из-за этих особенно-
стей строения организма инвалиды-
колясочники, лежачие, парализо-
ванные мужчины используют не 
памперсы, а наружные урологиче-
ские катетеры. Эти злополучные 
катетеры и мочеприемники вообще 
не попали в списки изделий сани-
тарно-гигиенического назначения, 
которыми государство обеспечива-
ет инвалидов. Про тысячи человек, 
про тысячи больных мужчин просто 
забыли, о них никто даже не поду-
мал. Будто их нет, будто они уже 
умерли или испарились. Так какой 
вообще толк от того, что в парламен-
те заседали врачи? 

Конечно, в ХХI веке это вообще 
позор — иметь такую проблему. Это 
стыд невероятный — экономить на 
памперсах и катетерах для больных 
людей. Это скотство— вычеркнуть из 
списка тех, кому положены пампер-
сы, глубоких стариков, главный диа-
гноз которых — старость. Это просто 
какая-то форма государственного 
людоедства. Потому что простейшее 
и элементарное, что государство 
должно обеспечить своим больным и 
немощным — право жить и умирать, 
извините, не в моче и фекалиях.

Однако никто из депутатов не 
осмелился на эти темы даже гово-
рить, не то что добиваться и требо-
вать. Хотя это не политика. Это не 
защита политзаключенных. Это не с 
открытым забралом да против кор-
рупции, против силовиков. Это то, 

что даже в наших условиях они 
могли и должны были делать. И 
все равно не стали. Струсили.

Они струсили по мелочи, и тем 
более трусили по-крупному.

Беларусь вымирает. Разными 
хитростями выводят из статистики 
смерти от онкозаболеваний, но 
очевидное невозможно спрятать: 
в каждой белорусской семье есть 
умершие от рака и редко у кого — 
от старости.

По последним данным РНПЦ 
онкологии и медицинской радио-
логии, за последние 10 лет забо-
леваемость раком в Беларуси 
выросла на треть, на 34%. 
Правда, никто по этому поводу не 
кричит «Караул!». И даже наобо-
рот, нас всячески успокаивают, 
что не надо паниковать, потому 
что такая тенденция во всем 
мире, и дальше будет только хуже.

Вроде все так. Только во всем 
мире рак выявляют на ранних 
стадиях и лечат. А у нас — когда 
человек начинает загибаться, сам 
идет к врачу, но сделать уже ниче-
го невозможно.

Врачи прекрасно знают это 
важное отличие. Знают, что во 
всем мире для выявления рака на 
ранних стадиях выстроена целая 
система. Знают, что простейшее и 
элементарное в ранней диагности-
ке — это анализ крови на онкомар-
керы. Вот заболели вы, скажем, 
ангиной или, абсолютно здоровый, 
пришли за водительской мед-
справкой, и вас отправляют сдать 
такой анализ. Посчитав белки-гор-
моны в крови, оказывается, 
можно выявлять опухолевые про-
цессы в самом начале. Только 
нашему государству это не надо. У 
нас не нашлось денег. На самые 
разные причуды и авантюры, на 
«Славянский базар», на хоккей, на 
новые самолеты, на новые рези-
денции деньги есть, а на спасение 
людей от смертельных стадий рака 
— нет. И именно депутаты прини-
мали такие законы о государствен-
ном бюджете. «За» голосовали 
даже депутаты-медики.

Кто они после этого?
Врачи? Государственные дея-

тели? Представители народа?..
Чем больше думаешь, тем 

очевиднее, что конь в сенате это 
действительно некий символ 
уровня нынешнего белорусского 
парламентаризма. Правда, кор-
мим мы его слишком щедро.

Конь  в сенате

Кто эти депутаты-медики?
1.Антонова Инна Васильевна. Врач-лечебник, врач-организатор здра-

воохранения. В Палату представителей пришла с должности заместителя 
главного врача медицинского объединения Новополоцка.

2.Богданович Лариса Николаевна. Врач-педиатр, врач-невролог, врач-
организатор здравоохранения. В прошлом — руководитель Центра меди-
цинской реабилитации для детей с психоневрологическими заболеваниями 
Бреста.

3.Величко Олег Иванович. Врач-хирург, врач-организатор здравоохра-
нения высшей квалификационной категории. Ранее — главный врач 
Брестской городской больницы скорой медицинской помощи.

4.Вершалович Лариса Георгиевна. Терапевт. До депутатства — заместитель 
главного врача по амбулаторно-поликлинической работе Лунинецкого РТМО.

5.Короп Роман Леонидович. Ранее — главный врач лечебно-профилак-
тического учреждения «Городская клиническая больница скорой медицин-
ской помощи» Минска.

6.Левицкая Анна Викторовна. В Палату представителей пришла с 
должности главного врача Минской центральной районной больницы.

7.Лютиков Василий Владимирович. Врач-хирург, врач-травматолог-
ортопед, врач-организатор здравоохранения. Главный врач медицинского 
центра «БелАЗ».

8.Овчинников Виктор Васильевич. Врач-хирург, врач-организатор 
здравоохранения. Ранее — главный врач Витебской областной клинической 
больницы.

9.Ремша Марина Ивановна. Врач-лечебник. До Палаты представите-
лей — главный врач 4-й детской поликлиники Гродно.

10.Сакадынец Олег Степанович. Имеет высшую квалификационную 
категорию врача-психиатра и врача-организатора здравоохранения. 
Почетный член Ассоциации психотерапевтов Республики Беларусь. Ранее 
— первый заместитель начальника управления здравоохранения 
Могилевского облисполкома.

11.Спильченко Игорь Азорович. Врач-анестезиолог-реаниматолог, 
врач-организатор здравоохранения. Избирался в депутаты с должности 
главного врача Вилейской районной больницы.

12.Федорук Нина Федоровна. Врач-терапевт, врач-организатор здра-
воохранения высшей квалификационной категории. В прошлом — главный 
врач Брестского районного территориально-медицинского объединения.

13.Шамаль Елена Владимировна. Врач-лечебник. Ранее — заместитель 
главного врача по медицинской части Бобруйской центральной больницы.

14.Шилова Светлана Дмитриевна. Главный акушер-гинеколог 
Минздрава.

РЭЗАНАНС

“Пакуль Алесь Бяляцкі і іншыя 
палітвязні голасу ЕС не чуюць”

Такі асноўны пасыл публікацыі ў аўтарытэтным незалежным палітычным выданні 
EUobserver.com, аўтар якой, Прэзідэнт Міжнароднай федэрацыі за правы чалавека 
Суэр Белхасэн, звяртаецца да Еўрасаюза ў сувязі з пагаршэннем сітуацыі з 
палітвязнямі ў Беларусі.

“Алесь Бяляцкі, кандыдат на 
атрыманне Нобелеўскай прэміі 
міру, віцэ-прэзідэнт Міжнароднай 
федэрацыі за правы чалавека і 
прэзідэнт беларускага правааба-
рончага цэнтра «Вясна», быў арыш-
таваны амаль год таму і прыгаво-
раны да чатырох з паловай гадоў 
пазбаўлення волі.

Рэжым Лукашэнкі сфабрыкаваў 
абвінавачванні ва ўхіленні ад выпла-
ты падаткаў і правёў палітычна маты-
ваваны судовы працэс для таго, каб 
пакласці канец намаганням Алеся 
Бяляцкага па абароне правоў чала-
века ў Беларусі.

Першапачатковы шок ад арыш-
ту выклікаў публічную рэакцыю на 
Захадзе, аднак зараз Еўрасаюз 
вытхнуўся.

Што ж адбываецца за кратамі?
У апошнія тыдні адміністрацыя 

калоніі рэзка абмежавала Алеся 
Бяляцкага як у магчымасці атрыман-
ня прадуктовых перадач, так і ў без 
таго нешматлікіх спатканнях са 
сваякамі. Іншых зняволеных кара-
юць за размовы з ім. Супраць яго 
ўжыты дысцыплінарныя санкцыі, 
праз якія ён не змог выйсці на волю 
па амністыі.

Алесь Бяляцкі — не першая 
ахвяра ціску з боку турэмнай 
адміністрацыі. Падобныя меры 
ўжываліся для таго, каб дамагчыся 
прашэння пра памілаванне ад іншых 
палітвязняў, у тым ліку былога канды-
дата ў прэзідэнты Андрэя Саннікава.

Калі Лукашэнка быў на 
фінальным матчы Еўра-2012, 
думкамі ён быў далёкі ад Алеся 
Бяляцкага. Тым не менш гэты права-
абаронца застаецца стрэмкай у целе 
рэжыму і крыніцай пастаяннага 
свербу для яго.

Нягледзячы на пастаянны ціск, 
які аказваецца на Алеся Бяляцкага з 
мэтай прызнання ім сваёй віны, ён 
адмаўляецца зрабіць гэта. Але цвёр-
дасць палітвязня за кратамі павінна 
знайсці водгук у ЕС.

Што можа зрабіць ЕС супраць 
дыктатараў, якія засядзеліся на сваіх 
пасадах?

Саюз годны пахвалы за пад-
трымку рэзалюцыі Савета па правах 
чалавека ААН ад 5 ліпеня, якой быў 
заснаваны мандат спецдакладчыка 
па Беларусі. Але можна зрабіць 
больш. 14 палітычных зняволеных 
застаюцца за кратамі, спарадычныя 
вызваленні накшталт выхаду на 
волю Андрэя Саннікава і Зміцера 
Бандарэнкі ў красавіку — гэта не 
больш чым хітрыкі рэжыму, які хоча 
выйграць час і прадухіліць увядзенне 
новых санкцый з боку ЕС.

З тых часоў сітуацыя для 

палітвязняў толькі пагаршаецца... 
Беларускія ўлады хочуць пераканаць 
ЕС у неабходнасці адмены ціску і 
пачатку дыялогу без папярэдніх умоў. 
Але Еўрасаюз павінен цвёрда стаяць 
на патрабаванні безумоўнага вызва-
лення і рэабілітацыі ўсіх палітвязняў у 
якасці ўмовы для вядзення якіх-
небудзь перамоў.

Дзяржавы — сябры ЕС чакалі да 
вясны гэтага года, перш чым ухваліць 
шэраг мэтавых санкцый у дачыненні 
да людзей і кампаній, якія 
падтрымліваюць рэпрэсіўны рэжым 
Лукашэнкі.

Узгоднены падыход, які спалучае 
санкцыі супраць «кашалькоў» дыкта-
тара і прыцягненне да адказнасці 
еўрапейскіх кампаній, што 
падтрымліваюць рэжым, неабходны 
для таго, каб прадухіліць захаванне 
дыктатуры.

На чацвёртай сустрэчы міністраў 
замежных спраў «Усходняга партнёр-
ства» ЕС павінен заняць цвёрдую і 
бескампрамісную пазіцыю ў 
дачыненні да апошняга еўрапейскага 

дыктатара. Яна павінна 
прытрымлівацца стратэгіі 
прасоўвання дэмакратыі і правоў 
чалавека, прынятай у чэрвені 
дзяржавамі — сябрамі ЕС.

Таксама ЕС павінен працягнуць 
сустрэчы з лідарамі беларускай 
апазіцыі і падтрымку грамадзянскай 
супольнасці ў той час, як рэжым 
спрабуе абмяжоўваць выезд з 
краіны і ператварыць яе ў гіганцкую 
турму. Беларускія ўлады 
па-ранейшаму адмаўляюцца весці 
перамовы аб спрашчэнні візавага 
рэжыму. ЕС неабходна знайсці 
альтэрнатыўныя шляхі вырашэння 
гэтага пытання.

Знайшла справа Бяляцкага вод-
гук? Ці будзе яго маўчанне настолькі 
моцным, каб выклікаць рэзананс? 
Час пакажа. Міжнародная федэра-
цыя за правы чалавека будзе пра-
цягваць уважліва сачыць за 
адносінамі ЕС з Беларуссю.

Пакуль Алесь Бяляцкі і іншыя 
палітвязні голасу ЕС не чуюць.

Суэр БеЛхАСЭН.

З-ЗА КРАТАЎ

У Дашкевіча 
запаленне 

лёгкіх
Ён змешчаны ў мед-

санчасць. Пра гэта ў сваім 
фэйсбуку паведаміла 
нявеста Зміцера Наста 
Палажанка.

Нагадаем: Зміцер Дашкевіч 
больш за 1,5 года знаходзіцца за 
кратамі.

Нядаўна ў дачыненні да яго 
распачалі новую справу — за злос-
нае непадпарадкаванне патраба-
ванням адміністрацыі папраўчай 
установы, якая выконвае пакаран-
не ў выглядзе пазбаўлення волі.

У выпадку прызнання віны 
Дашкевічу пагражае пазбаўленне 
волі тэрмінам да аднаго года (цяпер 
яму застаецца адбыць пяць месяцаў 
пакарання).

Усе судовыя працэсы па спра-
вах Зміцера Дашкевіча былі расцэ-
нены праваабаронцамі як 
палітычна матываваныя, а 
арганізацыя «Міжнародная 
амністыя» двойчы прызнавала яго 
вязнем сумлення.

Дарэчы, Зміцеру Дашкевічу 
можна адправіць ліст або 
паштоўку на адрас: вул.Савецкая, 
205, г.Глыбокае, Віцебская вобл., 
211791, папраўчая калонія №13.

Каваленка  
напісаў  

прашэнне  
аб вызваленні

Пра гэта паведамілі 
брат і бацька Каваленкі, 
якія днямі атрымалі з ім 
спатканне.

Прашэнне ў адзін радок: «Прашу 
мяне вызваліць». 

Нагадаем, што Сяргей апынуўся 
ў турме пасля таго, як вывесіў 
нацыянальны бел-чырвона-белы 
сцяг на галоўнай ёлцы Віцебска. 
Спачатку атрымаў прысуд з 
адтэрміноўкай, потым — рэальны.

Паўлу 
Севярынцу 
афіцыйна 
адмовілі  

ў амністыі
Палітыка выклікалі ў 

дзяжурную часць спец-
камендатуры №7 і 
паказалі паперу, у якой 
паведамляецца, што 
амністыя яго не даты-
чыць.

Нагадаем, што Павел адбы-
вае тры гады абмежавання 
волі. Яго прызналі вінаватым у 
арганізацыі масавых 
беспарадкаў 19 снежня 2010 
года.

Апошняя амністыя была 
праведзена ў Беларусі ў 
сярэдзіне ліпеня. Ніводны 
палітвязень па амністыі вызва-
лены не быў.

«Палітвязні сёння — гэта 
закладнікі, — кажа Севярынец. — 
Відавочна, што выгандляваць 
грошы за вызваленне сваіх 
апанентаў на Захадзе рэжыму не 
ўдалося. Гэта значыць, палітвязні і 
надалей застануцца ў турмах».

В тюрьму  
не посадят
Материалы по факту жестокого 

обращения с птенцами бакланов 
переданы в Лукомльский сельский 
совет для составления администра-
тивного протокола на виновного 
(фамилия пока не сообщается) и 
передачи в суд.

поСЛе СКАНдАЛА
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ЛІЧБА дНЯБеЛАРУСКІ пАНТЭоН

У грамадстве ёсць 
попыт на герояў

Апошнім часам на старонках “Народнай Волі” разгарнулася дыскусія наконт  
стварэння Нацыянальнага пантэона герояў. Сёння сваімі думкамі на гэты конт 

дзеліцца кандыдат гістарычных навук Ніна СТУЖЫНСКАЯ.

Калі пазбавімся ад замшэлага мінулага?

120 мільярдаў  
беларускіх рублёў

Менавіта столькі Беларусь патраціла на падрыхтоўку 
спартсменаў да Алімпіяды.

Пра гэта паведаміў дарадца прэзідэнта па пытаннях фізічнай куль-
туры, спорту і развіцця турызму Ігар Заічкоў.

Скарбы шукаць можна
Але толькі без спецыяльных прылад...

У Беларусі будзе забаронена выкарыстанне металашукальнікаў усімі, 
хто не звязаны з вывучэннем нетраў на прафесійным узроўні.

Як тлумачаць чыноўнікі, гэтыя захады ўводзяцца супраць “чорных” 
капальнікаў.

«Такія меры ўвялі з-за актыўнасці так званых “чорных” капальнікаў. 
Карыстацца металашукальнікамі можна будзе толькі тым, хто мае на гэта 
адпаведны дазвол», — цытуе belta.by начальніка ўпраўлення па ахове 
гісторыка-культурнай спадчыны Міністэрства культуры Беларусі Ігара 
Чарняўскага.

МАЙЦе НА ЎВАЗе

«пясняр» Валерий 
Скорожонок и министр Игорь 

Шуневич

С кем будет  
советоваться министр  

внутренних дел?
Генерал-майор Игорь Шуневич решил создать 

при МВД общественный совет.

ЗАКУЛИСье

Чуть больше месяца назад на 
одном из мероприятий с участием 
Шуневича идею создания такого 
совета сформулировал председа-
тель республиканского совета вете-
ранов органов внутренних дел и 
внутренних войск генерал-лейте-
нант внутренней службы в отставке 
Виктор Пискарев.

Новый министр мысль подхва-
тил и на днях собрал бывших руко-
водителей МВД, УВД и прочих заслу-
женных милиционеров, заявив, что 
должен посоветоваться «с предше-
ственниками, которые способны 
критически оценить предлагаемые 
меры по обновлению ведомства». 
Правда, из бывших министров при-
гласили только Владимира Егорова 
и того же Пискарева. Валентина 
Агольца, Юрия Сивакова, 
Владимира Наумова и Анатолия 
Кулешова на встрече почему-то не 
было. Зато рядом с министром 
засветились те, у кого А.Лукашенко 
распорядился отобрать 
милицейские дачи, — генералы 
Юрий Радюкевич и Александр 
Щурко .  Разговаривали, 
естественно, о реформе органов 
внутренних дел.

«Народная Воля» попросила 
поделиться впечатлениями от встре-
чи бывшего председателя КГБ и 
экс-главу МВД Владимира Егорова.

«Многих бывших министров на 
самом деле не было, — рассказал 
Владимир Демьянович. — Но были 
милиционеры, которые знают поло-
жение в органах внутренних дел 
намного лучше. Тот же генерал-май-
ор милиции в отставке Юрий 
Тарабрин толково выступил, Юрий 
Радюкевич хорошие идеи выска-
зал.

Какие предложения были 
самые толковые? Например, пред-
лагается учредить Институт офицер-
ских собраний, создать при МВД 
Общественный совет, в который 
пригласить уважаемых людей 
республики, обновить Кодекс про-
фессиональной этики. Обсуждались 
и другие моменты — по внутренним 
войскам, по оргпреступности, охра-

не, Академии МВД. В общем, для 
начинающего министра такие 
встречи чрезвычайно полезны…

Кстати, я бы не стал употреблять 
громкое слово «реформа» относи-
тельно каких-то преобразований в 
МВД. На мой взгляд, никакая это не 
реформа — просто надо привести 
все в соответствие времени и 
обстановке».

Как стало известно «Народной 
Воле», на август запланировано спе-
циальное совещание по поводу 
МВД с участием А.Лукашенко. Там, 
видимо, и выяснится точно, как 
именно будут реформировать МВД.

А вот кого пригласят в обще-
ственный совет при МВД, пока не 
ясно. Впрочем, первые кандидату-
ры уже есть — народная артистка 
Беларуси Валентина Гаевая и про-
тоиерей Федор Повный. Во всяком 
случае месяц назад именно они 
поддержали идею генерала 
Пискарева о создании совета: 
«Приглашайте, будем только рады! 
Бог в помощь!».

А вот председателя ОГП 
Анатолия Лебедько, председателя 
БХК Олега Гулака, правозащитника 
Валентина Стефановича или того 
же шеф-редактора «Нашей Нівы» 
Андрея Дынько, который, по свиде-
тельству нынешних подчиненных 
генерала Шуневича, матерится как 
сапожник, туда явно не пригласят…

Марина КоКТЫШ.

Банкір хоча адкрыць  
у Мінску музей  

прыватных калекцый
Ён можа расчыніць дзверы ўжо ў наступным 

годзе. Пра гэта паведаміў старшыня праўлення 
ААТ «Белгазпрамбанк» Віктар Бабарыка падчас 
урачыстай перадачы двух графічных лістоў Марка 
Шагала ў фонд Нацыянальнага мастацкага музея 
Беларусі.

Па словах старшыні праўлення банка, стварэнне музея прыватных калек-
цый залежыць ад попыту на такога роду выставы гледача. Сёння 
“Белгазпрамбанк” актыўна фарміруе ў Нацыянальным мастацкім музеі 
Беларусі тэматычную карпаратыўную калекцыю твораў выяўленчага мастацтва 
«Мастакі парыжскай школы родам з Беларусі», паведамляе belta.by. Яна ўжо 
налічвае больш за 40 работ. Сёння калекцыя папоўнілася двума графічнымі 
лістамі Марка Шагала «Крыжовы шлях» і «Бачанне Апакаліпсісу», якія акцыяне-
ры банка перадалі ў дар музею падчас урачыстага мерапрыемства, прысвеча-
нага 125-годдзю з дня нараджэння сусветна вядомага мастака.

Як распавёў Бабарыка, у верасні ў Нацыянальным мастацкім музеі 
пройдзе выстава карцін вялікіх мастакоў з прыватных калекцый. На ёй 
будзе прадстаўлена больш за 100 твораў мастацтва, у тым ліку работы 
мастакоў парыжскай школы. «Любая творчасць складаецца з трох 
складнікаў: прадмета тварэння, творцы і гледача. Паглядзім, ці знойдзе 
свайго гледача такая выстава, і вырашым, ці патрэбны такі музей», — 
сказаў Віктар Бабарыка.

Новы амбасадар Літвы 
пачне працаваць з 
наступнага тыдня

З 24 ліпеня 51-гадовы Лінас Лінкявічус мае ў 
Беларусі афіцыйны статус амбасадара.

Аднак пакуль ён займаецца пераездам, паведамляе БелаПАН. Як 
паведамляла “Народная Воля”, Лінкявічус двойчы займаў пасаду міністра 
абароны, з’яўляўся амбасадарам Літвы ў місіі пры NATO, пастаянным 
прадстаўніком у Паўночнаатлантычным савеце.

Папярэдні амбасадар Літвы Эдмінас Багдонас, які працаваў у Мінску 
з 2007 года, пакінуў Беларусь у сувязі з заканчэннем тэрміну дыпламатыч-
най місіі.

дЫпКУР’еР

ВеРНІСАЖ

СпеЦЫЯЛьНЫ РЭпАРТАЖ

Курорт расійскіх 
пенсіянераў

Насуперак распаўсюджанаму 
меркаванню, што Нарач — гэта 
курорт для беларусаў, нашых 
землякоў тут няшмат. Як правіла, 
прыязджаюць на дзень-два, на 
выхадныя, — вось і ўвесь адпачы-
нак. Асноўны кантынгент — 
расіяне. Размаўляю з дзвюма 
грамадзянкамі Расіі. Абедзве 
пенсіянеркі з Падмаскоўя. Ірына і 
Тамара не першы раз адпачыва-
юць на Нарачы — былі тут летам 
2010-га. Тамара кажа: 

— Нам тут спадабалася. 
Харчаванне добрае, нават вось 
узялі апельсін і яблык з сабой са 
стала. Пазней з’ядзім. Тут што 
добра — дык гэта тое, што ёсць 
комплекс медыцынскіх працэдур. 
Я, напрыклад, толькі дзеля гэтага 
сюды прыехала. У нас, на жаль, 
санаторыі саступілі дамам 
адпачынку. А трэба ж не толькі 
адпачыць, але і здароўе 
паправіць. Нам падабаецца 
стаўленне да нас з боку персаналу. 
Ну і лес тут такі прыгожы, што 
папросту прыемна хадзіць і 
дыхаць свежым паветрам. 
Праўда, хочацца нешта набыць з 
сабой, а з гэтым тут цяжка. Вось 
дамовіліся з адным кіроўцам 
мінібуса, які паабяцаў завезці нас 
на шопінг у Мінск. Купім там якую 
бялізну льняную, цукеркі 
беларускія, можа, нейкія 
сувеніры на памяць.

Жанчыны вельмі здзіўлены, 
што такую “драбязу”, як даць 
турыстам магчымасць патраціць 
прывезеныя грошы на курорце 
Нарач, проста не прадугледзелі: 
няма куды ісці, няма што купляць. 
Тазікі пластмасавыя, каструлі, 
бытавая хімія, што прадаюцца ў 
мясцовай краме, — гэта ж не 
набор для турыста.

— Хутчэй за ўсё мы тут апошні 
раз, — прызнаюцца жанчыны. — 
На ўсё можна было закрываць 
вочы, калі кошты ў беларускіх 
санаторыях былі нізкімі. Але 
зараз кошты такія, што ўжо про-
ста не мае сэнсу сюды ехаць. Мы 
разумеем, што ў вас крызіс, што 
патрэбны грошы, але пуцёўкі 
сталі нават крыху даражэйшыя за 
нашы. Шкада”.

Калі грамадзяне Расіі гатовы 
мірыцца з недаразвітай 
інфраструктурай рэгіёну, то што ж 
тут рабіць прадстаўнікам дальняга 
замежжа?

Сапраўды, ні англійскай, ні 
нямецкай мовы, абыходзячы 
тэрыторыю ля буынкаў розных 
санаторыяў, не чую. Хаця яшчэ ў 
2009 годзе падчас адпачынку на 
Нарачы той жа Зянон Ломаць, які 
тады быў і пры пасадах і пры 
ўладзе, казаў: “Нарач — адзін з 
нешматлікіх курортаў у 
рэспубліцы, куды прыязджаюць 
замежнікі. І калі гэтаму месцу не 
надаць увагі цяпер, потым сюды 
ніхто не паедзе. Дрэнна працуе 
мясцовая ўлада, кіраўніцтва 
Нацыянальнага парку”.

І вось яшчэ адна цытата. “На 
сённяшні момант усе санаторыі 
заняты, але калі да адпачываючых 
будзе такое стаўленне, дык заўтра 

Купацца забаронена,  
паесці няма дзе

Былы старшыня Камітэта дзяржкантролю Беларусі Зянон Ломаць паехаў з сям’ёй адпачыць  
на Нарач і не ўстрымаўся ад рэзкіх ацэнак. “Пазорышча”, —  

заявіў цяпер ужо пенсіянер Ломаць пра лепшы беларускі курорт. 
Карэспандэнт “Народнай Волі” накіраваўся ў Мядзель, каб паглядзець на ўсё сваімі вачыма.

сітуацыя можа змяніцца… У мяне 
ёсць інфармацыя, што ў адзін з 
дамоў адпачынку нядаўна прыехалі 
фіны і з’ехалі незадаволеныя, не 
чакаючы заканчэння адпачынку. За 
наш цэнтральны дзяржаўны курорт 
сорамна”. Нагадваю: сказана было 
ў 2009 годзе. Пасля чаго пачалася 
вялікая праца па ратаванні Нарачы. 
Аляксандр Лукашэнка нават сваім 
указам зацвердзіў цэлую праграму 
развіцця курорта.

І што?
Былы дырэктар заказніка 

«Сарачанскія азёры» Ігар Пастухоў 
гаворыць: ”Замест мер па 
выратаванні існуючых прыродных 
тэрыторый, якія асабліва 
ахоўваюцца, чамусьці плануецца 
забудова там, дзе гэта 
недапушчальна, напрыклад у 
вадаахоўнай зоне возера Вялікія 
Швакшты ці Балдук”. У стане 
экалагічнага бедства апынуліся не 
толькі возера Свір, але і Блакітныя 
азёры, і Швакшты, і Сарачанскія 
азёры. “Нацыянальны парк 
«Нарачанскі» толькі часткова 
вырашае праблему — смецце, якое 
пакідаецца некантраляванай 
плынню турыстаў, прыбіраецца не 
заўсёды і не цалкам. Гэтым летам я 
бачыў смецце на беразе возера 
Балдук, пакінутае турыстамі яшчэ ў 
2004 годзе, яно ўжо парасло тра-
вой, але яго так і не прыбралі. На 
схіле ракі Страча, каля экалагічнай 
сцежкі, мы з калегамі таксама 
выявілі міні-звалку. Крытычна 
засмечаны ўсходні бераг возера 
Вялікія Швакшты. 27 жніўня гэтага 
года на берагавой лініі возера 
Боўцік даўжынёй усяго 100 метраў 
(!), на запаведнай тэрыторыі, мы 
сабралі 30 кілаграмаў смецця”.

Дык а дзе тут 
траціць грошы?
Дзякуй Богу, многія беларусы 

ўжо на свае вочы ўбачылі, як выгля-
даюць сапраўдныя курорты. 
Музыка, кафэ, рэстараны, лавачкі, 
магазінчыкі — весела, ярка, шмат-
людна. Зусім іншая карціна на леп-
шым беларускім курорце.

…У суботу ў цэнтры курортнага 
пасёлка, які старажылы 
па-ранейшаму называюць Купа, 
людзей амаль няма. На набярэжнай 
вуліцы толькі парачка летніх “кафэ-
шак”. Запытваю ў мінакоў: “А ёсць 
іншыя?”. У адказ: “Там далей  
“Кулінарыя”.

Звяртаю ўвагу на маладую 
стройную жанчыну. Мая суразмоўца 
Жанна Казлоўская працуе маса-
жысткай у санаторыі “Белая Русь”. 

— Сапраўды, тут няма куды 
падзецца. Вось у мяне расійцы 
заўсёды пытаюцца: “Дзе можна 
патраціць грошы?” і абураюцца, 
што трэба ехаць за сто кіламетраў у 
магазіны. Чаму тут, у нас, не 
адчыніць нейкія ўстановы? Ды тыя 
ж казіно! Некаторыя расіяне едуць 
для гэтага ў Мінск, а потым 
вяртаюцца сюды. Чаму не 
пабудаваць аквапарк? Калі кепскае 
надвор’е (а такое ў нас бывае нават 
летам) — гэта ж выйсце. Чаму нельга 
на пляжах усталяваць розныя 

дзіцячыя забаўляльныя 
атракцыёны? У нас у пазамінулы 
сезон тут былі невялічкія басейны з 
мячыкамі і лесвічкамі, дык, каб вы 
бачылі, якая туды чарга стаяла. А на 
“банан”?.. А сёлета нічога няма. 
Моладзь сюды едзе кампаніямі, каб 
пакупацца ды нейкі шашлык 
зрабіць. І хутчэй назад у гарады, бо 
няма чым тут заняцца. Нават самае 
простае: людзі прыязджаюць на 
возера, каб хоць паплаваць ад 
душы. А тут таблічкі паўсюль: 
“Купацца забаронена!”. Трэба ж і 
гэтую праблему неяк вырашаць”.

Не ведаю, хто як, і што там 
думаюць нашы дзяржаўныя 
чыноўнікі, але я асабіста сапраўды 
не ўяўляю, навошта ехаць на возе-
ра, калі ў ім нельга купацца. Хоць і 
сусветна прызнана, што гэта возера 
ўнікальнае, незвычайнае, прыго-
жае, але які з гэтага толк, калі ўсю 
гэтую радасць можна назіраць 
толькі з берага. 

…Бачу двух маладых людзей. 
Адзін, Зміцер, не захацеў назваць 
сваё прозвішча. Сказаў, што пра-
цуе дырэктарам турфірмы, таму не 
можа адкрыта гаварыць тое, што 
думае пра беларускі курорт.

— Я сам пішу ў рассылцы, што 
тут ёсць возера, касцёл, страусіная 
ферма, заклікаю сюды людзей. 
Але крытыка Ломаця абсалютна 
правільная. Што гэта за курорт, 
што гэта за ўзровень? Тут проста 
няма чаго паказваць людзям. 
Нават нейкіх распрацаваных 
турыстычных маршрутаў няма. 
Хаця можна было зрабіць 
прыстойныя экскурсіі, ды ніхто 
гэтым не займаецца, нікому не 
патрэбна. Дзяржава дае грошы, 
грошы гэтыя некуды выпараюцца, 
і ўсё ідзе, як ішло. Каб прыватнікі 
займаліся Нараччу, то яны б пра 
кожную капейчыну думалі. А так… 
Было дрэнна, а цяпер яшчэ 
“лепей”. 

Сядзі і глядзі на ваду
Надвор’е цудоўнае, возера пры-

гожае, размовы сумныя… Самы час 
падсілкавацца. Пытаюся ў мясцо-
вых мужчын, якія на пляжы гуляюць 
у карты: “Дзе тут можна паабе-
даць? Каб не ў вулічным кафэ, а 
больш прыстойна?” 

— Вы што? Тут кормяць толькі ў 
дамах адпачынку па пуцёўцы. А 
рэстаранаў, як у Мінску, у нас няма. 
Ёсць у Кабыльніку (вёска Нарач. — 
Прым. аўтара) адзін, зроблены пад 
старажытны, але там розныя 
вяселлі спраўляюць ды юбілеі. У 
суботу вы туды дакладна не трапіце. 
Так што ідзіце ў магазін, там купіце 
нешта. Больш ніяк.

Нашу гутарку пачуў пенсіянер з 
Калугі і са спачуваннем у голасе 
запытаў: “Як жа вы тут жывяце?” 
Але мужчыны папаліся з гумарам, 
толькі зарагаталі ў адказ: 
“Мучаемся…”

Мужчыны пачалі распытваць 
госця з Калугі пра іхняе жыццё, пра 
цэны, пра Пуціна з Мядзведзевым, 
а я разгаварылася з маладой жан-
чынай, якая везла па беразе мало-
га ў калясцы. Аказалася, што 
Кацярына Малочка прыехала сюды 
з Салігорска.

— Нас з сяброўкай муж сюды 
прывёз на выхадныя. Я ніколі раней 
не была на Нарачы. Тут прыгожа. 
Гуляем вось, дыхаем паветрам... 
Хаця кажуць, што, бывае, тут 
смярдзіць адкідамі з маслазавода. 

Я так разумею, што на Нарачы 
толькі гэта і можна — пагуляць па 
беразе ды пахадзіць па лесе. Пакуль 
дзіця малое, то мяне гэта задаваль-
няе, але для дзяцей ад трох гадоў і 
болей тут зусім нічога не прадуглед-
жана. А гэта ж заўсёды праблема, 
чым іх заняць. Малыя ж не будуць 
сядзець спакойна і глядзець на ваду. 
Ім трэба рухацца, гуляць недзе… Ды і 
дарослыя сіднем не могуць сядзець. 
Мы хацелі схадзіць на рынак, дык 
сказалі, што няма тут рынку. Толькі 
раніцай па пятніцах каля касцёла 
нейкі кірмаш праходзіць. Для мяне 
дык гэта нават дзіўна. Людзі з зада-
вальненнем набывалі б тыя ж ягады 
ці нейкую гародніну, ды і мясцовым 
пенсіянерам быў бы нейкі матэры-
яльны прыбытак. Але… 

Абяцанкі-цацанкі
Праграма развіцця 

Нарачанскага рэгіёну, здаецца, 
была накіравана менавіта на тое, 
каб прыдаць курорту сучасны від. 
Згодна з данымі аблвыканкама, за 
2005—2008 гады ў рэгіён прыйшоў 
прыродны газ, з’явіліся сучасная 
кацельня, новы каналізацыйны 
калектар, у прыбярэжнай зоне былі 
знесены сельскагаспадарчыя 
аб’екты, якія з’яўляліся 
патэнцыяльнымі забруджвальнікамі 
возера… На ўсё гэта ў рамках 
першай праграмы быў выдаткаваны 
61 мільярд рублёў. Цяпер ужо 
дзейнічая новая, другая праграма. 
Яна павінна ажыццяўляцца адразу 
па некалькіх напрамках: будзе 
праведзена рэканструкцыя 
дзеючых санаторыяў і 
аздараўленчых цэнтраў, а таксама 
добраўпарадкаванне тэрыторыі 
берагавой лініі і азёрных пляжаў.

Кавярня на беразе Нарачы

Што да курортнага пасёлка 
Нарач, то там яшчэ больш 
аптымізму — прадугледжваецца 
істотна палепшыць яго аблічча, 
узвесці новыя і рэканструяваць 
існуючыя аб’екты гандлёвай і 
гасцінічнай інфраструктуры, 
грамадскага харчавання, 
пабудаваць шматпрофільны 
культурна-забаўляльны цэнтр, 
амфітэатр. У планах таксама ства-
рэнне літаратурнага музея 
знакамітага ўраджэнца 
Мядзельшчыны народнага паэта 
Беларусі Максіма Танка з 
арганізацыяй мастацкіх святаў і 
фестываляў. У наваколлі курортна-
га пасёлка плануецца пабудаваць 
комплекс забаў на вадзе, сафары-
парк, лыжаролерную трасу. У туры-
стычны ўжытак абяцаюць увесці і 
аб’екты гісторыка-культурнай 
спадчыны Мядзельшчыны — 
старадаўнія паркі, адметныя куль-
тавыя збудаванні, помнікі перыя-
ду Першай сусветнай і Вялікай 
Айчыннай войнаў, народныя 
рамёствы, музеі, памятныя 
мясціны рэгіёну.

На практыцы чакаецца 
павялічыць у 2,8 раза колькасць 
адпачываючых на нарачанскім 
курорце і прыкладна ў 7 разоў — 
аб’ём аказання турыстычных 
паслуг. 

Абяцалі, абяцаюць і будуць 
абяцаць… Ужо колькі гадоў б’ёмся 
над вырашэннем нарачанскай 
праблемы — і ніяк. Лепшы 
курорт!.. Дыямант беларускай 
прыроды!.. Казачныя месцы!.. А 
жыхары навакольных вёсак 
па-ранейшаму з захадам сонца 
вымушаны карыстацца 
ліхтарыкамі, бо ў мэтах эканоміі 
да сярэдзіны верасня ў вёсках не 
гарыць ніводны ліхтар. Ці вераць 
яны планам павелічэння 
колькасці турыстаў і прывядзення 
курорта да ўзроўню еўрапейскіх 
стандартаў?

Чаму сітуацыя на курорце 
дагэтуль не змянілася? Можа, усё 
вырашыцца толькі тады, калі 
дзяржава перадасць сферу паслуг 
у прыватныя рукі? Калі б роля 
дзяржавы ў Нарачанскім краі 
звялася да стварэння прывабных 
умоў для развіцця гандлёвага, 
гатэльнага, забаўляльнага і г.д. 
бізнесу на першым этапе, а потым 
для эфектыўнага рэгулявання, каб 
падтрымаць справядлівы 
кункурэнтны асяродак, то ўсё б 
прыйшло да ладу. Што было б, калі 
б дзяржпраграмы і дзяржаўныя 
інвестыцыі пайшлі не на 
будаванне новых крамаў, гатэляў і 
рэстаранаў, а на стварэнне 
базавай інфраструктуры 
(падтрыманне экалагічнага 
балансу, забеспячэнне 
камунікацыямі) і рашэння 
фундаментальных праблем 
(заражэнне возера цэркарыем)? 
Пакуль жа мы па-ранейшаму 
назіраем дарэмную трату 
народных грошай, і тое, як 
беларусы едуць адпачываць у 
іншыя краіны, туды, дзе гэта ўжо 
даўно зразумелі. Такую 
характарыстыку галоўнага 
нацыянальнага курорта краіны як 
“пазорышча” мы можам пачуць 
яшчэ не раз. Але ці зменіць гэта 
нешта да лепшага?

Любоў ЛУНЁВА.
Мядзельскі раён.

дЭМАКРАТЫЯ пА-БеЛАРУСКУ

Дзмітрыя Уса 
аштрафавалі  

на два мільёны
Суд Ленінскага раёна Мінска задаволіў іск май-

стра цэха ААТ «Гродна-Азот» Аляксея Емяльянчыка 
ў дачыненні да экс-кандыдата ў прэзідэнты 
Дзмітрыя Уса за заклікі да Еўрасаюза ўвесці 
санкцыі ў дачыненні да Беларусі.

«Мне прыйшла позва ад судовага выканаўцы, у якой гаворыцца пра 
неабходнасць выплаціць 2 мільёны рублёў», — цытуе Уса БелаПАН.

Сам палітык на судзе не прысутнічаў. «На падобныя пасяджэнні суда я 
хадзіць не збіраюся. Хай прымаюць абсурдныя рашэнні без майго ўдзелу», 
— сказаў ён.

Нагодай для іску да Уса стаў адкрыты зварот палітыка да Савета 
міністраў ЕС і Вярхоўнага прадстаўніка Еўрасаюза па замежных справах і 
палітыцы бяспекі Кэтрын Эштан, распаўсюджаны 19 сакавіка. 
«Пераканаўча прашу вас праявіць мудрасць, цвёрдасць і рашучасць для 
ўвядзення эканамічных санкцый у дачыненні да Беларусі, дапамагчы 
выратаваць краіну ад далейшага падзення», — гаворыцца ў звароце.

Нагадаем, што аналагічны іск быў пададзены і ў дачыненні да 
апазіцыйнага палітыка Віктара Івашкевіча. 22 мая суд Савецкага раёна 
Мінска пастанавіў спагнаць з яго 500 тысяч рублёў у якасці кампенсацыі за 
маральны ўрон, нанесены работніцы Мазырскага НПЗ Марыне Цыбліенка 
заклікамі да ЕС пашырыць санкцыі ў дачыненні да беларускіх 
прадпрыемстваў-нафтаперапрацоўшчыкаў.

ЛоНдАН — МiНСК

Сёння  
пачынаецца 

Алімпіяда 
Лукашэнка не едзе...

У Адміністрацыі прэзідэнта адмовіліся каментаваць 
інфармацыю пра тое, што Аляксандру Лукашэнку 
адмоўлена ў акрэдытацыі на цырымонію адкрыцця 
Алімпійскіх гульняў у Лондане.

«Мы не каментуем такія рэчы», — заявіў БелаПАН супрацоўнік прэс-
службы кіраўніка дзяржавы.

Інфармацыя пра тое, што беларускі кіраўнік не зможа наведаць Лондан, 
з`явілася 24 ліпеня. У «Твітэры» на старонцы першага віцэ-спікера 
Дзярждумы Расіі, прэзідэнта Алімпійскага камітэта Расіі Аляксандра 
Жукава паведамлялася: «Прэзідэнту НАК Беларусі А.Лукашэнку аргкамітэт 
алімпіяды ў Лондане не даў акрэдытацыю. Спорт — па-за палітыкай? А што 
рабіць з алімпійскімі каштоўнасцямі і традыцыямі? Кожны школьнік ведае, 
што ў Грэцыі на час гульняў заключалі перамір’е».

Пазней стала ясна, што кіраўнік Беларусі не можа патрапіць у Лондан 
паводле рашэння брытанскіх улад, якія адмовілі яму ў візе на падставе 
еўрапейскіх санкцый, а не з-за адсутнасці запрашэння з боку Міжнароднага 
алімпійскага камітэта.

Алімпіяда ў Лондане пройдзе з 27 ліпеня па 12 жніўня, цырымонія 
адкрыцця адбудзецца 27 ліпеня. Паводле звестак брытанскіх СМІ, на 
адкрыццё Гульняў прыбудзе рэкордная колькасць кіраўнікоў дзяржаў — 
прыкладна 120, аднак не прыедуць «лідары з чорнага спісу ЕС», у тым ліку 
Лукашэнка.

Варта адзначыць, што беларускі кіраўнік наведваў летнія Алімпійскія 
гульні 2008 года ў Пекіне і зімовыя Алімпійскія гульні 1998 года ў Нагана. 

Байкоту не будзе 
Міністр спорту і турызму Беларусі Алег Качан абверг 

інфармацыю шэрагу інтэрнэт-рэсурсаў аб магчымым 
байкоце беларускімі спартсменамі лонданскай 
Алімпіяды.

«Гэта інфармацыя зусім не адпавядае рэчаіснасці», — заявіў Качан 
interfax.by, каментуючы інфармацыю шэрагу інтэрнэт-СМІ аб тым, што 
беларускія спартсмены нібыта збіраюцца байкатаваць Алімпіяду ў адказ на 
тое, што Лукашэнку не пусцілі ў Лондан.

Міністр адзначыў, што «беларускія спартсмены, натуральна, будуць 
прымаць удзел у Алімпійскіх гульнях у Лондане. У Лондане ўжо знаходзіцца 
дэлегацыя беларускіх спартсменаў і чыноўнікаў”. Дарэчы, беларускую 
дэлегацыю у Лондане ўзначаліць віцэ-прэм’ер урада Анатоль Тозік».

«Калі хтосьці выкарыстоўвае спорт як інструмент палітыкі, гэта іх 
праблемы. Беларусь жа прытрымліваецца алімпійскага прынцыпу: спорт — 
па-за палітыкай», — сказаў міністр.

Гродна знаходзіцца ў Расіі?
У асабістых даных валейбаліста зборнай Расіі 

Аляксандра Буцька пазначана, што ён нарадзіўся ў 
расійскім горадзе… Гродна. 

Адзначым, што гэта не адзіная геаграфічная памылка на сайце. У склад-
зе Расіі, паводле рэдактараў інтэрнэт-старонкі, таксама знаходзяцца гарады 
Кіеў, Луцк, Жытомірская вобласць, а таксама… Армянская вобласць.

Як паведамляе euroradio.fm, штаб алімпійскай дэлегацыі Украіны ўжо 
накіраваў афіцыйны зварот у арганізацыйны камітэт гульняў летняй 
Алімпіяды з просьбай зрабіць праўкі ў памылковыя біяграфічныя даныя.

Як растлумачыць правакацыю 
з лёгкаматорным самалётам, які не 
толькі перасёк мяжу, але і беспака-
рана ўварваўся на тэрыторыю 
Беларусі? Бо гэта ў першую чаргу — 
бяспека нашых грамадзян. Больш 
за тое, гэты самалёт быў своечасо-
ва выяўлены. Але чаму начальнікі 
не спынілі гэты палёт? Каго 
шкадавалі? Гэта галавацяпства кан-
крэтных выканаўцаў ці памылкі ў 
самой сістэме аховы дзяржаўнай 
мяжы ў паветранай прасторы? Я 
хацеў бы пачуць адказы на гэтыя 
пытанні», — перадае словы кіраўніка 
дзяржавы агенцтва БЕЛТА.

«Пры гэтым хачу сумленна і 
адкрыта сказаць тым, хто вельмі 
цікавіцца гэтым пытаннем, і прысут-
ным тут: вінаватыя ў гэтым павінны 
адказваць, — заявіў Аляксандр 
Лукашэнка. — З прыняццем 
рашэнняў, як бачыце, я не спяшаўся 
па вашай просьбе. Вы хацелі гэты 
выпадак дасканала расследаваць. 
На сённяшні дзень, як я бачу, ён рас-

РАЗБоР пАЛЁТАЎ

Не фоташоп
Вінаватыя ў інцыдэнце з палётам над Беларуссю шведскага самалёта будуць пакараны. Пра гэта на нарадзе 

аб стане работы па прывядзенні Узброеных сіл і Дзяржпагранкамітэта Беларусі ў адпаведнасць з сучаснымі 
патрабаваннямі, якая праходзіла ў чацвер, заявіў Аляксандр Лукашэнка.

следаваны, і вінаватыя за гэта 
павінны панесці адказнасць. Пасля 
гэтай нарады, максімум у панядзе-
лак, мною будзе прынята рашэнне. У 
тым ліку і кадравыя рашэнні».

Нагадаем: беларускія ваенныя 
вельмі доўга сцвярджалі, што 
ніякага самалёта не было, а фота- і 
відэаздымкі называлі фоташопам. 
Але потым замоўклі.

Адначасова сваю справу 
распачаў Камітэт дзяржаўнай бяспекі. 
Праўда, пайшоў не па ваенным 
ведамстве, а па выпадковых людзях. 
Ужо больш за два тыдні знаходзіцца ў 
СІЗА рыэлтар Сяргей Башарымаў. 
Хлопец займаўся тым, што здаваў 
кватэры ў наём. Прычым рабіў гэта 
афіцыйна. Суткі правяла ў 
“амерыканцы” ягоная дзяўчына, 
якая ўвогуле аказалася ні сном ні 
духам ні да шведаў з іхнім самалётам, 
ні да гэтай справы.

Застаецца ў СІЗА студэнт 
Інстытута журналістыкі БДУ Антон 
Сурапін. Яго арыштавалі толькі за 

тое, што Антон першым размясціў 
фота плюшавых мядзведзікаў, якія 
падалі з неба, на сваім сайце. Ёсць 
інфармацыя, што следчыя КДБ 
дапытвалі нават 16-гадовую 
дзяўчыну з Івянца, якая таксама 
зрабіла здымкі мядзведзікаў. Што 
гэта? Істэрыка ці спроба перавесці 
стрэлкі з сапраўдных вінаватых у 
інцыдэнце на выпадковых людзей?

Максімум у панядзелак — 
пабачым.

Але арганізатар палёту 
шведскага самалёта Пэр Кромвел 
звярнуўся да кіраўніка Беларусі з 
адкрытым лістом. “Студыя Тотал  
ніколі не паведамляла Антону 
Сурапіну, як і любому іншаму 
грамадзяніну Беларусі, пра тое, што 
яна планавала зрабіць. Мы вельмі 
паважаем іх і ганарымся імі, каб 
падвяргаць іх такой рызыцы. Усё, 
што мы хацелі ведаць пра вашу 
супрацьпаветраную абарону, 
няцяжка было знайсці ў інтэрнэце… 
Калі ўжо вам ніяк не абысціся без 

таго, каб саджаць і мучыць людзей, 
— чаму б не запрасіць нас? У рэшце 
рэшт гэта ж мы прыляцелі на 
самалёце. Мы абяцаем прыехаць і 
адказаць на ўсе пытанні і 
распавесці ўсё пра нашу аперацыю. 
Як мы ляцелі, як мы падманулі вашу 
сістэму СПА і гэтак далей. Усё, што 
табе трэба зрабіць, — гэта не 
мучыць нявінных людзей».

Нагадаем, што калі ў 1987 годзе 
на Чырвонай плошчы прызямліўся 
Маціас Руст, прэзідэнт СССР Міхаіл 
Гарбачоў адразу ж пазбавіў пасад і 
міністра абароны Сяргея Сакалова, і і 
камандуючага СПА Аляксандра 
Калдунова. Прычым звольніў так, што 
генералаў увогуле скарацілі з 
Узброеных сіл. Аляксандр Лукашэнка 
неаднойчы называў Гарбачова 
“слабым палітыкам”, але пры 
аналагічным інцыдэнце ў Беларусі даў 
магчымасць генералам падманваць, 
а тым часам у следчых ізалятарах 
аказаліся зусім выпадковыя людзі.

Ірына МАЛьЦАВА.

Хто паедзе працаваць  
у чарнобыльскую зону?
Беларусь адмовілася ад прапановы інвестараў з 

Германіі і Францыі вырошчваць кукурузу ў чарно-
быльскай зоне для вытворчасці біяпаліва.

пРАеКТ

Пра гэта паведаміў намеснік 
міністра сельскай гаспадаркі і 
харчавання Васіль Паўлоўскі. 

«Нам прапаноўвалі 
рэалізацыю праектаў у чарно-
быльскай зоне, у прыватнасці, па 
вырошчванні кукурузы для 
вытворчасці біяпаліва. Такія пра-
пановы паступалі з Германіі, 
Францыі. Але мы адмовіліся», — 
заявіў Паўлоўскі. 

Намеснік міністра ўдакладніў, 
што для апрацоўкі зямель неаб-
ходна чалавечая праца. «Але там 
узровень радыяцыі — 15 кюры і 
больш. Хто туды паедзе праца-
ваць?» — запытаўся Паўлоўскі. Ён 
падкрэсліў, што беларускі бок 
прапаноўваў інвестарам самім 
прыехаць і рэалізаваць праект 
пры садзейнічанні з боку 
Беларусі. «Але па сёння чакаем 
гэты праект», — адзначыў 
намеснік міністра. 

Разам з тым ён падкрэсліў, 
што частка зямель у чарнобыль-

скай зоне ўводзіцца ў севазварот. 
«Шматгадовыя заключэнні гаво-
раць аб тым, што на іх можна 
вырошчваць тыя ці іншыя культу-
ры. І мы звяртаем увагу на тое, 
каб займацца на гэтых тэрыторы-
ях травамі і кармамі», — заявіў 
Паўлоўскі.

У прыватнасці, на такіх зем-
лях у Гомельскай вобласці 
вырошчваюць кукурузу. «Там 
лёгкія і сярэднія глебы, што даз-
валяе кукурузе добра расці і 
даваць някепскі ўраджай. 
Летась у Гомельскай вобласці 
пры плане 35 цэнтнераў з гекта-
ра было нарыхтавана 37—42 ц/
га кармавых адзінак. Вобласць 
была забяспечана кармамі на 
100%», — заявіў намеснік 
міністра. 

Ён падкрэсліў, што ў мэтах 
харчавання «амаль нічога не 
вырошчваецца, а землі, якія не 
ўваходзяць у сістэму севазвароту, 
не выкарыстоўваюцца».

ВЫБАРЫ-2012

Прэтэндэнты  
на дэпутацкі мандат пачалі 
сыходзіць з выбарчай гонкі
Андрэй Бажко, прэтэндэнт у дэпутаты Палаты 

прадстаўнікоў па Горацкай выбарчай акрузе №82, 
адмовіўся ад удзелу ў выбарчай кампаніі. Чаму ён 
прыняў гэтае рашэнне і што паслужыла чыннікам для 
гэтага, Андрэй Бажко адмаўляецца каментаваць.

Ініцыятыўная група па зборы 
подпісаў за вылучэнне кандыда-
там у дэпутаты Андрэя Бажко была 
зарэгістравана акруговай выбар-
чай камісіяй амаль тыдзень таму, 
19 ліпеня. У склад групы ўваходзіла 
15 чалавек і, як пацвярджаюць 
незалежныя назіральнікі, сябры 
ініцыятыўнай групы актыўна 
займаліся зборам подпісаў за 
свайго прэтэндэнта. Як сказаў сам 
Андрэй Бажко, ініцыятыўная група 
назбірала ўжо больш за 500 
подпісаў з неабходных 1000. 
Іншымі словамі — праблем з 
падтрымкай выбаршчыкаў не 
было, такім чынам, што здарылася 
— не зразумела.

Былы прадпрымальнік Андрэй 
Бажко, які цяпер часова не 

працуе, набыў вядомасць сярод 
жыхароў Горацкага раёна пасля 
таго, як зладзіў пікетаванне каля 
мясцовай ПМК з патрабаваннем 
выплаціць заробленыя за працу ў 
ААТ «Александрыйскае» Шклоў-
скага раёна грошы. Тады Андрэй 
Бажко здолеў дамагчыся выка-
нання сваіх патрабаванняў.

Такім чынам, зараз у Горацкай 
выбарчай акрузе №82 засталося 
два прэтэндэнты ў кандыдаты, 
ініцыятыўныя групы якіх 
працягваюць збор подпісаў 
выбаршчыкаў за іх вылучэнне. 
Гэта дэкан агранамічнага 
факультэта БДСГА Міхаіл Волкаў і 
галоўны спецыяліст па маркетынгу 
РУП “Вучгас БДСГА” Андрэй 
Юркоў.

У Беларусі, як і ў іншых 
краінах Цэнтральнай і Усходняй 
Еўропы, пасля краху 
камуністычных рэжымаў пачало-
ся кардынальнае пераасэнсаван-
не гістарычнага мінулага. Але з 
прыходам ментальна савецкага 
кіраўніка краіны гэты працэс 
запаволіўся. І нават у афіцыйнай 
гістарыяграфіі і зараз назіраецца 
панаванне пастулатаў, ад якіх 

адмовілася ўжо і сучасная Расія. 
Што з мапы краіны трэба прыбраць 
замшэлых “ленінцаў” свярдловых, 
войкавых і рознага кшталту 
тэрарыстаў, “типа Халтурина” заявіў 
нядаўна прызначаны новы міністр 
культуры Расіі. У нейкім сэнсе бела-
руская афіцыйная гістарыяграфія і, 
як працяг яе ў паўсядзённым жыцці 
— назвы вуліц, гарадоў, культурных і 
прамысловых аб’ектаў, ёсць у 

пэўным сэнсе савецкая Атлантыда, 
спадкаемца і захавальніца савец-
кай версіі напісанай гісторыі і яе 
адлюстравання ў тапаніміцы.

Таму ў сучасных умовах спадзя-
вацца на змены ў ацэнках і мэта-
вым выкарыстанні сваёй 
гістарычнай перспектывы не выпа-
дае. Мноства тапанімічных назваў, 
помн ікаў  з ’яўляюцца 
разбуральнымі для свядомасці і 

патрыятызму беларусаў. Узорам 
такога канкрэтнага ворага бела-
рушчыны, які псуе гістарычны і 
ментальны ландшафт, выступае 
гэтак званая “лінія Сталіна”, якая 
ўзнікла па сутнасці ніадкуль, на цал-
кам ідэалагічных і камерцыйных 
разліках. У той жа час сапраўдныя 
помнікі той вайны кінуты без увагі і 
належнага догляду. Неяк у мінулым 
годзе, блукаючы ў пошуках грыбоў, 

недзе паміж Радашковічамі і 
Лагойскам, мы патрапілі, так бы 
мовіць, у сапраўдны партызанскі 
лагер брыгады “Штурмавая”. 
Відовішча ад таго, што захавалася, 
моцна ўразіла. Не цацачныя 
зямлянкі, што нагадваюць 
люксаўскія саўны “лініі”, а 
сапраўднае жытло людзей, міні-
горад у лесе! Партызанскі лагер — 
пераканаўчае сведчанне той эпохі, 

помнік змагарам з тагачаснай 
нацыянальнай бядой без непа-
трэбнай помпы і дэкору. Нават 
не зусім светлыя плямы з 
біяграфіі камандзіра брыгады 
Луніна не з’яўляюцца прычынай 
абыякавых адносін да помніка. 
Якраз гісторыя “Штурмавой” і 
адлюстроўвае розныя бакі пар-
тызанскага руху — прыгожыя і, 
мякка кажучы, непарадныя.

Дэзарыентаванае грамадства з вялікім комплексам непаўнавартасці
Гуманітарная палітыка, якая 

дэманструе “прагін” (як слушна 
заўважыў адзін з маладых літоўскіх 
гісторыкаў) перад усходняй 
дзяржаўнай суседкай, 
адрозніваецца самапрыніжэннем і 
непавагай да сваіх святынь. Можна 
думаць, што яе фарміруюць нейкія 
эканамічныя разлікі. Пра халяўны 
сыр не буду ўзгадваць, на зубах ужо 
навязла. Таму і нацыянальная 
літаратура зарыентавана на 
“дамашняе” выкарыстанне, 
беларускія творы падаюцца як дру-
гасныя, не адпаведнага гатунку. 
Ужыванне роднай мовы засталося ў 
вельмі вузкіх сферах. Вынікі такой 
“дзяржаўнай” палітыкі відавочныя: 
дэзарыентаванае грамадства з 
вялякім комплексам 

непаўнавартасці і адсутнасцю 
гістарычнай нацыянальнай 
самапавагі.

Многія здабыткі папярэдніх 
двух дзесяцігоддзяў, асабліва 90-х 
гадоў мінулага стагоддзя па 
аднаўленні нацыянальнай гісторыі, 
вяртанні ў палітычнае і 
паўсядзённае жыццё яе сапраўдных 
герояў, рупліўцаў беларускай 
незалежнасці, не выйшлі за межы 
навуковых і вузкіх інтэлектуальных 
асяродкаў. Намаганні па іх 
распаўсюджанні, а іменна: 
арганізацыя народных 
універсітэтаў, адукацыйных канфе-
рэнцый, семінараў, перасоўных 
выстаў па гісторыі антысавецкага 
змагання і палітычных рэпрэсій 
зрабілі вялікі ўплыў на грамадства. 

Усе гэтыя спробы замяшчэння 
савецкіх мітаў далі пазітыўныя 
змены. Але ў няроўнай вайне з 
афіцыёзам загінула шмат планаў па 
нацыянальным адраджэнні і 
аздараўленні грамадства. Пад 
коламі ідэалагічнай машыны былі 
знішчаны многія здабыткі “новай 
беларусізацыі” 90-х гадоў. Зыход 
інтэлектуалаў ва ўнутраную 
эміграцыю, звужэнне сферы 
прагрэсіўнай гуманітарыстыкі 
негатыўна адбіліся на стане 
гуманітарнай адукацыі і асветніцтва. 
Адрыў прагрэсіўных эліт ад мас, што 
назіраецца апошнім часам, пагра-
жае прымітывізацыяй адукацыі і 
вельмі сур’ёзнымі наступствамі для 
грамадства. Галоўныя функцыі 
гуманітарыстаў (не ідэолагаў!) не 

будуць рэалізоўвацца, а грамадская 
супольнасць не выберацца з 
таталітарнага балота.

Праз 20 гадоў пасля абвяшчэн-
ня незалежнасці беларуская нацыя 
не скансалідавана. Дзяржаўная 
мова, знешнепалітычныя 
арыентацыі, нават сцяг застаюцца 
спрэчнымі тэмамі. Па ініцыятыве 
ўлады ў якасці дзяржаўных свят 
адзначаюцца былыя савецкія ці 
няўклюдна прыдуманыя, без апоры 
на гістарычную праўду, “чырвоныя” 
дні. Таму насельніцтва не мае адэк-
ватнага ўяўлення пра нацыяналь-
ныя святы, напрыклад, пра Дзень 
Аршанскай бітвы, Слуцкага 
паўстання, якія святкуюцца вельмі 
вузкім колам людзей.

Дагэтуль не вызначаны 

галоўныя могілкі, якія б мелі гонар 
быць нацыянальнымі. 
Манументальная прапаганда ў 
заняпадзе. На плошчах беларускіх 
гарадоў і селішчаў дагэтуль стаяць 
ідалы савецкай эпохі, помнікі тым, 
хто не меў ніякага дачынення да 
Беларусі і яе змагання за незалеж-
насць, хутчэй, наадварот, нішчыў 
яе.

Беларусь і дагэтуль не напісала 
свой нацыянальны аўтапартрэт, не 
вызначыла яго галоўныя рысы. 
Знайсці нацыянальную ідэю, яе 
носьбітаў у гістарычнай перспекты-
ве — гэта значыць правільна 
ацаніць уласную харызму, яе перса-
нальнае ўвасабленне, зразумець і 
рацыянальна асэнсаваць сваё 
гістарычнае, геапалітычнае і нават 

містычнае прызначэнне. І сёння 
цяжка адказаць на пытанне, каго ў 
сваім мінулым палюбілі беларусы, з 
каго моладзь збіраецца браць пры-
клад? Хто іх крануў і заняў месца ў 
сэрцы?

На сённяшні дзень адсутнічае 
афіцыйная міталогія, якая неаб-
ходна для фіксацыі ў спрошчаным 
выглядзе галоўных падзей і леген-
дарных постацей для вобразнага 
ўспрымання простымі 
грамадзянамі ключавых уяўленняў 
аб нацыі і яе галоўных каштоўнасцях. 
Як вынік ідэалагічнай і гуманітарнай 
палітыкі рэжыму, вынік грамадска-
га каштоўнаснага дуалізму, белару-
сы — носьбіты чужой ідэнтычнасці, 
адны — маскоўскай, другія — 
еўрапейскай.

Шкодныя міты з савецкай афарбоўкай
Вельмі шкодныя міты 

прараслі з савецкай трактоўкі 
мінулага. Першы з такіх умоўна 
можна вызначыць як “шчасце і 
росквіт пад двухгаловым арлом”. 
Інародцы не заваёўваліся і 
падпарадкоўваліся, а самі імкнуліся 
да аб’яднання з Расійскай імперыяй, 
шукаючы падтрымкі ў магутнай 
суседкі, навязліва тлумачылі 
падручнікі. Аб’яднанне было на 
карысць нярускім, адсталым наро-
дам: у іх агульнай гісторыі не 
назіраліся нацыянальныя канфлікты, 
толькі класавыя. Анексія зямель, 
русіфікацыя насельніцтва 
трактаваліся і трактуюцца зараз як 
выключна пазітыўныя вынікі. 
Вялікаросы па праву прыналежнасці 

да тытульнай нацыі — “настаўнікі” і 
“старэйшы брат”. Прычым “старэй-
шы брат” мае высокую місію 
клапаціцца пра “малодшых”. Згодна 
міту, дзякуючы адпаведнаму выка-
нанню гэтай місіі, “брат” улюбёны і 
аўтарытэтны, што засведчыў 
афіцыйна прызнаны ў тыя часы 
“іканастас” герояў.

Беларускія нацыянальныя 
лідары ацэньваліся і ацэньваюцца і 
зараз у залежнасці прысутнасці ці 
адсутнасці ў іх сімпатый ці антыпа-
тый да Расіі і яе кіраўнікоў і наадва-
рот. Дазвол на прысутнасць у 
інфармацыйнай прасторы ці поўнае 
ігнараванне той ці іншай асобы 
залежалі ад ідэалагічных імперскіх 
пастулатаў. Згодна з іх 

патрабаваннямі нацыянальныя 
гісторыі (не толькі беларуская) 
панеслі вялікія людскія страты, 
пазбавіліся сваіх і набылі чужых 
герояў. Роля апошніх часцяком 
варожая ў адносінах да беларускага 
народа.

Тут да месца прыклад А.
Суворава — асобы, навязанай у 
якасці ваеннага героя жыхарам 
Кобрына. Афіцыёз, дагаджаючы 
Крамлю, у самым цэнтры горада 
збудаваў сімвалы пашаны па 
сутнасці кату мясцовага насельніцтва 
і каланізатару беларускага краю. І 
пакуль ад гэтага цяжкага 
сувораўскага духу цяжка пазбавіцца.

Другі міт, які пасля пэўнага часу 
зацішша зноў вылазіць на 

інфармацыйнае поле: нярускія не 
здольны ствараць уласныя дзяржавы. 
Беларусы і ўкраінцы ўвогуле не этнас, 
а вынік падзелу “древнеславянской” 
народнасці на тры галіны. Таму іх 
дзяржаўнасць — з’ява часовая.

Імперская абраза ў адносінах 
да Беларусі мае асабліва шмат 
варыянтаў, паколькі яе ўспрымае як 
норму большасць сучасных 
беларускіх кіраўнікоў рознага 
ўзроўню. Але трэба прызнаць, што 
аблічча беларускай улады і яе 
паводзіны — прычына другасная. 
Хісткая самаідэнтычнасць, адсут-
насць нацыянальнай згоды ў 
беларускім грамадстве ёсць пер-
шасная прычына вонкавых закідаў 
актыўных суседзяў. Прарасійская 

пазіцыя часткі эліты функцыянуе 
дагэтуль і таму, што сярод 
насельніцтва не фарміруецца 
дастаткова моцнага супрацьдзеян-
ня.

Адчуўшы спрыяльны момант, 
імперцы савецкага і мадэрнага 
разліву, сярод іх і “исконно право-
славные”, значна пашырылі сваю 
антыбеларускую дзейнасць. 
Прыхільнікі адзінства публічна шка-
дуюць, што “... за ўсе гады існавання 
саюзнай дамовы практычна не зро-
блены інструментарый будаўніцтва 
якой-небудзь сацыяльнай 
супольнасці. Апрача сцяга СНД не 
створаны іншыя аб’яднальныя 
сімвалы, не сфарміравана 
міталогія...” Навязванне 

агульнаімперскай ідэнтычнасці і 
“агульнарускай” мовы пераўзышло 
ўсе межы прыстойнасці. 
Прамаскоўскія дзеячы ў карысных у 
першую чаргу мэтах старанна пра-
цуюць у напрамку пазбаўлення 
беларусаў этнакультурнай 
легалізацыі. Чаго варты толькі 
рускамоўны падручнік па белару-
скай гісторыі, што ўвялі апошнім 
часам у школьны курс! Памеры 
ментальнай і грамадзянскай страты 
ад такога “паляпшэння” навучання 
цяжка перабольшыць. Да гэтага 
трэба прыкласці шавінізм і нахаб-
ства прызнаных афіцыёзам “вучо-
ных” і ператварэнне навуковай 
крытыкі ў рэпрэсіўны інструмент для 
незалежных гісторыкаў.

Па якіх падручніках вучацца нашы дзеці?
Даследчыкі, што займаліся 

аналізам зместу падручнікаў, 
ўмоўна падзялілі адлюстраванне 
беларускай гісторыі ў іх на тры 
перыяды згодна з характарам 
інтэрпрэтацый мінулага. 
Антыкаланіяльны характар 
падручнікі мелі ў 1993—1995 гг., 
дамінаванне панславізму адсоч-
ваецца ў 1996—2001 гг. Апошняе 
дзесяцігоддзе адзначаецца 
“фарміраваннем нацыянальнай 
ідэі”. Для ўсіх трох перыядаў 
прымальнымі з’яўляюцца дзеячы 
сівой даўніны, напаўмітычныя 
постаці — Еўфрасіння Полацкая, 
князь Вітаўт, Усяслаў Чарадзей. 
Адзіная асоба, якая застаецца 
пазітыўным сімвалам Беларусі ва 
ўсе часы, — Францыск Скарына. 
(Тым не менш назву галоўнага 
праспекта ў яго гонар змянілі, 
помнік паставілі далёка ад цэн-
тра сталіцы, а дзяржаўная 
ўзнагарода імя вялікага 
асветніка выкарыстоўваецца 
кан’юнктурна, уручаецца па 
незразумелых для большасці 
крытэрыях). Скарына сімвалізуе 
высокі ўнёсак у развіццё культу-
ры, выхад яе за межы беларускай 
тэрыторыі. З другога боку, на ста-
ронках падручнікаў ён патрыёт, 
працаваў на карысць народа. 
Прычым у розных падручніках 
патрыятызм Скарыны розны. У 
першы перыяд — ён сімвалізуе 
гонар за дасягненні радзімы і ў 
імя радзімы, у другім перыядзе, 
як вынайшлі складальнікі 
падручніка, патрыятызм Скарыны 
ўжо “абдымае” і Маскоўскую 
дзяржаву, а ў трэцім — першадру-
кар выступае як духоўны лідар, 
аб’яднальнік нацыі. Пытанне 
застаецца — якой нацыі. Баючыся 

сказаць нешта, не ва ўнісон з 
патрабаваннямі ідэалогіі і ўзроўнем 
ведаў чыноўнікаў ад адукацыі, 
аўтары часцяком няясных тэкстаў 
пакінулі шмат пытанняў, якія без 
адказу “павіслі” ў паветры. Тым не 
менш у сучасным гарадскім асярод-
ку Францыск Скарына змог абаг-
наць па вядомасці Уладзіміра 
Леніна, асабліва сярод маладзей-
шай генерацыі.

Ацэнкі другіх постацей, як 
правіла, кіраўнікоў нацыянальна-
вызвольнага руху за апошнія 17 
гадоў радыкальна памяняліся. Так, 
напрыклад, робяць выснову 
навукоўцы, у першыя гады 
незалежнасці беларускіх школьнікаў 
вучылі, што Кастусь Каліноўскі 
нацыянальны герой, “славуты сын 
Беларусі”. Але ўжо ў 1996 годзе 
паўстанне на беларускіх землях 
падручнікі трактуюць як польскае, 
таму што яно антырасійскае, а 
асоба К. Каліноўскага, зразумела, 
таксама не наша. Застаецца толькі 
дзівіцца гнуткасці гісторыкаў, якія 
хутка і лёгка перарабляюць 
падручнікі на карысць палітычнай 
кан’юнктуры. Калі інтэграцыйная 
беларуска-расійская хваля пайшла 
на спад, Каліноўскі вяртаецца ў 
падручнікі, але ўжо ў вобразе 
інтэлігентнага і адукаванага, але не 
вельмі разумнага маладзёна, які 
трагічна і бессэнсоўна скончыў сваё 
жыццё. Гэта трансфармацыя вобра-
за Каліноўскага сведчыць пра тое, 
што гісторыя нацыянальна-вызволь-
нага руху з падручнікаў стала 
знікаць.

Прыкладна такая ж гісторыя 
напаткала герояў Слуцкага 
паўстання. Сама падзея і яе 
арганізатары з’явіліся на старонках 
падручнікаў толькі ў першы 

антыкаланіяльны перыяд. Яны не 
паспелі замацавацца ў свядомасці 
шырокага грамадства, як зноў былі 
прыбраны па ўказцы ідэолагаў-
інтэгратараў.

ХХ стагоддзе ўвогуле засталося 
без герояў з вялікай літары, слушна 
адзначаюць даследчыкі. 
Стваральнікі падзей, культурныя 
дзеячы толькі мільгаюць на старон-
ках, звесткі пра іх вельмі кароткія. 
Падручнікам бракуе яркага 
ілюстратыўнага матэрыялу, 

ўстановы таксама звярталі ўвагу на 
драматычнасць сітуацыі з 
гістарычнай самасвядомасцю 
насельніцтва Беларусі. Герояў, у якіх 
маюць вялікую патрэбу беларусы, у 
падручніках сціплая жменька. Па 
выніках даследавання BISS мінулага 
года, бачна, што за апошнія 17 
гадоў з падручнікаў па гісторыі 
паступова зніклі ключавыя фігуры. 
Як знакавая падзея, разглядаецца 
спецыялістамі перайменаванне ў 
беларускай сталіцы праспектаў 
Скарыны і Машэрава ў 
Незалежнасці і Пераможцаў. Гэта 
ёсць імкненне прыбраць са 
свядомасці народа асобы, 
выкрасліць імёны. Аднак у 
грамадстве ёсць попыт на герояў і 
ён ніяк не задаволены, адзначаў 
Віталь Сіліцкі.

І які ж вынік уздзеяння 
падручнікаў на свядомасць 
беларусаў? Даследчыкі BISS 
паспрабавалі адбудаваць Пантэон 
нацыянальных герояў згодна з 
апытаннем, якое па іх замове 
правяла лабараторыя “Новак”. Два 
першыя месцы занялі Скарына і 
Машэраў, героі, якія былі 
“раскручаны” яшчэ за савецкім 
часам. І нягледзячы на перашкоды 
афіцыйнай ідэалогіі, беларусы 
ганарацца К.Каліноўскім. Магчыма, 
гэта вынік кампаніі дапамогі 
сучасным палітрэпрэсаваным — 
пасля выбараў прэзідэнта 2006 
года — імя Кастуся Каліноўскага 
зноў набыло шырокае гучанне ў 
грамадстве. Як жахлівы вынік, 
адзначылі даследчыкі, той факт, што 
40% апытаных сказалі, што яны не 
ведаюць, хто ў Беларусі 
нацыянальны герой. Згодна з 
апытаннем у межах дадзенай 
кампаніі — у 5 гарадах і каля 200 

фотаздымкаў. Вялікі ўнёсак у справу 
актуалізацыі праблемы падручнікаў 
па гісторыі Беларусі зрабіў Віталь 
Сіліцкі. Светлая і ўдзячная яму наша 
памяць! Пры ўсім савецкім пафасе 
беларускай улады дэперсаніфікацыя 
савецкай гісторыі відавочна. На 
думку палітолага, героі хутка 
з’яўляюцца і хутка знікаюць, каб не 
зачапіцца ў памяці і не стварыць 
канкурэнцыю дзеячам навейшага 
перыяду Беларусі.

Недзяржаўныя даследчыя 

удзельнікаў семінараў — 50% з іх 
не ведаюць, што такое 
Нацыянальны пантэон герояў і як 
і з каго ён ствараецца. Такім 
чынам, у свядомасці беларусаў 
на месцы Пантэона 
нацыянальных герояў вялікая 
белая, дакладней, чырвоная, 
пляма.

У сучаснай палітычнай і 
геапалітычнай прасторы Беларусь 
можа прапанаваць свой 
цывілізацыйны праект, 
абапіраючыся на сваё багатае 
разнастайнае мінулае, на багаты 
досвед сваіх айцоў нацыі. Знешні 
палітычны і сацыяльны ціск 
канкурэнтаў прымушае вярнуцца 
на будоўлю адзінай нацыі і шляхі 
адраджэння ўласнай 
цывілізацыйнай супольнасці. 
Значная частка палітычнай і 
гуманітарнай эліты гэта добра 
разумее. Афіцыйная ідэалогія, 
блытаная і супярэчлівая, відаць, 
мае слабыя прышчэпкі ў 
свядомасці насельніцтва, значна 
мацнейшымі выглядаюць 
савецкія стэрэатыпы.

Беларусь і дагэтуль не 
напісала свой нацыянальны 
аўтапартрэт, не вызначыла яго 
галоўныя рысы. Знайсці 
нацыянальную ідэю, яе носьбітаў у 
гістарычнай перспектыве — гэта 
значыць правільна ацаніць 
уласную харызму, яе персанальнае 
ўвасабленне, зразумець і 
рацыянальна асэнсаваць сваё 
гістарычнае, геапалітычнае і нават 
містычнае прызначэнне. І сёння 
цяжка адказаць на пытанне, каго ў 
сваім мінулым палюбілі беларусы, 
з каго моладзь збіраецца браць 
прыклад? Хто іх зачапіў і заняў 
месца ў сэрцы?

На гісторыі трымаецца дзяржаўнасць
Апошнім часам заўважана, 

што высілкі беларускага афіцыёзу 
тычацца ў асноўным аховы сучас-
ных ідэалагічных пастулатаў і ролі 
канкрэтнай асобы. Сышла ў нябыт 
старая гвардыя сталіністаў, якая 
сачыла за адпаведнасцю беларускіх 
распрацовак савецкаму падручніку. 
Інстытут гісторыі НАН прэзентаваў 
грамадству шэраг цікавых актуаль-
ных даследаванняў.

Штогод з’яўляюцца незалежныя 
выданні, якія ахвотна 
распаўсюджваюць рознага кшталту 
прадукцыю гуманітарыстаў, 
скіраваную на новыя 
цывілізацыйныя арыенціры. Гэта 
дае пэўную свабоду манеўраў неза-
лежным гісторыкам Беларусі ў наву-
кова-даследчай і асветніцкай працы.

Пытанне аб наяўнасці ці 
адсутнасці фармалізаваных нацыя-

нальных гістарычных каштоўнасцей, 
у тым ліку і Нацыянальнага пантэона 
герояў, цесна звязана з праблемай 
актыўнай дзейнасці па іх 
прасоўванні ў шырокія колы грамад-
ства.

На ментальнай беларускай 
“выспе”, што важна для далейшага 
развіцця падзей і канкрэтных 
праектаў, знаходзіцца большасць 
навуковай гуманітарнай эліты. 

Нават сярод ідэалагічнай абслугі 
назіраюцца адыходы ад “генераль-
най” лініі. Гэта азначае, што для 
рэалізацыі праграмы 
Нацыянальнага пантэона герояў 
ёсць разнастайны інтэлектуальны 
рэсурс.

Разглядаючы досвед іншых 
краін, трэба прызнаць, што толькі 
грамадскіх высілкаў недастаткова. 
Гісторыя ў нармальнай краіне — гэта 

адзін з кітоў, на якім трымаецца 
дзяржаўнасць. Але ва ўмовах 
Беларусі, дзе дзяржава не спрыяе, 
мякка кажучы, развіццю сваёй 
мовы і культуры, недзяржаўныя 
арганізацыі — ледзь не галоўны 
фарпост змагання за грамадскія і 
дзяржаўныя інтарэсы. Трымаючы 
пэўную дыстанцыю ад дзяржаўных 
органаў, маючы магчымасці спрэс 
вучыцца (і за межамі краіны) і 

вучыць іншых, назапашваць чужы, 
але “не чуждый” досвед, грамадскія 
арганізацыі ў стане стварыць, 
умоўна кажучы, фронт гуманітарнага 
змагання, дзе поле бою — 
інфармацыйная прастора, зброя — 
аргументы, факты, крыніцы; ваяры 
— гісторыкі, журналісты і Героі 
Гісторыі як галоўны чыннік змаган-
ня...

(працяг будзе.)



17 Ë²ÏÅÍSS 2012 ã.
http://www.nv-online.info

17 Ë²ÏÅÍSS 2012 ã.
http://www.nv-online.info

НАБоЛеЛо!

Года три назад я помогала 
писать курсовую работу для 
своей невестки, которая училась 
в экономическом университете 
на товароведа. Тема курсовой — 
«Витамины». Пошла в библиотеку, 
набрала литературы, работаю. В 
«Аргументах и фактах» нашла 
очень интересную статью по 
теме. Там рассказывали, что еще 
в конце прошлого века в США и 
Великобритании проводились 
эксперименты на добровольцах, 
чтобы выявить, как влияют вита-
мины на здоровье людей. Так вот, 
в той группе, что принимала нату-
ральные витамины — яблоки, 
персики, ягоды — со здоровьем у 
людей было все нормально. А у 
тех, кто принимал витамины в 
добавках, в несколько раз увели-
чилось количество онкологиче-
ских заболеваний. Я — человек 
очень впечатлительный. Поэтому 
с тех пор стараюсь покупать про-
дукты без витаминных добавок. 
Зачем в нашей чернобыльской 
зоне создавать себе лишние про-
блемы?..

Зайди сегодня в любой мага-
зин — хоть супер, хоть гипер. Вы 
днем с огнем не найдете молока 

«Если разобьют аквариум, 
мне живой отсюда не выйти!»

Я сейчас молока практически не покупаю, очень редко,  
уже если сильно захочется. Объясню почему.

жирностью от 2,5% до 3,2% без все-
возможных добавок! Потому что по 
цене оно должно быть социальным. 
И поэтому его нет. Это называется 
игра в социальное государство. 
Правительство дурит народ, а моло-
козаводы дурят правительство, и, 
чтобы повысить цену на молочную 
продукцию, вводят в нее А, В, С и 
прочие «невидимые вкусности». 
Сплошной обман. А в результате 
страдают покупатели.

Расскажу, как я однажды, пару 
месяцев назад, покупала социаль-
ное молоко в нашем магазине в 
Малиновке.

Захожу с утра в «Алми», вижу 
толпу, как в советские времена, 
пристраиваюсь в хвост и спраши-
ваю, что дают. В ответ слышу: 
«Молоко только что подвезли…» 
Оказывается, наблюдатели дежурят 
во дворе, караулят, когда подъедет 
машина, чтобы продавцы не «заны-
кали» дешевое молоко. Решила и я 
подождать. Правда, постоять при-
шлось более часа. Продавцы не 
торопились вывозить в зал «страте-
гический продукт», наверное, ждали, 
пока очередь рассосется. Но люди 
все  прибывали. И вот, наконец, 
долгожданный момент. Из служеб-

ных дверей магазина появляется 
процессия во главе с грузчиком. 
А дальше — кошмар. Злая, неу-
правляемая толпа кинулась на 
штурм. Меня прижали к аквариу-
му, я завопила и попыталась 
вырваться. В голове одна мысль: 
если разобьют аквариум, мне 
живой отсюда не выйти! Вместе 
со мной с другой стороны вопил и 
матерился мужик. Я думала, что 
ему что-нибудь прижали. 
Оказывается, это был рабочий 
магазина. До того, как его смела 
разъяренная толпа, он клал здесь 
плитку…

Молока, естественно, мне не 
досталось. Была рада, что ноги 
унесла и не покалечили…

С уважением —
Галина ГАпАНоВИЧ,  

минчанка.
P.S. Когда я пишу эти строки, 

моя соседка сверху собирается 
на своей машине в Польшу — на 
шоппинг. И уже не в первый раз. 
Что-то я не слышала, чтобы 
Польша объявляла себя социаль-
но-ориентированным государ-
ством, однако белорусы и про-
дукты возят уже оттуда. Пойду, 
закажу молока…
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Прачытаў у адной з газет 
навіну, якая можа служыць 
беларусам прыкладам, як трэба 
змагацца за прыстойнае жыццё: 
“В столице Судана Хартуме нача-
лись массовые антиправитель-
ственные выступления под лозун-
гом «Народ требует свержения 
режима!». Поводом для начала 
демонстраций в Хартуме стали 
недавно введенные правитель-
ством меры, приведшие к резко-
му росту цен на товары повсед-
невного спроса”.

А як наш беларус рэагуе на 
рэзкі рост цэн, нізкія заробкі і 
пенсіі? Аніяк! Урад беларускі ўсё 
абяцае заробак у 500 долараў. 
Абяцанкі-цацанкі, а дурню, як 
кажуць, радасць! Нават калі 
ўлада і павысіць заробкі да 500 

пАРАЛеЛІ

У Судане пратэстуюць,  
а ў Беларусі —  маўчаць!

долараў, усё роўна жыццё людзей 
не палепшыцца. Бо цэны 
апярэджваюць заробкі! Сёння 
кілаграм больш-менш прыстойнай 
свініны каштуе 118—128 тысяч 
беларускіх рублёў. Але ж давайце 
параўнаем, што мог беларус купіць 
за свае 170 рублёў у 1990 годзе і 
сёння. Свініны — 85 кілаграмаў, а 
цяпер — толькі 40, а пенсіянеры за 
1,5 мільёна — усяго 12—15 
кілаграмаў.

Вось вам і сацыяльная 
дзяржава, беларуская мадэль. А 
ўлада сцвярджае, што жыццёвы 
ўзровень людзей расце. Дык гэта ж 
паўсядзённая хлусня! А што зрабіла 
ўлада з нашымі грашыма ў 
ашчадных банках? Іх з’ела 
дэвальвацыя і інфляцыя. Дык ці 
трэба маўчаць  ад такога абману?

Добра памятаю, што ў 90-я 
гады ў Рэспубліцы Беларусь 
дзейнічалі стачкамы, і людзі 
выходзілі  з сваімі 
патрабаваннямі на плошчу. 
Была забастоўка ў мінскім 
метрапалітэне. І вось ужо колькі 
год пра гэтыя стачкамы нічога 
не чуваць! Няўжо ў рабочых 
цяпер няма ніякіх праблем, што 
ўсё стала ціха? За мяжой 
забастоўка — гэта сродак 
змагання людзей за паляпшэнне 
свайго жыццёвага ўзроўню. 
Няўжо ў нас такі высокі жыццёвы 
ўзровень? Не. Нават вельмі 
горшы. Дык чаму маўчыць 
беларускі люд і шукае сабе 
добрых заробкаў у Расіі?..

Алесь ЗАРАНоК.
Калінкавічы.

пАНТеоН

«Народная Воля» не раз писала про памятники Ленину. У Георгия Чигиря был материал про 
памятник вождю пролетариата, который стоит перед Домом правительства на площади 
Независимости. В Беларуси много достойных героев, которым можно было бы поставить памят-
ник на площади Независимости. Хотелось бы знать, какую позицию по поводу замены данного 
памятника занимают городские чиновники от культуры?

Мария ГЕРКО, Минск.

Можно ли заменить  
памятник Ленину  

на площади Независимости?

«Народная Воля» как раз распола-
гает документом, который касается 
вышеназванного памятника, за под-
писью заместителя начальника управ-
ления культуры Мингорисполкома 
Сергея Медведева.

«Памятник В.И.Ленину — часть 
архитектурного ансамбля Дома 
правительства(здание Дома прави-
тельства с оградой со стороны косте-
ла Св.Симеона и Елены, памятник 
В.И.Ленину), который является исто-
рико-культурной ценностью, вклю-
ченной в Государственный список 
материальных недвижимых истори-
ко-культурных ценностей Республики 
Беларусь по Минску, — информирует 
Сергей Владимирович. — В соответ-

ствии с требованиями законодатель-
ства об охране историко-культурного 
наследия сложившаяся историче-
ская застройка, формирующая 
ансамбль Дома правительства, и их 
окружающая среда должны быть 
максимально сохранены.

Замена памятника В.И.Ленину 
— кардинальное изменение архи-
тектурного ансамбля, требующее 
положительного решения 
Белорусской республиканской 
научно-методической рады по 
вопросам охраны историко-куль-
турного наследия при 
Министерстве культуры Республики 
Беларусь и внесения изменений в 
постановление Совета Министров 

Республики Беларусь от 
14.05.2007 №578.

Другой информацией по данно-
му вопросу управление культуры и 
комитет архитектуры и градострои-
тельства Мингорисполкома не рас-
полагают”.

Как видите, у чиновников есть 
на что ссылаться. Нет только ответа 
на вопрос, насколько этот памятник 
“черному идолу” является историко-
культурной ценностью с позиций 
сегодняшнего дня и какое 
воздействие он оказывает на 
людей — положительное или 
отрицательное. Рано или поздно, но 
ответ на этот и другие вопросы 
должен быть.

З пАдСЛУхАНАГА

Шкада, што я — не мастак...
Днямі давялося пачуць у пакуль 

яшчэ з раніцы напаўпустой чыталь-
най залы нашай раённай бібліятэкі 
гаворку маладой пары, якая з 
зацікаўленнем перагортвала 
шасцітомную “Гісторыю беларуска-
га мастацтва” (калектыў аўтараў) і 
“Гісторыю беларускага мастацтва” ў 
двух тамах П.Лазукі.

Яна: — Як думаеш, ці маглі б 
сучасныя беларускія мастакі і дзея-
чы іншых культурных прастораў 
паспрыяць вызваленню з няволі 
беларускіх палітвязняў Зміцера 
Дашкевіча, Эдуарда Лобава, 
Сяргея Каваленкі, Міколы 
Статкевіча і іншых? Вунь жа яшчэ ў 
1838 годзе ў Расійскай імперыі, 
пры царскім самадзяржаўі, такія 
таленавітыя, адукаваныя і культур-
ныя асобы, як І.Сашэнка, К.Брулоў, 
В.Жукоўскі, В.Грыгаровіч, А.
Венецыянаў, М.Вільегорскі і Я.
Грабенка, разыграўшы ў латарэю 
намаляваны К.Бруловым партрэт 
В.Жукоўскага і атрымаўшы за гэта 
25.000 рублёў, выкупілі з рабства 
геніяльнага ўкраінца Тараса 
Шаўчэнку. Хіба гэта не прэцэдэнт і 

для сённяшняга дня і для Беларусі ў 
прыватнасці?

Ён: — А чаму б і не?! Толькі тут 
трэба мець палітычную волю, гра-
мадзянскую спеласць і смеласць, 
адным словам — пазіцыю. Але ж, як 
бачыш, пакуль што такога ў нас не 
надта назіраецца. Яшчэ нашы 
мастакі не намалявалі сцэны, як 
Янка Купала робіць сабе харакіры ці 
Якуб Колас, іграючы на скрыпцы, 
чакае прыходу па яго НКУСаўцаў, і 
іншыя. Хопіць ужо адлюстроўваць 
беларуса ў саламяным капелюшы, 
вымалёўваць пялёсткі арабін, маля-
ваць кадоўбчыкі з мёдам, конаўкі з 
малаком, цэбры з бацвіннем і іншае 
з такім жа зместам і каларытам. Час 
ужо маляваць і гераічныя партрэты 
сённяшніх увязнёных беларускіх 
патрыётаў і выстаўляць іх не толькі 
дома, а пераважна і за мяжой. І 
такім чынам прыцягваць увагу сус-
ветнай грамадскасці да лёсу Беларусі 
і яе слынных абаронцаў. Менавіта 
так можна сярод гэтай грамадскасці 
генерыраваць і дэтаніраваць падзеі 
на карысць беларускай дэмакратыі. 
Вядома, калі прыдадуцца яшчэ і якія 

грошы за гэта, то яны не павінны 
трапляць у лапы карнікаў і 
турэмшчыкаў, а ісці зноў жа на 
карысць іншых праяўленняў белару-
скай свабоды.

Яна: — Так, так. Гэта могуць 
рабіць і тыя мастакі, што ездзяць за 
мяжу на заробкі сваімі пэндзлямі і 
пэндзлікамі, і тыя мастакі, якія там 
стала жывуць. Ну, напрыклад, тая ж 
Івонка Сурвіла — старшыня Рады 
БНР і іншыя.

Ён: — Шкада, што я — не мастак, 
так бы ў гэтай якасці ахвотна паехаў 
бы за мяжу на пэўны час і ствараў 
бы там партрэты нашых пакутнікаў і 
ахвяраваў бы іх розным вядомым 
карцінным галерэям і мастацкім 
музеям, а таксама выдатным аба-
ронцам свабоды!

Яна: — Шкада, што і я — не 
мастачка, а так бы паехала разам з 
табой і разам здзяйснялі б там гэтую 
так неабходную і высакародную 
справу — акцыю.

Ён: — А можа, усё ж хто з нашых 
“пагонічаў” даўмеецца да гэтага?

Яна: — Дай ім Бог!
Яўген ГУЧоК.

пРоСьБА ЧИТАТеЛЯ

Заведите в газете 
 «Уголок садовода»

Уважаемая «Народная Воля!»
Мне кажется, что газета очень выиграла б, появись на ее страницах 

«Уголок садовода». Сам, будучи владельцем садового участка, занимаясь 
огородом, подружился с интереснейшим мастером выращивания различ-
ных садовых культур в нашем садовом кооперативе «Трактор» Владимиром 
Васильевичем Сычевым. Это пенсионер, в прошлом знаменитый конструк-
тор-механик, получивший за свою работу ряд наград и высоких званий. Он 
так оригинально и остроумно применил свои знания для организации ого-
рода, что не грех было бы у него поучиться многим садоводам. Регулярно, 
кстати, публикуется в журнале «Сад и огород». На его участке убеждаешься 
в превосходстве грядок Митлайдера, научишься мастерить из обычной 
стальной проволоки разного рода подпорки, направляющие и упорядочива-
ющие элементы для растений, увидишь им изготовленный удобный инстру-
мент для работы на грядках…

Было бы здорово, если б любимая редакция направила к нему своего 
корреспондента, опубликовала фотографии, рассказ о нем и его успехах в 
саду! Было бы здорово, если б газета писала не только о политике, но и о 
садоводах-огородниках. Поверьте, этим людям есть что рассказать и даже 
показать!

С уважением — ваш постоянный читатель олег ГАеВСКИЙ.
Минск.

оТ РедАКЦИИ

Уважаемый Олег Михайлович, мы учтем ваше пожелание и в 
одном из ближайших номеров «Народной Воли» обязательно расска-
жем о Владимире Васильевиче Сычеве. А пока предлагаем читателям 
делиться с «Народной Волей» своими дачными успехами. Вырастили 
небывалый урожай, сделали своими руками красивую альпийскую 
горку, расцвел редкий цветок или у вас есть рецепт, как, например, 
избавиться от муравьев на участке, — пишите нам, а заодно и при-
сылайте фотографии. Опубликуем!

ЗА РУЛеМ

Для кого висят знаки 
возле Дома правительства?

Практически каждый день напротив Дома правительства можно наблюдать столпотворение автомобилей возле въезда в под-
земный паркинг. Водители оставляют свои машины прямо напротив «стратегически важного объекта»: паркуют автомобили на 
обочине у Педагогического университета и Института переподготовки и повышения квалификации судей, работников прокурату-
ры, судов и учреждений юстиции БГУ. Причем прямо под запрещающими знаками, которые висят здесь буквально через столб!

Плачу любые деньги!
Может, в подземном паркинге 

торгового центра «Столица» нет сво-
бодных мест или, наоборот, стало 
так дорого, что дешевле заплатить 
штраф за неправильную парковку?

«Цены у нас повысились, но 
количество машин не уменьши-
лось, — рассказали «Народной Воле» 
сотрудники подземной стоянки. — 
Летом за сутки проходит примерно 
500—600 машин. Многие, уезжая в 
отпуск, заключают договора на вре-
менное хранение авто и арендуют 
парковочное место. А зимой, осо-
бенно в сильные морозы, к нам 
вообще большие очереди стоят — 
все хотят, чтобы машина в тепле 
хотя бы переночевала. И на цены 
не смотрят — лишь бы утром заве-
стись».

Свободных мест для непродол-
жительной стоянки в паркинге хва-
тает — даже на первом уровне, а вот 
если хотите оставить здесь машину 
на месяц, то, как говорят сотрудни-
ки, «надо смотреть, будет ли место 
для аренды».

Кстати, сейчас, чтобы оставить 
машину в паркинге на месяц, нужно 
выложить 350 тысяч белорусских 
рублей (чуть больше 40 долларов). 
Час стоянки стоит 20 тысяч (при-
мерно 2, 5 доллара).

Где паркуются  
депутаты?

Одно время, когда подземный 
паркинг рядом с Домом правитель-
ства еще только открылся, здесь 
оставляли свой транспорт депутаты 
Палаты представителей. Расценки и 
тогда были не низкие, но для депута-
тов сделали специальные пропуска. 
Сейчас таких бонусов для заседате-
лей Овального зала нет. Где парку-
ются «народные избранники»? 
Может, это их машины стоят под 
запрещающими знаками?

Заместитель председателя 
Постоянной комиссии Палаты пред-
ставителей по национальной безо-
пасности, генерал-майор Анатолий 
Ванькович отвечает честно: парку-
ются где придется.

«Я на работу на машине езжу 
не каждый день, потому что это в 
копейку вылетает, а я не такой бога-
тый человек, — откровенно говорит 
Анатолий Степанович. — Раньше 
чаще добирался до работы на авто, 
но тогда была такая вещь, как про-
пуск в паркинг, а потом его не 
стало, и сейчас у депутатов нет 
никаких привилегий. Не знаю, как 
остальные коллеги, но я оставляю 
машину на стоянке на улице 

Мясникова. Если приезжаешь 
пораньше, то место всегда есть. Не 
успел — значит, ищи другие вариан-
ты. Знаю, что некоторые депутаты 
время от времени ставят автомоби-
ли в подземный паркинг, но за 
деньги — специальных депутатских 
мест, как я уже говорил, там нет. 
Поэтому те, кто ездит на машине, в 
основном паркуются, где придется: 
кто во дворах, кто за костелом, кто 
около вокзала».

Бескультурные 
люди: занимают 

даже места  
для инвалидов!

В отделе агитации и пропаганды 
УГАИ Мингорисполкома говорят, 
неправильная парковка — довольно 
распространенное нарушение 
Правил дорожного движения. В спи-
ске также управление автомобилем 
в состоянии алкогольного опьяне-
ния либо предоставление автомоби-
ля лицу, находящемуся в таком 
состоянии, отказ от прохождения 
освидетельствования, управление 
транспортным средством без прав, 
нарушение скоростного режима и 
непропуск пешеходов.

«Масса автомобилей припарко-
вана либо в зоне действия запре-
щающих знаков, либо ближе, чем в 
15 метрах от пешеходных перехо-
дов и перекрестков, — цитировал на 
днях auto.tut.by начальника ГАИ 
Ленинского района Минска Сергея 
Туркина. — При этом всегда можно 
найти свободные места, где можно 
оставить машину, не нарушая ПДД. 
Но люди стараются подъехать на 
автомобиле как можно ближе к 
офису или магазину, порой созда-
вая реальную угрозу жизни и здоро-
вью граждан».

«Наши сотрудники регулярно 
проводят работу по эвакуации 
транспортных средств, припарко-
ванных с нарушением ПДД, — ска-
зали «Народной Воле» УГАИ 
Мингорисполкома. — Не так давно 
проводили мероприятия совместно 
с ассоциацией инвалидов-колясоч-
ников. Например, возле гипермар-
кета «Гиппо» на Рокоссовского 
почти всегда занимают места для 
инвалидов. Около Комаровского 
рынка, несмотря на то, что там 
почти везде стоят запрещающие 
знаки и регулярно дежурят посты 
ГАИ, люди умудряются парковаться 
где угодно, только не в близлежащих 
паркингах! Некоторые объясняют, 
что так удобнее. Возможно, у наших 
граждан еще менталитет не поме-

Большие штрафы 
дисциплинируют?

Как сообщает БелаПАН, глава парковочной службы муниципально-
го комитета технологий и окружающей среды Копенгагена Сюзанна 
Кирхлер на днях рассказала белорусским журналистам, что с начала 
года парковочные службы столицы Дании выписали более 300 тысяч 
штрафов за неправильную парковку. При этом население Копенгагена 
составляет около 0,5 миллиона человек, а обеспеченность автомоби-
лями на душу населения на 50% меньше, чем в Минске. Штрафы 
значительные — 80 евро. По словам эксперта, город поделен на зоны 
и чем ближе к центру, тем дороже парковка. Так, в центре она состав-
ляет 4 евро/час, в более отдаленной зоне — 1,5 евро/час. В парковоч-
ной службе работает 110 сотрудников. Все средства от парковки и 
штрафов направляются в бюджет города.

А в Германии становятся популярными раздельные парковки. 
Например, парковочные места для женщин лучше освещены и нахо-
дятся под прицелом видеокамер. Причина их создания — борьба с 
насилием в отношении слабого пола.

Марина КоКТЫШ.
Фото автора.

ЧУЖоЙ опЫТ

Такую картину за пару 
метров до въезда в паркинг 
на площади Независимости 

можно наблюдать практи-
чески каждый день.

Какая разница где парковаться, если у тебя презентабельная 
машина, козырный номер и наверняка есть связи в доме напротив?

Эти расценки наверняка не всем по карману, но недостатка 
клиентов в подземном паркинге не наблюдается…

нялся, что они стесняются пользо-
ваться паркингами. Не исключено, 
что кто-то стремится таким образом 
сэкономить пару тысяч, но это тоже 
сомнительное объяснение: если 
авто эвакуируют, хлопот и финансо-
вых затрат будет еще больше! 
Эвакуация — услуга не из дешевых.

А вообще, и парковка под 
запрещающим знаком, и наруше-

ние скоростного режима — это все 
культура вождения, которой, к сожа-
лению, не хватает белорусским 
водителям. У нас, конечно, в этом 
смысле получше, чем в Москве, — 
там вообще машину могут «припар-
ковать» и во второй полосе, но тем 
не менее до культурных европей-
ских водителей белорусы еще не 
дотягивают…»

ЭКСКЛюЗИВ

Несмотря ни на какие 
политические кризисы

C заместителем министра иностранных дел Польши 
 Катажиной Пелчиньской-Наленч беседует Семен Букчин.

— Госпожа министр*, ваш 
приход на пост заместителя 
министра иностранных дел, 
отвечающего за восточноевро-
пейское направление внешней 
политики, состоялся в этом 
году. Можно ли говорить о том, 
что ему предшествовала дипло-
матическая или научная рабо-
та, связанная именно с этим 
направлением?

— Как социолог по образова-
нию, я немало лет занималась 
наукой. Последние годы моей 
работы я посвятила аналитиче-
ским и экспертным разработкам 
на тему нашиx восточныx сосе-
дей: России, Беларуси, Украины, 
Молдовы, а также Средней Азии и 
Кавказа. В министерстве я отве-
чаю за две области — нашу поли-
тику в целом по отношению к 
названным странам и наши же 
действия в плане помощи разви-
тию, поскольку Польша за послед-
ние годы превратилась в страну, 
оказывающую помощь другим.

— Мне случалось читать и 
слышать от некоторых польских 
аналитиков, что ежели польская 
внешняя политика по отноше-
нию к Западу достаточно ясно 
выстроена, — будучи членом 
Европейского Союза, Польша 
следует европейским стандар-
там, не забывая о своих нацио-
нальных интересах, — то ее вос-
точное направление носит 
характер менее определенный.

— Наша восточная политика 
является достаточно приоритет-
ной, начиная со времени станов-
ления Третьей Речи Посполитой. 
И это не подлежит сомнению ни в 
коем случае. Не знаю, с чьими 
мнениями конкретно вы знако-
мились, но тезис, о котором упо-
мянули, для меня неожиданный. 
Какие бы силы политические ни 
находились за этот период у нас 
на вершине власти, всегда под-
черкивалась важность развития 
восточного вектора польской 
политики. Другое дело, что сама 
реализация этого приоритета 
составляет предмет обширной 
полемики в нашем обществе. 
Вместе с тем, несомненно, 
общее согласие относительно 
желательности того, чтобы наши 
восточные соседи придержива-
лись тех же фундаментальных 
принципов развития демократии, 
соблюдения прав человека, кото-
рые важны для Польши и других 
членов Европейского Союза. 
Принципы, принятые и в полити-
ке, и в экономике Евросоюза, в 
сильнейшей степени способство-
вали модернизации и общему 
развитию нашей страны. И, есте-
ственно, мы заинтересованы в 
осуществлении этих же принци-
пов и у наших восточных соседей, 
что, безусловно, содействовало 
бы сближению наших стран и 
народов. 

— А какое конкретно место 
занимает Беларусь в восточно-
европейских интересах 
Польши? Увы, но мне приходи-
лось слышать, что Польша уже 
смирилась с неменяющимся 
на протяжении многих лет бело-
русским фактором и в связи с 
этим общий интерес к Беларуси 
в Польше спал.

— Беларусь — наша соседка, 
не говоря уже о существующих 
между нашими народами связях: 
исторических, этнических и куль-
турных. Поэтому белорусское 
направление всегда будет важ-
ным в нашей внешней политике. 
Очевидно и стремление польских 
общественных сил расширять 
самое разнообразное взаимо-
действие с общественностью 
Беларуси. И это также является 

серьезным поводом для польского 
правительства и наших неправи-
тельственных организаций искать 
пути для осуществления такого взаи-
модействия. Вместе с тем мы не 
отождествляем целиком нынешнюю 
белорусскую власть с белорусским 
обществом, видим те противоречия, 
которые существуют между ними. 
Совершенно очевидно, что в 
Польше на самых разных уровнях 
— и в правительственных кругах, и в 
общественных — не может не быть 
определенной реакции в связи с 
происходящими в Беларуси наруше-
ниями гражданских прав, прав 
человека. Не можем мы согласить-
ся и с очевидным ущемлением 
прав польского меньшинства в 
Беларуси, являющимся, на наш 
взгляд, отражением в целом небла-
гополучия с правами человека в 
вашей стране. Однако тот факт, что 
эти явления имеют уже определен-
ную историю, не может повлиять на 
нашу искреннюю заинтересован-
ность во всем происходящем в 
Беларуси и в целом влиять на 
уменьшение интереса к вашей 
стране.

— Насчет определенной исто-
рии… Мы встречаемся с вами, 

тью семью членами. Безусловно, 
прежде всего должны быть освобож-
дены политические заключенные. 
Речь идет об известных десяти чело-
веках, находящихся в тюрьмах и 
колониях Беларуси. Если бы такой 
шаг был предпринят властями 
Беларуси, то он стал бы для Польши 
и других стран Евросоюза свиде-
тельством о намерении белорус-
ской стороны перейти к серьезному 
диалогу со своими западными сосе-
дями. Таким образом, действитель-
но кризис в польско-белорусских 
отношениях существует, но он явля-
ется частью общего кризисного 
состояния отношений Беларуси со 
странами Европейского Союза. 

Совсем иначе выглядит динами-
ка польско-белорусских отношений 
на общественном уровне. С каж-
дым годом растет число граждан 
Беларуси, получающих польские 
визы, то есть к нам все больше при-
езжает гостей из Беларуси. И мы 
делаем все для того, чтобы этот про-
цесс становился еще более легким, 
более упрощенным, чтобы гражда-
не Беларуси имели возможность 
приезжать и в Польшу, и в другие 
страны Евросоюза и оценивать 
самостоятельно существующий там 

Конечно, наши экономические кон-
такты могли бы иметь более широ-
кий и разносторонний характер, 
можно было бы вести речь о более 
интенсивном торговом обмене, о 
польских инвестициях в белорус-
скую экономику. Но для этого потре-
бовалась бы не только смена обще-
го политического климата, здесь 
необходимы структурные измене-
ния экономического характера в 
самой Беларуси. Если нет привати-
зации, то, следовательно, нет усло-
вий для прихода польского капита-
ла, который мог бы сделать инвести-
ции в белорусскую экономику. Если 
нет торжества закона в государстве, 
то это создает ощутимые препят-
ствия для польских предпринимате-
лей. Хотя сама географическая бли-
зость говорит о значительном потен-
циале нашего возможного экономи-
ческого взаимодействия. Но имен-
но по причинам политического 
характера этот потенциал не исполь-
зуется.

— Тем не менее жизнь не 
стоит на месте… И можно ли гово-
рить о том, что планируются 
какие-то более менее значитель-
ные проекты в сфере экономиче-
ских контактов Польши и 

можное для расширения наших 
культурных обменов, содействует 
выставкам, приездам творческих 
коллективов из Беларуси, разных 
мастеров белорусского искус-
ства.

— И тем не менее ностальги-
чески вспоминаю времена, 
когда в Беларуси можно было 
покупать польские журналы и 
книги, когда мы смотрели поль-
ские фильмы. Сегодня к нам 
почти не приезжают известные 
польские артисты, писатели, 
интеллектуалы, не говоря уже о 
ваших знаменитых театрах. 
Спасибо, правда, Кшиштофу 
Занусси за то, что не забывает 
нас. И, конечно, мы благодарны 
организаторам прошедших у 
нас польских музыкальных 
фестивалей, в том числе свя-
занного с Годом Шопена…

— В том, что в целом наше 
культурное сотрудничество пока 
не цветет пышным цветом, сказы-
ваются и определенные внутрен-
ние обстоятельства в Беларуси, 
связанные с ненужной политиза-
цией ряда явлений белорусской 
культуры. По этой причине у нас 
выступают и пользуются успехом 

БеЛАРУСь—еЎРАСАюЗ

Марылуіза БЕК:
“Рэжым спрабуе сталінскімі 
метадамі псіхічна і фізічна 

зламаць апазіцыянераў”
Нямецкі дэпутат Марылуіза Бек падтрымала кампанію 

салідарнасці з Сяргеем Каваленкам.
«Сяргей Каваленка за сваю 

паслядоўную палітычную пазіцыю і 
выкарыстанне асноўных правоў на 
свабоду выказвання трапіў у турму, 
зведвае катаванні і жорсткае абыход-
жанне. Тым самым ён падзяліў лёс 
іншых вязняў сумлення ў Беларусі. 
Усе яны ахвяры рэжыму, які не 
баіцца выкарыстоўваць усе даступ-
ныя метады для запалохвання сваіх 
палітычных апанентаў. Рэжым спра-
буе сталінскімі метадамі псіхічна і 
фізічна зламаць апазіцыянераў», — 
гаворыцца ў лісце Бек.

Яна падкрэсліла, што беларускі 
рэжым «сам ізалюецца ад Еўропы 
з-за шматлікіх парушэнняў асноўных 
правоў чалавека і дэмакратычных 
каштоўнасцяў». «Мы заклікаем 
беларускі рэжым паважаць агуль-
ныя еўрапейскія каштоўнасці. 

Сяргей Каваленка і іншыя 
палітычныя зняволеныя павінны 
быць неадкладна і безумоўна 
вызвалены і рэабілітаваны», — 
заявіла нямецкі дэпутат.

Сайт у падтрымку Сяргея 
Каваленкі www.freekavalenka.org 
створаны офісам еўрадэпутата ад 
Польшчы Марэка Мігальскага. На 
гэтым рэсурсе размешчана дэталё-
вая інфармацыя па справе 
Каваленкі і пра ўсе акцыі і 
ініцыятывы ў падтрымку 
палітзняволенага.

Акрамя таго, на сайце Change.
org размешчана петыцыя на адрас 
беларускіх улад з патрабаваннем 
вызваліць і рэабілітаваць Каваленку. 
Яе падпісалі ўжо 1800 чалавек.

Нагадаем, што Сяргей 
Каваленка быў затрыманы 19 

снежня 2011 года па абвінавачанні 
ва ўхіленні ад адбывання пакаран-
ня ў выглядзе абмежавання волі 
(арт.415 КК). Гаворка ідзе пра пака-
ранне, вынесенае апазіцыянеру ў 
маі 2010 года за вывешванне бел-
чырвона-белага сцяга на галоўнай 
навагодняй ёлцы ў Віцебску. У 
лютым гэтага года Каваленку 
асудзілі на два гады і адзін месяц 
пазбаўлення волі з адбываннем 
пакарання ў калоніі агульнага рэжы-
му. Адразу пасля затрымання ён 
абвясціў галадоўку пратэсту, якая 
доўжылася з невялікімі перапынкамі 
прыкладна два месяцы.

18 мая Віцебскі абласны суд 
адмовіўся задаволіць касацыйную 
скаргу Каваленкі на прысуд. У 
магілёўскую калонію апазіцыянер 
быў этапаваны 19 мая.

Варыянт 
адказу

Аб’яд-
нанне  
з РФ

Уваход- 
жанне  
ў ЕС

09’03
11’04
12’05
06’06
12’07
12’08
12’09
12’10
03’11
06’11
12’11
03’12
06’12

 47,6
49,3
51,6
56,5
47,5
46,0
42,3
38,1
31,5
35,3
41,4
47,0
43,6

36,1
33,7
24,8
29,3
33,3
30,1
42,1
38,0
50,5
44,5
39,1
37,3
39,8

дынаміка адказаў на пытанне: 
"Калі б трэба было выбіраць 
паміж аб'яднаннем з Расіяй і 
ўваходжаннем у еўрасаюз, 
што выбралі б Вы?", %

На набярэжнай Малекон у Гаване маладыя кубiнцы спаборнiчаюць у скачках у ваду.

КоРоТКо

Остановите кровопролитие!
Генеральный секретарь ООН Пан Ги Мун призвал мировых 

лидеров остановить кровопролитие в Сирии, где идут ожесто-
ченные бои сразу в нескольких городах, в том числе в Хомсе.

Основные силы сирийская армия бросила ко второму по 
величине городу страны Алеппо. К здешним повстанцам при-
соединились их товарищи, отступившие от Дамаска. Воюют 
под Алеппо и боевики Аль-Кайеды — их знамена видны на 
многих роликах, выложенных в интернете.

Таяние льдов Гренландии  
приобрело “беспрецедентные”  

масштабы
Об этом сообщают ученые НАСА. Замеры 8 июля показа-

ли, что таяние охватило 97% площади самого большого остро-
ва в мире, в том числе его самую холодную точку, расположен-
ную на высоте 3200 метров над уровнем моря. Ледник 
Гренландии содержит около 20% мирового запаса льда. Если 
он растает, это приведет к подъему уровня мирового океана 
более чем на 6 метров.

Гибнут от жары
Более десяти человек погибли и более 5,5 тысячи госпита-

лизированы на прошедшей неделе в Японии из-за аномально 

высокой температуры воздуха, сообщило управление пожар-
ной охраны страны. Число пострадавших от сильнейшей жары 
за неделю увеличилось почти вдвое.

В некоторых районах зафиксирована рекордная за все 
время наблюдений температура воздуха для июля — к приме-
ру, в префектуре Гифу (центральная часть японского острова 
Хонсю), этот показатель превысил отметку в 37,2 градуса 
Цельсия, передает ИТАР-ТАСС.

В августе Токио ожидает удушливая жара в сочетании с 
сильнейшей влажностью.

Еврокомиссия и власти 
Украины подписали соглашение 
об упрощении визового режима

Многим украинцам отныне будет легче получить визы в 
страны ЕС. Комиссар ЕС по вопросам расширения и европей-
ской политики соседства Штефан Фюле и министр иностран-
ных дел Украины Константин Грищенко подписали документ, 
дополняющий уже существующее соглашение об упрощении 
визового режима.

Документ расширяет перечень лиц, которые могут полу-
чать европейские визы по упрощенной процедуре. Это, в част-
ности, члены общественных организаций, специалисты, уча-
ствующие в международных форумах и прочих мероприятиях, 
представители религиозных общин и участники программ 
Европейского Союза.

Упрощенный визовый режим распространяется также на 
журналистов и технических членов их команд, участников 

муниципальных обменных программ, родственников живущих 
в ЕС граждан Украины, а также сопровождающих пациентов, 
которые выезжают на лечение за границу. Владельцы биоме-
трических служебных паспортов смогут посещать страны 
Евросоюза без виз, передает «Интерфакс».

Ставка на электромобиль
Французское правительство делает ставку на экологически 

чистый автомобиль, чтобы помочь национальному автопрому 
выбраться из затяжного кризиса. За покупку электромобиля, 
производство которого становится приоритетным направлени-
ем работы Renault и PSA Peugeot-Citroen, государство готово 
выплачивать бонус от 5 до 7 тысяч евро, и от 2 до 4 тысяч за 
приобретение машины с мотором смешанного типа.

Из-за засухи
Цены на продукты в США в следующем году сильно вырастут 

из-за засухи, охватившей значительную часть территории страны, 
предупреждает Министерство сельского хозяйства США.

По прогнозам ведомства, цены на молочные продукты, 
яйца и мясо будут расти быстрее инфляции. Как ожидается, 
цены в 2013 году на эти продукты вырастут на 3—4%, мясо 
подорожает на 5%.

Нынешняя засуха, по информации метеорологов, силь-
нейшая с 1956 года.

Цены уже выросли на кукурузу и сою, поскольку большая 
часть посевов этих культур погибла.

Моцны вецер i дождж нярэдка бываюць у Нью-Ёрку.

госпожа министр, не в лучший 
период польско-белорусских отно-
шений. Но ведь и пять лет тому 
назад и десять составлявшая их 
проблематика, по сути, была 
одной и той же, только все новые 
конфликты прибавлялись. О них 
говорили в беседах не только со 
мной польские политики, аналити-
ки. Более того, само ухудшение 
ситуации в польско-белорусских 
отношениях стало в какой-то сте-
пени привычным, чуть ли не 
рутинным состоянием. Видится 
ли вам какой-то свет в конце этого 
пока еще темного туннеля? Как 
может ситуация развиваться 
далее?

— Я опять хочу подчеркнуть раз-
ницу в реальном состоянии между 
отношениями на правительствен-
ном и общественном уровнях. 
Конечно, межправительственные 
контакты у нас сейчас обстоят не 
лучшим образом. И так происходит 
по причинам, о которых я уже гово-
рила, — это нарушения белорусски-
ми властями основных демократи-
ческих принципов, прав человека. В 
то же время нельзя утверждать, что 
для восстановления полноценных 
межгосударственных отношений 
именно Польша выдвигает какие-то 
свои определенные условия. Это 
условия, предлагаемые в целом 
Европейским Союзом, его двадца-

уровень жизни, знакомиться с 
нашим внутриполитическим устрой-
ством, с нашими культурными цен-
ностями и так далее. Укреплению и 
развитию наших контактов, безус-
ловно, способствуют учрежденные у 
нас стипендии для студентов из 
Беларуси, обучающихся в польских 
вузах, а также взаимодействие 
самых разных общественных орга-
низаций. Эти и другие процессы 
подобного рода находят полную под-
держку со стороны правительства 
Польши, поскольку наши народы 
должны становиться ближе друг к 
другу, лучше знать друг друга, при-
чем независимо от отношений, 
которые складываются между пра-
вительствами.

— Дают ли основания для 
некоего оптимизма польско-бело-
русские отношения экономиче-
ского характера?

— Экономика, независимо от 
наших желаний, всегда зависит от 
отношений политического характе-
ра. Это, как говорится, не стопро-
центно, но тем не менее проблемы 
политические влияют на экономиче-
ское взаимодействие. Важнейшим 
для нас в экономических контактах 
с Беларусью является импорт бело-
русских нефтепродуктов. Это вооб-
ще главная сфера белорусского экс-
порта на Запад. И Польша здесь не 
является каким-то исключением. 

Беларуси, что, конечно же, повли-
яло бы в лучшую сторону на сбли-
жение наших народов? Или это 
все пока остается на уровне, как 
сказал, обращаясь к либералам, 
последний российский импера-
тор, «бессмысленных мечтаний»?

— Увы, здесь снова все упирает-
ся в политику. Поскольку проекты 
стратегического характера требуют 
контактов на высшем уровне, а 
здесь проблема, как уже говори-
лось, связана с необходимостью 
политических изменений в 
Беларуси. Подобного рода проекты 
требуют взаимного доверия, чему 
не способствует политическая ситу-
ация в вашей стране. Поэтому пока, 
к сожалению, таких проектов не 
имеем. К сожалению…

— А что касается сотрудничества 
в сфере культуры, то оно, по вашему 
мнению, также утяжелено политиче-
скими обстоятельствами или здесь 
все-таки несколько больше просто-
ра? Может, здесь немало зависит от 
конкретных людей и организаций?

— Надеюсь, что дело обстоит 
именно таким образом. Культура — 
совершенно особая сфера челове-
ческого духа и национального само-
утверждения, и здесь, в этой обла-
сти взаимодействия, разногласия 
правительств вообще не должны 
сказываться. И надо сказать, что 
польская сторона делает все воз-

независимые талантливые бело-
русские музыкальные коллективы 
и отдельные музыканты.

— А много ли, на ваш взгляд, 
сегодня зависит от наших граж-
дан, даже от рядовых людей, 
искренне желающих подлинно-
го сближения наших народов?

— Мне представляется, что 
ключ для разрешения имеющих-
ся здесь проблем находится в 
Беларуси. Мы со своей стороны 
готовы. В деле сближения наро-
дов могут проявить себя самые 
различные инициативы, не свя-
занные непосредственно с поли-
тикой. Так уже было в нашей 
совместной истории. И по сути и 
сегодня остается делом энергич-
ных, инициативных людей, несмо-
тря ни на какие политические 
кризисы. Процессы эти, безуслов-
но, наберут еще большую силу, 
когда широко откроются границы 
и в Беларуси возникнут условия 
для самых разных проявлений 
творческого духа.

— Благодарю вас, госпожа 
министр, за беседу. Надеюсь, 
что мы доживем до этих пре-
красных времен.

Минск—Варшава.

* Принятое в Польше офици-
альное обращение в подобных 
случаях. —  Ред. 

Еўрасаюз альбо Расія?
Сацыёлагі адзначаюць, што долі прарасійска настроеных беларусаў і 

прыхільнікаў еўраінтэграцыі сталі прыкладна роўнымі. Эксперты звяртаюць 
увагу на замарожаныя адносіны Беларусі з Еўрасаюзам і рост інтэнсіўнасці 
кантактаў з усходняй суседкай. Пры гэтым яны мяркуюць, што ініцыятыва ЕС 
«Еўрапейскі дыялог аб мадэрнізацыі» і правільна пабудаваная медыякампанія 
яе падтрымкі здольны павялічыць лік праеўрапейскi настроеных беларусаў.

Чэрвеньскае апытанне грамад-
скай думкі, праведзенае 
Незалежным інстытутам сацыяльна-
эканамічных і палітычных 
даследаванняў (НІСЭПД, Літва), 
паказала, што за апошнія месяцы 
змянілася тэндэнцыя падзення 
праеўрапейскіх настрояў. Паміж 
сапернікамі і прыхільнікамі 
еўраінтэграцыі ўсталявалася пры-
кладная роўнасць.

Аналітык Паўлюк Быкоўскі мяр-
куе, што рост папулярнасці 
еўрапейскага выбару сярод 
беларусаў стрымліваецца сітуацыяй 
у зоне еўра. «Калі падае курс еўра, 
гучаць спрэчкі аб тым, ці з’яўляецца 
перспектыўнай гэта валюта, 
прыходзіць шмат негатыўнай 
інфармацыі пра эканамічную 
сітуацыю ў еўрапейскіх краінах, то, 
зразумела, простыя беларусы 
робяць выснову, што ўсё гэта не 
з’яўляецца занадта перспектыўным», 
— сказаў эксперт у інтэрв’ю БелаПАН.

Ацэньваючы, ці зможа 
ініцыятыва ЕС «Еўрапейскі дыялог 
аб мадэрнізацыі з Беларуссю» 
паўплываць на рост праеўрапейскіх 
настрояў у грамадстве, Быкоўскі 
усумніўся, што «саму праграму про-
стыя беларусы ўбачаць».

«Яе хутчэй убачаць прадстаўнікі 
экспертнай супольнасці, нейкія 
прадстаўнікі эліты, рэдакцыі газет. А 
простыя беларусы хутчэй за ўсё 
наўпрост пра яе меркаваць не змо-
гуць», — лічыць суразмоўца.

Пры гэтым эксперт падкрэсліў: 
каб пра існаванне дыялогу аб 
мадэрнізацыі даведаліся 
звычайныя людзі, трэба, каб «пра 
яго гаварылі рэгулярна і па многіх 
каналах інфармацыі».

«Ініцыятыве трэба знайсці 
нейкія механізмы прамой рэкламы 
сябе, — сказаў Быкоўскі. — Пакуль 
жа, пры тым што шэраг 
недзяржаўных выданняў і інтэрнэт-
СМІ актыўна пачынаюць пісаць пра 
яе, калі б было праведзена апытан-
не сёння, мне здаецца, ніхто не 

змог бы апазнаць гэту ініцыятыву. 
«Усходняе партнёрства» і то, 
напэўна, насілу апазнаецца. 
«Дыялог аб мадэрнізацыі» — 
ініцыятыва досыць новая. Пра яе 
да апошняга часу практычна нічога 
не было чуваць».

Аналітык адзначае, што калі 
зменіцца сітуацыя і ўлады далучацца 
да ўдзелу ў гэтай праграме, то 
«дзяржаўная прапагандысцкая 
машына здольная імгненна зрабіць 
гэту ініцыятыву вядомай».

У сваю чаргу палітолаг Андрэй 
Ягораў адзначае, што варта ўсё ж 
аналізаваць не абсалютныя лічбы ў 
сацапытаннях грамадскай думкі ў 
Беларусі, а трэнды. Так, да апошня-
га часу назіраўся трэнд росту 
прарасійскіх настрояў і зніжэння 
праеўрапейскіх. Тлумачылася гэта 
галоўным чынам «медыякантэкстам 
з аднаго боку, і кантэкстам адносін 
Беларусі з Расіяй і Еўрасаюзам — з 
іншага», адзначыў аналітык у 
інтэрв’ю БелаПАН.

 Ягораў падкрэсліў, што цяпер 
інтэнсіўнасць адносін з ЕС вельмі 
нізкая, адносіны замарожаны, 
нічога практычна не адбываецца. «І, 
наадварот, — у адносінах з Расіяй 
якраз адбываецца шмат падзей, 
візіты кіраўніцтва, заключэнне 
кантрактаў, нейкія спрэчкі, — 
адзначыў ён. — Расія на слыху, пра 
яе пішуць больш і ў больш 
пазітыўным ключы, чым пра ЕС. А 
пра Еўрасаюз з-за нізкай дынамікі 
адносін пішуць мала і адно і тое ж 
— галоўным чынам пра санкцыі і 
ўзаемныя папрокі».

Паводле слоў Ягорава, медыяа-
сяроддзе стварае розныя вобразы 
ЕС і Расіі. «На гэтыя медыявобразы 
і арыентуецца масавы рэспандэнт, 
які адказвае на пытанні НІСЭПД», 
— падкрэсліў палітолаг.

Ён мяркуе, што тая частка 
беларусаў, якія страцілі 
праеўрапейскія настроі і 
знаходзяцца сярод тых, хто не 
вызначыўся, «пры наступным 

павароце да ЕС ізноў пяройдуць у 
рады прыхільнікаў еўраінтэграцыі».

Гаворачы пра ролю «Дыялогу аб 
мадэрнізацыі» ў паляпшэнні іміджу 
ЕС у вачах беларусаў, Ягораў 
адзначае, што зараз працэсы ў 
межах мадэрнізацыйнага дыялогу 
пакуль яшчэ не маюць высокай 
дынамікі і не прыцягваюць 
асаблівай увагі.

 «Але гэты праект, безумоўна, 
можа спрыяць росту ліку 
«еўрабеларусаў», калі праводзіць 
адпаведную інфармацыйную 
палітыку, расказваючы аб тым, што 
гэта за ініцыятыва, як ідзе яе 
рэалізацыя, — сказаў эксперт. — Да 
дыялогу неабходна прыкласці ней-
кую медыяпраграму, што суправад-
жае ход праекта. Неабходна праца-
ваць з праеўрапейскімі ўстаноўкамі 
і інфармаваннем насельніцтва, каб 
быў эфект».

Таццяна КАРАВЯНКоВА, 
БелапАН.
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ЧАСТНАЯ ЖИЗНь

За кого вышла замуж  
Алеся Ярмоленко?

Здравствуйте уважае-
мая редакция!

Являясь поклонником 
ряда белорусских звезд 
эстрады, постоянно инте-
ресуюсь их творческой и 
личной жизнью.

Слышал, что наша 
певица Алеся Ярмоленко 
повторно вышла замуж.

К сожалению, нигде 
не смог найти какую-либо 
информацию, подтверж-
дающую этот факт.

Не могли бы вы напи-
сать, как сложилась лич-
ная жизнь нашей бело-
русской звезды после 
развода с Сергеем 
Липенем?

Кто стал достойным 
спутником популярной 
певицы?

Или второе замуже-
ство — это все-таки слухи?

С уважением —
О.М.Василевский.

Минск.

Это письмо пришло в редак-
цию «Народной Воли» больше 
месяца назад. В то время солист-
ка «Сяброў» Алеся Ярмоленко как 
раз была в Америке. Певица в 
последнее время частенько езди-
ла в Штаты — то на гастроли, то на 
отдых, возможно, поэтому и 
пошли слухи, что второй муж 
певицы — американец. Поскольку 
Алеси некоторое время не было в 
Беларуси, «Народная Воля» вна-
чале расспросила о ее личной 
жизни народного артиста 
Беларуси Анатолия Ярмоленко.

— То, что Алеся вышла замуж 
— это точно, — сказал отец Алеси. 
— Муж — не американец, а бело-
рус. Но я не могу никакой инфор-
мации дать на эту тему — если 
дочь захочет, то сама обо всем 
расскажет журналистам. 
Понимаете, мы давным-давно 
разделяем личную жизнь и твор-
чество. И на том, что касается 
каких-то семейных подробностей, 
не пиаримся — нам это просто не 
нужно…

Кстати, совсем недавно 
Анатолий Иванович и Алеся гото-
вили «звездный завтрак» на теле-
канале ОНТ. И руководитель 
ансамбля «Сябры» рассказал, что 
его новый зять отлично готовит, и 
частенько приглашает все семей-
ство отведать его кулинарные 
изыски. Других подробностей про 
мужа дочери Анатолий Иванович 
в эфире рассказывать не стал.

С первым мужем Сергеем 
Липенем певица разошлась в 
2009 году.

«Мы шли, шли к чему-то, и в 
какой-то момент я поняла, что 
пора ставить точку, — рассказы-
вала Алеся пару лет назад в 
интервью «Комсомолке». — Не 
могу сказать, что была такая 
явная, понятная для всех причи-
на. Мы не ругались. Не было 
измены ни с одной, ни с другой 
стороны. Не было никакого толч-
ка извне. Но и жизни счастливой 
тоже уже не было. Мы дышали 
одним воздухом, но смотрели в 
разные стороны. Некоторые 
семьи годами живут вместе непо-
нятно зачем. Мне "непонятно 
зачем" жить не хотелось. Все 
должно развиваться. А когда 
достигается какая-то определен-
ная точка и ты понимаешь, что 
развиваться вместе уже некуда, 
хочется сохранить то, что нажито. 
Тогда лучше разойтись и остаться 
просто друзьями. Очень тяжело 
решиться на что-то. Но когда ты 
принял решение, становится 
легче. У меня все произошло в 
один день. Я пришла и сказала: 
"Сергей, давай подумаем, как 
сделать так, чтобы мы остались 
просто друзьями". Для мужчины 

это услышать, наверное, обид-
но. Во всяком случае я видела, 
что он обиделся. Но какой был 
смысл дальше портить друг 
другу жизнь? Наши мнения по 
каким-то вопросам стали рас-
ходиться. У нас расходились и 
мнения по поводу воспитания 
ребенка. Наверное, из-за 
ребенка я и решилась на этот 
шаг. Конечно, у нас были и дру-
гие взаимные обиды, но это 
сугубо личные вопросы, мне бы 
не хотелось их обсуждать.

Да, проблема, наверное, в 
том, что мы в принципе очень 
разные. Мы получили разное 
воспитание. Мы из разной 
социальной среды. С детства у 
нас был разный образ жизни. 
Сергей мог с позиций силы 
решать какие-то вопросы, я 
была против этого. Я очень 
позитивный человек, оптимист 
по жизни. Сергей пессимист. Он 
достаточно сложный человек. 
Есть такая категория людей — 
одинокий волк. Я когда с ним 
познакомилась, сразу это поня-
ла. Мне было 20, ему 29. Мы 
друг друга многому научили, по 
крайней мере, он меня. Он 
помог мне повзрослеть, за что 
ему большое спасибо…»

пРоШЛое

13 ноября прошлого года на 
страничке Алеси в социальной сети 

«Фейсбук» появилась запись:  
«В браке». И рядом — вот это фото.

«Мы были  
очень разные…»

ИЗ пеРВЫх УСТ

Алеся ЯРМОЛЕНКО:
«Вначале рассказываешь 
о своем счастье, а потом 

эти громкие разводы 
начинаются…»

Сама певица свою личную 
жизнь держит под семью замка-
ми, и рассказывать широкой 
публике о своем женском счастье 
с новым мужем она пока не 
намерена.

— Что касается личного, то 
все под запретом, — сразу сказа-
ла Алеся. — Ничего не расскажу и 
не просите. Данная тема для 
меня давно под запретом. Просто 
так получается, что чем больше 
рассказываешь, тем хуже. 
Поймите меня правильно: это 

моя личная жизнь, никого посто-
роннего в нее посвящать не хочу.

А то, что я второй раз вышла 
замуж, — не секрет. Об этом уже 
многие знают. Но какие-то под-
робности, что да как — извините! 
Вначале рассказываешь о своем 
счастье, а потом эти громкие раз-
воды начинаются… Поэтому не 
хочется ни о чем распространять-
ся. Могу сказать только, что пре-
бываю в состоянии абсолютного 
счастья, благоговении и заботе, 
чего и всем желаю…

— Слово «развод» уже не вызы-
вает у меня негативных эмоций, — 
говорит Евгений Анатольевич. — Я 
фаталист и считаю, что написано 
на судьбе, то и должно быть. И в 
разводах тоже ничего страшного 
нет — надо только к ним привы-
кнуть. Я вот привык…

До раздела имущества во 
всех семьях Крыжановского дело 
никогда не доходило.

— Делить всегда было нечего, 
— признается артист. — А если 
даже и было, то я всегда все 
оставлял женам. У меня был 
период, когда пришлось пару 
месяцев жить в машине. Но я 
считаю, что если мужчина уходит 
из семьи, он должен женщине 
оставить все. На мой взгляд, так 
правильно. Потому что она отдала 

«Могу сказать только,  
что пребываю в состоянии 

абсолютного счастья!».

В ТеМУ

Евгений КРЫЖАНОВСКИЙ:«Я разводился четыре раза и всегда уходил в одних трусах!»

тебе часть своей жизни. И ты най-
дешь еще кого-то, а она, может 
быть, и нет.

Личная жизнь устроена далеко 
не у всех бывших жен известного 
артиста. Две из них вышли замуж, 
родили детей.

— Мы со всеми бывшими 
женами поддерживаем очень хоро-
шие отношения, и особенно с 
Тамарой, моей предпоследней 
супругой, от которой у меня трое 
детей, — делится секретом семей-
ного счастья Евгений Анатольевич. 
— Мы живем рядом, у нас общая 
дача. Бывшие жены приняли в 
свой круг мою нынешнюю супругу 
— даже помогают ей управлять 
мной, так как отлично знают мои 
слабости… И самое главное, что 
Тамара, моя бывшая супруга, стала 

крестной мамой моей последней 
дочери Ксюшки.

Крыжановский убежден, что 
такие замечательные отношения с 
бывшими женами у него сложились 
потому, что он всегда поступал «как 
порядочный мужик».

— Я и квартиру оставил, и помо-
гал всегда, и зарплату отдавал, — 
делится почти интимными подроб-
ностями Евгений Анатольевич. — 
Мы никогда не заводили разгово-
ров об алиментах, потому что я 
всегда все нес в семью. И сейчас, 
когда дочки уже стали взрослыми, я 
все равно поддерживаю их: и учебу 
оплачиваю, и ремонты, и поездки. 
Знаете, дело даже не в деньгах. Я 
просто их не оставил — они же все 
мои! И даже теща, которая, каза-
лось бы, должна была меня про-

клясть за то, что я бросил ее 
дочку, сказала: «Женька, я тебя 
все равно люблю!»

Поэтому всем мужикам, кото-
рые читают «Народную Волю», 
хочу сказать: не унижайтесь за 
копейки, не унижайте в первую 
очередь себя и жену разделами, 
если уходите из семьи, — начните 
все с белого листа. А то начинают 
судиться, фамилии отнимать, 
детей делить — это тогда трагедия 
уже для всех.

Мы вот буквально на днях 
собирались все вместе на даче, 
ели шашлыки, собирали ягоды, 
смеялись, я смотрел на все это и 
думал: Боже, это вот та самая 
гармония, о которой можно толь-
ко мечтать!..

Марина КоКТЫШ.

Для некоторых развод — самая настоящая трагедия. Артист Евгений Крыжановский женат пятым браком.
«Народная Воля» поинтересовалась, какой развод для юмориста стал самым сложным.

ЗВеЗдЫ

Александр Солодуха 
за один концерт 

заработал  
30 тысяч евро

А за сезон — полтора миллиарда белорусских рублей.
Часть заработанных денег артист уже потратил на путевки 

— в сентябре вместе с сыновьями, женой и дочкой он отпра-
вится в Турцию, а Новый год встретит на Мальдивах. Путевки 
уже выкуплены.

— Я впервые решил сделать 
такой подарок себе и своим близ-
ким, — с гордостью рассказывает 
Александр «Народной Воле» о пред-
стоящих вояжах. — Год юбилейный, 
заработки хорошие — могу себе 
позволить. Почему путевку так рано 
покупаю? Я привык делать все зара-
нее…

В Турцию с нами должна была 
лететь еще и дочь моей супруги 
Антонина, но она переехала жить в 
Москву и со своим парнем отпра-
вится на Черное море. Поэтому 
полетим без нее, впятером.

Вот только концерты отработаю 
— и сразу на отдых! 19 августа у 
меня запланирован грандиозный 
концерт в Гомеле на стадионе 
«Центральный», а 30 августа — 
«сольник» в Витебске, в Летнем 
амфитеатре.

О своем творчестве Александр 
Солодуха всегда говорит охотно.

— Я уже начал запись нового 
альбома в Москве, в работе уже 
сейчас вторая композиция, — делит-
ся планами певец. — Вовсю гото-
вим программу на 2014 год! Я же 
обещал, что 8 марта 2014 года 
соберу «Минск-Арену». Это будет 
презентация новой программы, 
диска и тура под названием «Не 
заставляйте женщин долго ждать» — 
по одноименной песне, которая уже 
записана и крутится на «Русском 
радио» и «Радио Рокс». До этого я 
буду катать программу «Берега». Вот 
такие дела…

Александр Солодуха — один из 
самых успешных белорусских 
исполнителей. Он открыто говорит о 
своих заработках и называет 
цифры, от которых некоторым пред-
ставителям шоу-бизнеса становит-
ся не по себе: им такое и не сни-
лось!

— За сезон заработал миллиард 
рублей, — подсчитывает доходы 
певец, которого даже белорусские 
артисты давно называют народ-
ным. — Это своеобразный рекорд. 
И на этом останавливаться не 
собираюсь. У меня недавно был 
заказной концерт в России — 
выступали группа «Бони М» и 
Александр Солодуха. И за концерт я 
заработал столько же, сколько 
заплатили за выступление на 
«Славянском базаре» победитель-
нице «Евровидения» (Некоторые 
газеты сообщили, что Лорин за 
одну песню на «Славянском база-
ре» заплатили 30 тысяч евро. — 
Авт.). Это говорит о том, что умеют 
все-таки ценить белорусских арти-
стов! Безусловно, это приятная 
вещь! Поэтому я могу позволить 
себе пять путевок в Турцию и отдых 
на Мальдивах. На собственном 
примере я доказал: белорусский 
артист может зарабатывать нор-
мальные деньги здесь, в Беларуси. 
Главное — стремиться к этому. Но 
для того, чтобы зарабатывать при-
личные деньги, нужно, как я, пахать 
по 18 часов в сутки.

Марина КОКТЫШ.

 Александр Солодуха с женой Натальей, ее дочерью 
Антониной, сыновьями Александром и Антоном, дочкой 

Варенькой

СЛЫШАЛИ?

Ювелирная компания «Сирена» провела  
рейдерский захват 2-й городской больницы

За каких-нибудь 500 метров от рабочей резиденции белорусского президента среди бела дня новое здание 2-й городской 
клинической больницы оказалось захваченным неизвестной ювелирной компанией «Сирена». Как оказалось, всему виной 
«Городские шпионы».

На стадии строительства здание по ул.
Энгельса, 25 многие прохожие принимали за 
очередной 5-звездочный отель. Плевались: ну 
сколько можно, кому они нужны, эти отели. И 
очень удивлялись, когда оказалось, что сюда 
переехала 2-я городская клиническая больница. 
Но 24 июня на фасаде у главного входа появился 
логотип некой ювелирной компании «Сирена». 
Рядом развевались ее же флаги.

Сотрудники милиции и врачи безучастно 
наблюдали за творимым безобразием. Заметив 
на противоположной стороне улицы скопление 
граждан, чему не препятствовала милиция, 
«Народная Воля» поинтересовалась: что, соб-
ственно, происходит?

Граждане долго темнили, отказываясь прямо 
отвечать на вопрос, но, в конце концов, призна-
лись: снимается кино. «Так, сериалишко», — сни-
зила планку одна из участниц съемок. Что за 
сериалишко? Ну... «Фантастическая четверка-5», 
— юлила другая, не желая раскрывать секрет.

Проявив настойчивость, мы выяснили точ-
ную информацию: около больницы проходят 
съемки многосерийного художественного 
фильма «Городские шпионы», который создает-
ся по заказу российского Первого канала. По 
сюжету, одна из главных героинь — владелица 
крупной ювелирной компании. Отсюда и лого-
тип на величественном здании 2-й городской 
больницы. «Это временно», — поспешили успо-

коить нас. Уф, прямо от сердца отлегло. Рейдеры 
не пройдут!

В фильме, премьера которого назначена на 
2013 год, снимаются молодые актрисы, извест-
ные телезрителям по сериалам: оксана 
Фандера и ольга дыховичная.

дмитрий ГАЛКо.

СЦЭНА

Купалаўскі тэатр  
збіраецца ў Францыю
А спектакль Мікалая Пінігіна “Выкраданне Еўропы, альбо 

Тэатр Уршулі Радзівіл” вылучаны на Нацыянальную тэатраль-
ную прэмію.

ВАС ЦІКАВІЦь...

Як трапіць на канцэрт 
“Ляпіса Трубяцкога”?

У мінулым нумары вы пісалі пра Сяргея Міхалка. Ведаю, што ў 
Мінску “Ляпісы” цяпер не выступаюць, а як можна трапіць на іх канцэр-
ты ў той жа Расіі ці Украіне?

Ілля СІРЫНЧУК, студэнт.

Зараз група «Ляпіс Трубяцкі» актыўна гастралюе з праграмай «Не быць 
скотам». Сусветная прэм’ера новай канцэртнай праграмы «Рабкор Live» 
адбудзецца толькі 29 жніўня ў Крыме, у рамках нулявога дня фестывалю 
«Джаз Кактэбель». На гэты і іншыя летнія фестывалі і канцэрты «Ляпісаў» 
арганізуюцца спецыяльныя аўтобусныя туры з Мінска.

Два дні таму Купалаўскі тэатр 
скончыў 92-гі тэатральны сезон і 
адразу пачалі думаць пра наступны.

“Сёлета стала вядома, што спек-
такль “Пінская шляхта” вылучаны 
на Дзяржаўную прэмію Рэспублікі 
Беларусь, а “Выкраданне Еўропы, 
альбо Тэатр Уршулі Радзівіл” на 
Другую Нацыянальную тэатральную 
прэмію, — дзеліцца навінамі 
рэдактар аддзела знешніх сувязяў 
Купалаўскага тэатра Вераніка 
Молакава. — Але ці спраўдзяцца 

З Мінска —  
на піцерскі канцэрт Мадонны

9 жніўня ў Санкт-Пецярбургу прэзентуе сваё новае шоу Мадонна.
Некаторыя тураператары прапануюць туры на гэты канцэрт. Кошт 

білетаў прыблізна такі: 110—150 еўра — танцпол,  230 еўра — фанзона, 
ад 175 еўра — квіткі з месцамі.

даша пАЎЛоЎСКАЯ.

дАРЭЧЫ
ЗА РУЛЁМ

«Мотаршоу» не будзе
У гэтым годзе вырашана не праводзіць выставу 

аўтамабіляў «Мотаршоу». Наступны аўтасалон запланаваны 
на 2013 год.

— Першапачаткова разглядалася магчымасць правесці «Мотаршоу» ў 
верасні, — адзначылі арганізатары. — Аднак мы прааналізавалі сітуацыю і 
вырашылі, што гэта немэтазгодна. Наш аўтарынак не так інтэнсіўна 
абнаўляецца. Калі паглядзець, то пасля «Мотаршоу-2011» у Беларусь 
прывезлі не так ужо шмат новых аўтамабіляў.

Ці атрымае 
Мікалай пінігін другую 
тэатральную прэмію?

намінацыі, мы даведаемся ўжо ў 
наступным тэатральным сезоне. У 
новым сезоне гледачы таксама 
пабачаць прэм’еры спектакляў 
“Местачковае кабарэ”, “Арабская 
ноч” Роланда Шымельпфенінга і 
сумесны беларуска-шведскі праект 
“Бацька” паводле п’есы Аўгуста 
Стрындберга. Да таго ж тэатр чакае 
Міжнародны фестываль у Тбілісі і 
вялікія 40-дзённыя гастролі па 
Францыі”.

Марына ВІШНеЎСКАЯ.

поНедеЛьНИК, 30 ИюЛЯ

Беларусь 1
06.00, 07.10, 07.35, 08.15, 08.35 
«Доброе утро, Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 23.50 «Новости».
07.05, 08.05, 18.45, 23.40 «Зона X».
07.30, 08.30 «Деловая жизнь».
09.10 «В центре внимания».
10.05 «Время Союза».
11.00 «Звездная жизнь».
12.10 «Маргоша». Сериал.
14.10 Мультфильмы.
14.25 «Старые фотографии». Док.
фильм.
15.15, 19.20 «Новости региона».
15.25 «Моя правда».
16.25 «Начать сначала. Марта». 
Сериал.
17.20 «Маруся. Возвращение». 
Сериал.
18.15 «Арена».
19.40 «Калыханка».
19.55 «Сваты-5». Сериал.
21.00 «Панорама».
21.45 «За все тебя благодарю-2». 
Сериал.
22.45 «Доктор Хаус-6». Сериал.
00.05 «День спорта».
00.15 «Виртуозность». Худ.фильм.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Контуры».
10.05 «Жить здорово!».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Ирина Мирошниченко. 
Откровение».
12.05 «Сердце Марии». Сериал.
13.10 «Хочу знать».
13.40 «Контрольная закупка».
14.10 «Модный приговор».
15.10 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
16.15 «Кто стучится в дверь ко 
мне…». Худ.фильм.
18.20 «Обратный отсчет».
19.05 «Жди меня».
20.00 «Время».
21.05 «Дом образцового 
содержания». Сериал.
22.15 «Закрытая школа». Сериал.
23.20 «Обратный отсчет».
00.20 «Детектор лжи».
01.10 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.00 «Комната смеха».
10.55 «Погода на неделю».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30 «Утренняя почта».
12.00 «Прямой эфир».
12.50 «Институт благородных 
девиц». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.05 «Новости 
— Беларусь».
14.30 «С новым домом!».
15.10 «О самом главном».
15.55 «Городок». Дайджест.
17.30 «Местное время. Вести — 
Москва».
17.45 «Вести. Дежурная часть».
17.55 «Люблю, не могу!».
18.55 «Ефросинья. Продолжение». 
Сериал.
20.30 «Верю». Сериал.
21.25 «Тайны следствия». Сериал.
23.15 «Новая волна-2012». 
Закрытие Международного конкурса 
молодых исполнителей.

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.15 «Агент особого назначения». 
Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00, 23.10 
«Сегодня».
10.20 «Чистосердечное признание».
11.05 «До суда».
12.00 «Суд присяжных».
13.20 «Судебный детектив».
14.25 «Средь бела дня».
15.10 «Дело вкуса».
15.35, 18.35 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Прокурорская проверка».
17.20 «Говорим и показываем».
18.10 «Главная дорога».
19.35 «Москва. Три вокзала». 
Сериал.
21.20 «Наркотрафик». Сериал.
23.35 «Глухарь. Продолжение». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 

настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Неделя».
09.35 «Большой завтрак».
10.10 «Зеленый огурец. Полезная 
передача».
10.40 «Семейные драмы».
11.40, 17.30 «Званый ужин».
12.35, 18.30 «Огонь любви». 
Сериал.
13.50 «Центральный регион».
14.20 «Звездный ринг».
15.15 Концерт Михаила Задорнова.
16.50 «Репортерские истории».
17.10 «Наше дело».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.40 «Доченька моя». Худ.фильм.
23.00 «Тайны мира».
23.50 «Адская кухня».

Беларусь 2
07.30 Лондон-2012. Баскетбол. 
Мужчины. Аргентина—Литва.
09.00 Лондон-2012. Футбол. 
Мужчины. Сенегал—Уругвай.
10.40, 19.10, 23.00 Лондон-2012. 
«Дневник Олимпиады». Прямая 
трансляция.
11.00 Лондон-2012. Баскетбол. 
Женщины. Хорватия—Китай. 
Прямая трансляция.
12.45 Лондон-2012. Гребля 
академическая. Плавание. Прямая 
трансляция.
13.40 Лондон-2012. Теннис. Бокс. 
Прямая трансляция.
17.30 Лондон-2012. Тяжелая 
атлетика. Прямая трансляция.
19.05, 21.20 «Телебарометр».
19.30 Лондон-2012. Гимнастика 
спортивная. Прямая трансляция.
21.10, 21.30 Лондон-2012. Тяжелая 
атлетика. Плавание. Настольный 
теннис. Прямая трансляция.
21.25 «КЕНО».
23.20 Лондон-2012. Бокс. Прямая 
трансляция.

Мир
05.00, 06.00, 07.00, 08.00, 09.00, 
10.00, 11.00, 12.00, 17.00, 18.00, 
21.00, 22.00, 23.00, 00.00, 01.00 
«Новости Содружества».

05.05, 06.05 «Волчица». Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.25 «Йога Life».
08.05 «Энциклопедия вкуса».
08.35, 09.05, 10.05 «Держи меня 
крепче». Сериал.
11.05 «Кыргызстан в лицах».
11.25, 02.00 «Сделано в СССР».
12.20 «Тюрки России. Республика 
Чувашия». Док.фильм.
13.20, 02.40 «Лекарство против 
страха». Худ.фильм.
15.25 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
17.05, 23.05 «Слово за слово».
18.25 «Линия защиты». Серил.
21.25, 04.25 «Музыкальный 
иллюминатор».
22.05 «Невероятная правда о 
звездах».
00.05, 01.05 «Кобра. Антитеррор». 
Сериал.

Белсат
07.00 Тыдзень у «Аб’ектыве».
07.40, 19.35 “Англійская для дзяцей”.
07.45 “Казкі для дзетак”.
08.00 «Піпі Доўгаяпанчоха”. 
Серыял.
08.55, 19.10 “Басанож па свеце».
09.20, 17.00 “Марцэла”. Дак.фільм.
10.15 “Euromaxx”.
10.45 “Каралева Бона”. Серыял.
11.45 “Апошняя змова Сталіна”. Дак.фільм.
12.35“Форум”.
13.25, 20.35 “Размовы эксперта”.
13.40 “Кружэлка”.
14.15 “Арол: крымінальная сага”. 
Серыял.
15.10 “Лэдзі ўдачы”. Маст.фільм.
18.00, 19.00, 20.00, 21.00, 23.25 
“Аб’ектыў”.
18.10 “Час гонару”. Серыял.
19.40 “Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.10 “Еўропа сёння”.
21.25 “Гісторыя — на вакацыі”. 
“Брэсцкая крэпасць. Дзве абароны”. 
Дак.фільм.
21.55 “Фаду”. Дак. музычны фільм.
23.50 “Афіцэр”. Серыял.
00.35 “Калыханка” ад Сашы і 
Сірожы”.

ВТоРНИК, 31 ИюЛЯ
Беларусь 1

06.00, 07.10, 07.35, 08.15, 08.35 
«Доброе утро, Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 00.00 «Новости».
07.05, 08.05, 18.45, 23.50 «Зона X».
07.30, 08.30 «Деловая жизнь».
09.10, 21.55 «За все тебя 
благодарю-2». Сериал.
10.10 «Арена».
10.40 Мультфильмы.
10.50, 19.55 «Сваты-5». Сериал.
12.10 «Маргоша». Сериал.
14.05, 23.00 «Доктор Хаус-6». 
Сериал.
15.15, 19.20 «Новости региона».
15.25 «Здоровье».
16.15 «Начать сначала. Марта». 
Сериал.
17.15 «Маруся. Возвращение». 
Сериал.
18.15 «Сфера интересов».
19.40 «Калыханка».
21.00 «Панорама».
21.45 «Актуальное интервью».
00.15 «День спорта».
00.30 «Все должны умереть». Худ.фильм.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.20 «Между нами, девочками».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Наследство». Сериал.
12.05 «Сердце Марии». Сериал.
13.10 «Хочу знать».
13.40 «Контрольная закупка».
14.10 «Модный приговор».
15.10 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
16.15 «Понять. Простить».
17.00 «Давай поженимся».
18.20 «Счастливы вместе». 
Сериал.
18.55 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Дом образцового 
содержания». Сериал.
22.15 «Закрытая школа». Сериал.
23.20 «Олимпиада и Лондон: брак 
по любви».

00.20 «Детектор лжи».
01.10 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.05, 20.30 «Верю». Сериал.
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30, 17.30 «Местное время. Вести 
— Москва».
11.45, 17.45 «Вести. Дежурная 
часть».
12.00 «Прямой эфир».
12.50 «Институт благородных 
девиц». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.05 «Новости 
— Беларусь».
14.30 «С новым домом!».
15.10 «О самом главном».
15.55 «Городок». Дайджест.
17.55 «Люблю, не могу!».
18.55 «Ефросинья. 
Продолжение». Сериал.
21.25 «Тайны следствия». Сериал.
23.15 «Звездные вдовы».
00.05 «Детективное агентство 
«Иван да Марья». Сериал.

НТВ-Беларусь
06.05 «НТВ утром».
08.15 «Агент особого 
назначения». Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00, 23.10 
«Сегодня».
10.20 «Чистосердечное признание».
11.05 «До суда».
12.00 «Суд присяжных».
13.20 «Судебный детектив».
14.25 «Средь бела дня».
15.10 «Дело вкуса».
15.35, 18.35 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Прокурорская проверка».
17.20 «Говорим и показываем».
18.10 «В зоне особого риска».
19.35 «Москва. Три вокзала». 
Сериал.
21.20 «Наркотрафик». Сериал.
23.35 «Глухарь. Продолжение». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».

06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Дорогая передача».
08.45 «Доченька моя». Худ.фильм.
10.40 «Семейные драмы».
11.40, 17.30 «Званый ужин».
12.35, 18.30 «Огонь любви». 
Сериал.
13.50 «Парни побоку». Худ.фильм.
15.35 «Военная тайна».
16.50 «Следаки». Сериал.
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.40 «За спичками». Худ.фильм.
23.00 «Автопанорама».
23.20 «Убойная сила-4». Сериал.
00.15 «Механический апельсин».

Беларусь 2
07.30 Лондон-2012. Баскетбол. 
Женщины. Россия—Бразилия.
09.00 Лондон-2012. Гандбол. 
Женщины. Швеция—Норвегия.
10.30, 19.10, 22.55 Лондон-2012. 
«Дневник Олимпиады». Прямая 
трансляция.
10.55 Лондон-2012. Баскетбол. 
Мужчины. Китай—Россия. Прямая 
трансляция.
12.45 Лондон-2012. Гребля 
академическая. Плавание. Теннис. 
Прямая трансляция.
15.30 Лондон-2012. Бокс. Теннис. 
Прямая трансляция.
17.30 Лондон-2012. Тяжелая 
атлетика. Прямая трансляция.
19.05, 21.20 «Телебарометр».
19.30 Лондон-2012. Гимнастика 
спортивная. Теннис. Прямая 
трансляция.
21.05, 21.30 Лондон-2012. Тяжелая 
атлетика. Плавание. Прямая 
трансляция.
21.25 «КЕНО».
23.15 Лондон-2012. Бокс. 
Настольный теннис. Прямая 
трансляция.

Мир
05.00, 06.00, 07.00, 08.00, 09.00, 
10.00, 11.00, 12.00, 17.00, 18.00, 
21.00, 22.00, 23.00, 00.00, 01.00 
«Новости Содружества».
05.05, 06.05 «Волчица». Сериал.

07.05 «Тик-так».
07.25 «Йога Life».
08.05 «Энциклопедия вкуса».
08.35, 09.05, 10.05 «Держи меня 
крепче». Сериал.
11.05 «Общий рынок».
11.25 «Общий интерес».
12.20 «Тюрки России. Республика 
Алтай». Док.фильм.
13.20, 02.40 «Контрабанда». Худ.
фильм.
15.25 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
17.05, 23.05 «Слово за слово».
18.25 «Линия защиты». Сериал.
21.25, 04.25 «Диаспоры».
22.05 «Правила жизни».
00.05, 01.05 «Комиссар Наварро». 
Сериал.
02.00 «Всюду жизнь».

Белсат
07.00, 18.00, 19.00, 20.00, 21.00, 
00.10 “Аб’ектыў”.
07.25, 19.40 “Англійская для 
дзяцей”.
07.30 “Казкі для дзетак”.
07.45, 17.00 “Апошняя змова 
Сталіна”. Дак.фільм.
08.35, 18.10 “Час гонару”. Серыял.
09.20, 15.00 “Басанож па свеце”.
09.50, 15.25 “Еўропа сёння”.
10.15 “Размова эксперта”.
10.40, 16.30 “Брэсцкая крэпасць. 
Дзве абароны”. Дак.фільм.
11.10 “Фаду”. Дак.музычны фільм.
12.35 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
12.50 “Два на два”.
13.15 “Марцэла”. Дак.фільм.
14.10, 00.35 “Афіцэры”. Серыял.
15.50 “МакраФон”.”Minsk-Mixt-2008”. 
Канцэрт гурта “В:N”.
16.15 “Размовы эксперта”.
19.10 “Навігатар”.
19.25 “Паляванне на дзівосы”.
19.45 «Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.10 «На колах».
20.35 “Прыватная калекцыя».
21.25 “Над Нёмнам”.
21.40 “Форум”.
22.25 “Блізкая гісторыя. Іншы 
погляд”. “Фотааматар”. Дак.фільм.
23.30 “МакраФон”. “Be Free-2008”. 
Выступленне гурта “Крама”.
01.20 “Калыханка” ад Сашы і Сірожы.

СРедА, 1 АВГУСТА

Беларусь 1
06.00, 07.10, 07.35, 08.15, 08.35 
«Доброе утро, Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 00.00 «Новости».
07.05, 08.05, 18.45, 23.50 «Зона X».
07.30, 08.30 «Деловая жизнь».
09.10, 21.55 «За все тебя 
благодарю-2». Сериал.
10.05 «Сфера интересов».
10.30 «Коробка передач».
11.00, 19.55 «Сваты-5». Сериал.
12.10 «Маргоша». Сериал.
14.05, 23.00 «Доктор Хаус-6». 
Сериал.
15.15, 19.20 «Новости региона».
15.25 Мультфильмы.
15.50 «Все путем!».
16.20 Лондон-2012. Олимпийские 
игры. Футбол. Египет—Беларусь. 
Прямая трансляция.
18.30 «Специальный репортаж».
19.40 «Калыханка».
21.00 «Панорама».
21.45 «Актуальное интервью».
00.15 «День спорта».
00.30 «Венера». Худ.фильм.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.20 «Между нами, девочками».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Наследство». Сериал.
12.05 «Сердце Марии». Сериал.
13.10 «Хочу знать».
13.40 «Контрольная закупка».
14.10 «Модный приговор».
15.10 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
16.15 «Понять. Простить».
17.00 «Давай поженимся!».
18.20 «Счастливы вместе». 
Сериал.
18.55 «Пусть говорят» с Андреем 
Малаховым».
20.00 «Время».
21.05 «Дом образцового 
содержания». Сериал.
22.15 «Закрытая школа». Сериал.
23.20 «Среда обитания».
00.20 «Детектор лжи».
01.10 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.05, 20.30 «Верю». Сериал.
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30, 17.30 «Местное время. Вести 
— Москва».
11.45, 17.45 «Вести. Дежурная часть».
12.00 «Прямой эфир».
12.50 «Институт благородных 
девиц». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.05 «Новости 
— Беларусь».
14.30 «С новым домом!».
15.10 «О самом главном».
15.55 «Городок». Дайджест.
17.55 «Люблю, не могу!».
18.55 «Ефросинья. 
Продолжение». Сериал. 
21.25 «Тайны следствия». Сериал.
23.15 «Титаник». Последняя тайна».
00.05 «Детективное агентство 
«Иван да Марья». Сериал.

НТВ-Беларусь
06.05 «НТВ утром».
08.15 «Агент особого назначения». 
Сериал.

10.00, 13.00, 16.00, 19.00, 23.10 
«Сегодня».
10.20 «Развод по-русски».
11.05 «До суда».
12.00 «Суд присяжных».
13.20 «Судебный детектив».
14.25 «Средь бела дня».
15.10 «Дело вкуса».
15.40, 18.35 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Прокурорская проверка».
17.20 «Говорим и показываем».
18.10 «Спасатели».
19.35 «Москва. Три вокзала». 
Сериал.
21.20 «Наркотрафик». Сериал.
23.35 «Глухарь. Продолжение». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Автопанорама».
08.50 «За спичками». Худ.фильм.

10.40 «Семейные драмы».
11.40, 17.30 «Званый ужин».
12.35 «Огонь любви». Сериал.
13.50 «Холостяки». Сериал.
14.35 «Убойная сила-4». Сериал.
15.30 «Час суда».
16.50 «Следаки». Сериал.
18.30 «Нина». Сериал.
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.40 «Табор уходит в небо». Худ.
фильм.
23.00 «Добро пожаловаться».
23.20 «Убойная сила-5». Сериал.
00.15 «Странное дело».

Беларусь 2
07.30 Лондон-2012. Гандбол. 
Мужчины. Дания—Испания.
09.00 Лондон-2012. Волейбол. 
Мужчины. Бразилия—Россия.
10.30, 19.10, 23.10 Лондон-2012. 
«Дневник Олимпиады». Прямая 
трансляция.
10.55 Лондон-2012. Баскетбол. 
Женщины. Канада—Франция. 
Прямая трансляция.
12.45 Лондон-2012. Гребля 

академическая. Плавание. Теннис. 
Прямая трансляция.
16.15 Лондон-2012. Велоспорт. 
Бокс. Тяжелая атлетика. Прямая 
трансляция.
19.05, 21.25 «Телебарометр».
19.30 Лондон-2012. Гимнастика 
спортивная. Прямая трансляция.
21.30 «Спортлото 5 из 36».
21.35 «КЕНО».
21.40 Лондон-2012. Тяжелая 
атлетика. Плавание. Прямая 
трансляция.
23.30 Лондон-2012. Бокс. Прямая 
трансляция.

Мир
05.00, 06.00, 07.00, 08.00, 09.00, 
10.00, 11.00, 12.00, 17.00, 18.00, 
21.00, 22.00, 23.00, 00.00, 01.00 
«Новости Содружества».
05.05, 06.05 «Волчица». Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.25 «Йога Life».
08.05 «Энциклопедия вкуса».
08.35, 09.05, 10.05 «Держи меня 
крепче». Сериал.
11.05 «Кыргызстан в лицах».

11.25 «Путеводитель».
12.20 «Тюрки России. Дагестан». 
Док.фильм.
13.20, 02.40 «Инспектор Лосев». 
Сериал.
15.25 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
17.05, 23.05 «Слово за слово».
18.25 «Линия защиты». Сериал.
21.25, 04.25 «Секретные 
материалы».
22.05 «Правила жизни».
00.05, 01.05 «Комиссар Наварро». 
Сериал.
02.00 «Добро пожаловать».

Белсат
07.00, 18.00, 19.00, 20.00, 21.00, 
23.10 “Аб’ектыў».
07.25, 19.45 “Англійская для 
дзяцей”.
07.30 “Казкі для дзетак”.
07.40, 11.50 “Форум”.
08.25, 18.10 “Час гонару”. Серыял.
09.10, 13.20 “Навігатар”.
09.25, 13.35 “Паляванне на дзівосы”.
09.40, 13.55 “На колах”.
10.10, 14.20 “Прыватная калекцыя”.

10.30 “Над Нёмнам”.
10.45, 15.55 “Блізкая гісторыя. Іншы 
погляд”. “Трысняговы танец”. Дак.
фільм.
11.50 “Форум”.
12.35 “Афіцэры”. Серыял.
14.40 “МакраФон”. “Be Free-2008”. 
Выступленне гурта “Крама”.
17.00 “Таямніца крэпасці 
шыфраў”. Серыял.
17.45 “Беларусь — адзін верш”. Дак.
цыкл.
19.10 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
19.35 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
19.50 «Калыханка для самых 
маленькіх».
20.10 “Праект “Будучыня”.
20.35 “ПНР дэ люкс”. Дак.фільм.
21.25 “Побач з намі”.
21.40 “Кароль-вінароб”. Серыял.
22.30 “Бяссонная плынь”. Дак.
фільм.
23.35 “Фальшываманетчыкі. 
Вяртанне “Зграі”. Серыял.
00.20 “Калыханка” ад Сашы і 
Сірожы”.

ШТо? дЗе? КАЛІ?

28 ліпеня — 5 жніўня
ТЭАТРЫ

Сучасны мастацкі тэатр
28, 31, 1, 2 — ПРЭМ’ЕРА! 

“Турандот”.
29 — “Золушка”.
30 — ”Минск, я люблю тебя!”
2 — “Фигаро.tut”.
Тэатр-студыя кінаакцёра
28, 29 — “Кто смеется 

последним”.
Канцэртная зала “Мінск”
30 — “Боинг, боинг, боинг”, 

камедыя.

ФЕСТЫВАЛІ
Свята паэзіі і песні 

“Ракуцёўскае лета-2012” адбуд-
зецца 29 ліпеня ў філіяле музея 
“Фальварак Ракуцёўшчына” 
(Маладзечанскі раён).

ВЫСТАВЫ
Выставачны павільён 

«БелЭкспа»
Па 31 жніўня — Міжнародная 

спецыялізаваная выстава-
кірмаш тавараў “Нашым дзе-
цям” і выстава-кірмаш 
“Прывітанне, школа!”.

КАНЦЭРТЫ
Madison Royal Club
28 — Канцэрт Юліі 

Савічавай.
Караоке-тэатр “Богема”
3 — Канцэрт Лаліты 

Міляўскай.

АНоНС

Алег Меньшыкаў 
прывязе ў Мінск 

аркестр сваёй мары
12 верасня артыст выступіць у Палацы Рэспублікі.

“Усё, што вы хацелі даведацца пра Алега Меньшыкава — ён раскажа 
сам у новым спектаклі-канцэрце «Аркестр Мары», — гаворыцца ў анонсе 
да выступлення вядомага расійскага артыста. — А дапамогуць яму ў 
гэтым 30 чалавек — выдатных музыкантаў і артыстаў гэтага духавога 
аркестра! Менавіта артыстаў, таму што музыкі не проста iграюць: яны 
танчаць, ладзяць жартоўныя дуэлі на барабанах, запаўняюць сабой гляд-
зельную залу, займаючы ўсю прастору аглушальным гучаннем духавых 
інструментаў. Публіка замірае, калі галоўны дырыжор Дзяніс Вінаградаў 
раскрывае парасон, і ў зале пачынаецца вясновы лівень. Музыкі 
пальцамі і далонямі, пстрыкаючы і прыхлопваючы, ствараюць 
сапраўдную гукавую карціну навальніцы”.

Духавы аркестр распавядае сумныя і смешныя гісторыі, ілюструючы 
самыя яркія моманты жыцця Алега Меньшыкава. А акцёр чытае некалькі 
кавалкаў (у тым ліку і пра каханне) са сваёй будучай кнігі мемуараў: «Вы 
ведаеце, зараз такі час — усё пішуць кнігі. Хтосьці раманы, але ў 
асноўным мемуары, успаміны. Я таксама вырашыў напісаць. Толькі 
кнігу незвычайную. Яна будзе такая музычная. Кожны кавалак — свая 
мелодыя...”.

Білеты на Алега Меньшыкава каштуюць ад 150.000 да 1.200.000 
беларускіх рублёў.

Марына ВІШНеЎСКАЯ.

ВеРНiСАЖ

Закуліссе каралеўскага жыцця
Паглядзець, за якім сталом сядзела французская каралева Марыя Антуанэта і дакрануцца да табакеркі  

Фрыдрыка Вялікага можна ў Нацыянальным мастацкім музеі Беларусі.  
У бліжэйшы час тут будуць прадстаўлены самыя сапраўдныя каралеўскія скарбы.

16 жніўня ў музеі адкрываецца выстава «Каралеўскія скарбы. 
Еўрапейскія шэдэўры 1600—1800 гг. з калекцыі лонданскага Музея Вікторыі 
і Альберта.

«У экспазіцыі будуць прадстаўлены рэдкія помнікі сусветнай культу-
ры, чыё паходжанне і існаванне непарыўна звязана з імёнамі 
еўрапейскіх манархаў, арыстакратаў і непераўзыдзеных майстроў 
свайго часу, — анансуюць выставу супрацоўнікі музея. — Сярод іх — 
выкананая ў тэхніцы наборнага дрэва стальніца (частка пісьмовага 

стала, які належаў французскай каралеве Марыі Антуанэце (1755—
1793 гг.) з яе апартаментаў у палацы Малы Трыанон у Версалі) і многія 
іншыя».

Табакеркі Фрыдрыха Вялікага, а яшчэ адзенне, зброя, мэбля і карціны, 
якія раней упрыгожвалі каралеўскія палацы і дамы арыстакратаў, — усё гэта 
можна будзе на ўласныя вочы пабачыць у Мінску.

Дарэчы, шэраг экспанатаў упершыню пакідае сцены Музея Вікторыі і 
Альберта з моманту іх набыцця.

Не пРАпУСЦІЦе!

За бясплатнымі дранікамі –  
толькі на “Бульба-фэст”!

У Сілічах пройдзе першы ў краіне фестываль, прысвечаны любімаму нацыянальнаму прадукту.
Свята караняплода “BULBA FEST” адбудзецца 28 ліпеня ў рэспубліканскім гарналыжным комплексе “Сілічы”. Галоўны пункт забаўляльнай 

праграмы — стварэнне і паяданне самага вялікага драніка ў Беларусі.
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АЛІМпІЯдА-2012ЧеТВеРГ, 2 АВГУСТА

Беларусь 1
06.00, 07.10, 07.35, 08.15, 08.35 
«Доброе утро, Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 00.00 «Новости».
07.05, 08.05, 17.45, 23.50 «Зона X».
07.30, 08.30 «Деловая жизнь».
09.10, 21.55 «За все тебя 
благодарю-2». Сериал.
10.10 «88-й. Олимпийский».
10.40, 15.25 Мультфильмы.
10.55 «Сваты-5». Сериал.
12.10 «Маргоша». Сериал.
14.05, 23.00 «Доктор Хаус-6». 
Сериал.
15.15, 18.10 «Новости региона».
15.55 «Врачебные тайны».
16.30 «Зямля беларуская».
16.45 «Маруся. Возвращение». 
Сериал.
18.25 «Сфера интересов».
18.55 Футбол. Лига Европы УЕФА. 
Гомель—Ливерпуль. Прямая 
трансляция.
21.00 «Панорама».
21.45 «Актуальное интервью».
00.15 «День спорта».
00.30 «Психоаналитик». Худ.
фильм.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.20 «Между нами, девочками».

11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Наследство». Сериал.
12.05 «Сердце Марии». Сериал.
13.10 «Хочу знать».
13.40 «Контрольная закупка».
14.10 «Модный приговор».
15.10 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
16.15 «Понять. Простить».
17.00 «Давай поженимся!».
18.20 «Счастливы вместе». 
Сериал.
18.55 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Дом образцового 
содержания». Сериал.
22.15 «Закрытая школа». Сериал.
23.20 «Братья и звезды».
00.20 «Детектор лжи».
01.10 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.05, 20.30 «Верю». Сериал.
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30, 17.30 «Местное время. 
Вести—Москва».
11.45, 17.45 «Вести. Дежурная 
часть».
12.00 «Прямой эфир».
12.50 «Институт благородных 
девиц». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.05 «Новости 
— Беларусь».
14.30 «С новым домом!».
15.10 «О самом главном».
15.55 “Городок». Дайджест.

17.55 «Люблю, не могу!».
18.55 «Ефросинья. 
Продолжение». Сериал.
21.25 «Тайны следствия». Сериал.
23.15 «Александр Солженицын. 
Спасенное интервью».
00.15 «Детективное агентство 
«Иван да Марья». Сериал.

НТВ-Беларусь
06.05 «НТВ утром».
08.15 «Агент особого 
назначения». Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00, 23.10 
«Сегодня».
10.20 «Ахтунг, руссиш!».
11.10 «До суда».
12.05 «Суд присяжных».
13.20 «Судебный детектив».
14.25 «Средь бела дня».
15.10 «Дело вкуса».
15.35, 18.35 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Прокурорская проверка».
17.20 «Говорим и показываем».
18.10 «Бывает же такое!».
19.35 «Москва. Три вокзала». 
Сериал.
21.20 «Наркотрафик». Сериал.
23.35 «Глухарь. Продолжение». 
Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 

настроения».
07.40, 20.25, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Добро пожаловаться».
08.50 «Табор уходит в небо». Худ.
фильм.
10.40 «Семейные драмы».
11.40, 17.30 «Званый ужин».
12.35, 18.30 «Нина». Сериал.
13.50 «Холостяки». Сериал.
14.35, 23.20 «Убойная сила-5». 
Сериал.
15.30 «Час суда».
16.50 «Следаки». Сериал.
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.40 «Алиби». Худ.фильм.
23.00 «Автопанорама».
00.15 «Еще не вечер».

Беларусь 2
07.30 Лондон-2012. Гандбол. 
Женщины. Россия—Хорватия.
09.00 Лондон-2012. Футбол. 
Мужчины. Мексика—Швейцария.
10.40, 19.10, 22.55 Лондон-2012. 
«Дневник Олимпиады». Прямая 
трансляция.
11.00 Лондон-2012. Баскетбол. 
Мужчины. Франция—Литва.
12.45 Лондон-2012. Гребля 
академическая. Плавание. Теннис. 
Прямая трансляция.
15.30 Лондон-2012. Бокс. Дзюдо. 
Велоспорт. Теннис. Прямая 
трансляция.
19.05, 21.20 «Телебарометр».
19.30 Лондон-2012. Велоспорт. 
Теннис. Прямая трансляция.

21.25 «КЕНО».
21.30 Лондон-2012. Плавание. 
Прямая трансляция.
23.15 Лондон-2012. Бокс. Прямая 
трансляция.

Мир
05.00, 06.00, 07.00, 08.00, 09.00, 
10.00, 11.00, 12.00, 17.00, 18.00, 
21.00, 22.00, 23.00, 00.00, 01.00 
«Новости Содружества».
05.05, 06.05 «Волчица». Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.25 «Йога Life».
08.05 «Энциклопедия вкуса».
08.35, 09.05, 10.05 «Держи меня 
крепче». Сериал.
11.05 «Кыргызстан в лицах».
11.25 «Добро пожаловать».
12.20 «Олимпийская одиссея 
Виталия Смирнова». Док.фильм.
13.20, 02.40 «Инспектор Лосев». 
Худ.фильм.
15.25 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
17.05, 23.05 «Слово за слово».
18.25 «Линия защиты». Сериал.
21.25 «Всюду жизнь».
22.05 «Полуночники».
22.35 «Любимые актеры».
00.05, 01.05 «Комиссар Наварро». 
Сериал.
02.00 «Технология прорыва».
04.25 «Путеводитель».

Белсат
07.00, 18.00, 19.00, 20.00, 21.00, 

23.30 “Аб’ектыў”.
07.25, 19.45 “Англійская для 
дзяцей”.
07.30 “Казкі для дзетак”.
07.40, 12.45 “Таямніца крэпасці 
шыфраў”. Серыял.
08.25, 13.15 “Побач з намі”.
08.40, 18.10 “Час гонару”. Серыял.
09.25, 14.15 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
09.55, 14.45, 19.35 “Гісторыя пад 
знакам “Пагоні”.
10.00, 14.50 “Праект “Будучыня”.
10.30, 16.10 “ПНР дэ люкс”. Дак.
фільм.
10.50, 16.25 “Беларусь — адзін 
верш”. Дак.цыкл.
11.00, 15.20 “Кароль-вінароб”. 
Серыял.
11.50 “Бяссонная плынь”. Дак.фільм.
13.30, 23.55 “Фальшываманетчыкі. 
Вяртанне “Зграі”. Серыял.
16.30 “Дэструктыўная арганізацыя”. 
Рэпартаж.
16.55 “Моўнік”.
17.05 “Акварыум”. Серыял.
19.10 “Тэра постсаветыка. 
Дагестан”. Дак.фільм.
19.50 «Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.10 “Euromaxx”.
20.35 “Дранько-Майсюк”. Дак.фільм.
21.25 “Паляванне на дзівосы”.
21.45 “Дэфект”. Серыял.
22.35 “Урок беларускай мовы”. Дак.
фільм.
00.40 “Калыханка” ад Сашы і 
Сірожы”.

пЯТНИЦА, 3 АВГУСТА

Беларусь 1
06.00, 07.10, 07.35, 08.15, 08.35 
«Доброе утро, Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 01.15 «Новости».
07.05, 08.05, 18.45, 01.05 «Зона Х».
07.30, 08.30 «Деловая жизнь».
09.10 «За все тебя благодарю-2». 
Сериал.
10.10 «Сфера интересов».
10.40 «Полнейший общепит». 
Журналистское расследование.
11.10 Мультфильмы.
12.10 «Маргоша». Сериал.
14.05 «Доктор Хаус-6». Сериал.
15.15, 19.20 «Новости региона».
15.25 «Мастер путешествий».
16.00 «Все путем!».
16.30 «Перезагрузка».
17.15 «Маруся. Возвращение». 
Сериал.
18.10 «Коробка передач».
19.40 «Калыханка».
19.55 «Звездная жизнь. Битва за детей».
21.00 «Панорама».
21.45 «Знай наших».
21.55 «Не только женщина знает».
23.05 «Чужой». Худ.фильм.
01.35 «День спорта».

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 “Жить здорово!».
10.20 «Между нами, девочками».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 

«Новости спорта».
11.10 «Наследство». Сериал.
12.05 «Сердце Марии». Сериал.
13.10 «Хочу знать».
13.40 «Контрольная закупка».
14.10 «Модный приговор».
15.10 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
16.20 «Обратный отсчет».
17.00 «Давай поженимся!».
18.20 «Жди меня». Беларусь».
18.55 «Поле чудес».
20.00 «Время».
21.05 «Дом образцового 
содержания». Сериал.
22.15 «Стать Джоном Ленноном». 
Худ.фильм.
00.00 «Мой лучший любовник». Худ.
фильм.
01.50 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.05 «Верю». Сериал.
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30, 17.30 «Местное время. 
Вести—Москва».
11.45, 17.45 «Вести. Дежурная 
часть».
12.00 «Прямой эфир».
12.50 «Институт благородных 
девиц». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 00.05 «Новости 
— Беларусь».
14.30 «С новым домом!».
15.10 «О самом главном».
15.55 «Городок». Дайджест.
17.55 «Люблю, не могу!».
18.55 «Ефросинья. 

Продолжение». Сериал.
20.30 «Юрмала». Фестиваль 
юмористических программ.
22.15 «С приветом, Козаностра». 
Худ.фильм.
00.15 «Детективное агентство 
«Иван да Марья». Сериал.

НТВ-Беларусь
06.05 «НТВ утром».
08.15 «Агент особого 
назначения». Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 «Сегодня».
10.20 «И снова здравствуйте!».
11.10 «До суда».
12.05 «Суд присяжных».
13.20 «Суд присяжных. 
Окончательный вердикт».
14.25 «Средь бела дня».
15.10 «Дело вкуса».
15.35, 18.35 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.20 «Прокурорская проверка».
17.25 «Говорим и показываем».
18.10 «Профессия — репортер».
19.35 «Москва. Три вокзала». 
Сериал.
21.20 «Наркотрафик». Сериал.
23.10 «Ахтунг, руссиш!».
00.05 «Турбулентность». Худ.
фильм.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».

07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Автопанорама».
08.50 «Алиби». Худ.фильм.
10.40 «Семейные драмы».
11.40, 17.30 «Званый ужин».
12.35, 18.30 «Нина». Сериал.
13.50 «Холостяки». Сериал.
14.35 «Убойная сила-5». Сериал.
15.30 «Час суда».
16.50 «Следаки». Сериал.
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.40 «Вид сверху лучше». Худ.
фильм.
23.00 «Секретные территории».
23.50 «Российская покерная серия».
00.40 «Специальный проект».

Беларусь 2
07.30 Лондон-2012. Баскетбол. 
Мужчины. США—Нигерия.
09.00 Лондон-2012. Гандбол. 
Мужчины. Сербия—Дания.
10.30, 19.10, 23.55 Лондон-2012. 
«Дневник Олимпиады». Прямая 
трансляция.
10.55 Лондон-2012. Баскетбол. 
Женщины. Ангола—Хорватия. 
Прямая трансляция.
12.40 Лондон-2012. Гребля 
академическая. Легкая атлетика. 
Плавание. Стрельба. Прямая 
трансляция.
15.45 Лондон-2012. Фехтование. 
Дзюдо. Тяжелая атлетика. Теннис. 
Прямая трансляция.
19.05, 21.20 «Телебарометр».
19.30 Лондон-2012. Велоспорт. 
Фехтование. Прямая трансляция.

21.25 «КЕНО».
21.30 Лондон-2012. Тяжелая 
атлетика. Легкая атлетика. 
Плавание. Прямая трансляция.
00.20 Лондон-2012. Гандбол. 
Женщины. Дания—Норвегия.

Мир
05.00, 06.00, 07.00, 08.00, 09.00, 
10.00, 11.00, 12.00, 17.00, 18.00, 
21.00 «Новости Содружества».
05.05, 06.05 «Волчица». Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.25 «Йога Life».
08.05 «Энциклопедия вкуса».
08.35, 09.05, 10.05 «Держи меня 
крепче». Сериал.
11.05 «Республика сегодня».
11.25 «Вкусный мир. Чукотская 
кухня».
12.20 «Взлетающая Елена». Док.
фильм.
13.20, 02.10 «Инспектор Лосев». 
Худ.фильм.
15.25 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
17.05 «Слово за слово».
18.25, 03.55 «Камчатка. Жизнь на 
вулканах». Док.фильм.
19.25 «Была не была». Худ.фильм.
21.20 «Невероятная правда о 
звездах».
22.10 «Любимые актеры. Олег 
Даль».
22.40 «В четверг и больше 
никогда». Худ.фильм.
00.35 «Хорошие шутки».

Белсат
07.00, 18.00, 19.00, 20.00, 21.00, 
23.30 “Аб’ектыў”.
07.25, 19.45 “Англійская для 
дзяцей”.
07.30 «Казкі для дзетак».
07.40, 13.30 “Акварыум”. Серыял.
08.30, 09.55, 15.40, 19.40, 20.35 
“Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
08.40 “Час гонару”. Серыял.
09.30, 15.10 “Тэра постсаветыка. 
Дагестан”. Дак.фільм.
10.05, 15.50 “Euromaxx”.
10.35, 16.15 “Дранько-Майсюк”. Дак.
фільм.
10.55, 16.40 “Паляванне на дзівосы”.
11.15 “Дэфект”. Серыял.
12.05 “Урок беларускай мовы”. Дак.фільм.
12.55 “МакраФон”. “Be Free-2008”. 
Выступленне гурта “Крама”.
14.25 “Фальшываманетчыкі. 
Вяртанне “Зграі”. Серыял.
16.55 “Моўнік”.
17.10 “Кароль-вінароб”. Серыял.
18.10 “Прыстань”. Серыял.
19.10 “Беларускія лёсы. “Уладзімір 
Драбо — камандор”. Рэпартаж.
19.50 «Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.10 “На колах”.
20.50 “Гродзенскія вандроўкі 
Станіслава Пачобута”.
21.25 “Генерал няскончанай вайны”. 
Дак.фільм.
21.55 “Завітай да мяне ў сне”. 
Маст.фільм.
23.10 “Размовы эксперта”.
00.00 “Дэтэрмінатар”. Серыял.
00.45 “Вагон”.

СУББоТА, 4 АВГУСТА

Беларусь 1
07.00 «Доброе утро, Беларусь!».
09.00, 12.00, 16.00, 19.00 
«Новости».
09.10 «Здоровье».
09.55, 00.55 “Байки Митяя”. 
Сериал.
11.00 «Мастер путешествий».
11.30 «Все путем!».
12.15 Мультфильмы.
13.05 «Вокруг планеты».
13.50 Лондон-2012. Олимпийские 
игры. Футбол. ¼ финала. Прямая 
трансляция.
16.10 «Новости региона».
16.25 «Место встречи».
17.30 «Зона Х».
18.05 «Ваше лото».
18.45 «Пятерочка».
19.10 «Убийство в дачный сезон». 
Худ.фильм.
21.00 «Панорама».
21.40 «Крестный отец». Худ.фильм.
00.45 «День спорта».

ОНТ
07.00 «Субботнее утро».
08.00, 09.00, 16.00, 20.30 «Наши 
новости».
09.05 «Моя жена меня 
приворожила». Сериал.
09.40 «Здоровье».
10.40 «Смак».

11.25 «Смешарики. ПИН-код».
11.45 «Родня». Худ.фильм.
13.30 «Покровские ворота». Худ.
фильм.
16.15, 21.00 «Новости спорта».
16.20 «Обратный отсчет».
16.55 «Спасибо, жизнь!». Концерт 
Эдиты Пьехи.
18.30 «Хиромант». Сериал.
21.05 «Большая разница».
22.10 «Будь что будет». Худ.фильм.
23.45 «Индиго». Худ.фильм.

РТР-Беларусь
07.00 «Вся Россия».
07.15 «Юрмала». Фестиваль 
юмористических программ.
08.55 «Шутить изволите?». Худ.
фильм.
10.25 «Утренняя почта».
11.00, 14.00, 20.00 «Вести».
11.15 «Субботник».
11.50 «С приветом, Козаностра». 
Худ.фильм.
13.30 «В мире животных».
14.15 «Честный детектив».
14.50 «Эдита Пьеха».
15.40 «Искатели».
16.30 «Чужая родня». Худ.фильм.
18.15 «Субботний вечер».
19.55 «Погода на неделю».
20.30 «Ящик Пандоры». Худ.
фильм.
23.40 «Дуэль». Худ.фильм.

НТВ-Беларусь
06.20 «Супруги». Сериал.
08.00, 10.00, 13.00, 19.00 
«Сегодня».
08.20 «Медицинские тайны».
08.50 «Живут же люди!».
09.25 «Дело вкуса».
10.20 «Главная дорога».
10.55 «Кулинарный поединок».
11.55 «Квартирный вопрос».
13.25 «Дорожный патруль». 
Сериал.
15.05 «Развод по-русски».
16.00 «Прокурорская проверка».
17.05 «Очная ставка».
18.00 «Спасатели».
18.30 «Профессия — репортер».
19.25 «Луч Света».
20.00 «Самые громкие «Русские 
сенсации».
21.45 «Ты не поверишь!».
22.35 «Последняя любовь 
киллера». Худ.фильм.
00.15 «Вопрос чести». Худ.фильм.

СТВ
06.20 «Секретные территории».
07.10 «Дальние родственники».
07.35 «Солдаты-14». Сериал.
09.10 «Я — путешественник».
09.35 «Чистая работа».
10.25 «Минск и минчане».
11.00 «Вид сверху лучше». Худ.фильм.
12.40 «Приключения дилетанта».

13.10 «Где находится нофелет?». 
Худ.фильм.
14.45 «Военная тайна».
16.00 «Женщины ХХ века».
16.30, 19.30 «24 часа».
16.45 «Наше дело».
17.00 «Громкое дело».
17.45 «Любовь Авроры». Худ.фильм.
20.00 «СТВ-спорт».
20.10 «Воображариум доктора 
Парнаса». Худ.фильм.
22.20 «Звездный ринг». Лучшее.
23.20 «Вкус убийства». Сериал.

Беларусь 2
07.30 Лондон-2012. Баскетбол. 
Женщины. Чехия—США.
09.00 Лондон-2012. Волейбол. 
Женщины. США—Сербия.
10.30, 18.25, 23.55 «Лондон-2012. 
«Дневник Олимпиады». 
10.55 Лондон-2012. Баскетбол. 
Мужчины. Тунис—Франция. Прямая 
трансляция.
12.45 Лондон-2012. Гребля 
академическая. Легкая атлетика. 
Бокс. Прямая трансляция.
16.25, 18.55, 00.15 Лондон-2012. 
Футбол. Мужчины. ¼ финала. 
Прямая трансляция.
18.20, 20.55 «Телебарометр».
21.00 «КЕНО».
21.05 Лондон-2012. Легкая атлетика. 
Тяжелая атлетика. Плавание. 
Прямая трансляция.

Мир
05.00, 03.15 «Цирк». Худ.фильм.
06.30 «Путеводитель».
07.00 Мультфильмы.
07.50 «Приключения Муми-Тролля». 
Мультсериал.
08.15 «Миллион вопросов о природе».
08.30 «Приключения Компаса и 
Будильника».
08.45 «Экспериментаторы».
09.00, 15.00 «Новости 
Содружества».
09.10 «Мечтай! Действуй! Будь!».
09.40 «На шашлыки».
10.10 «Всюду жизнь».
10.40, 00.35 «Агентство НЛС». Сериал.
13.30 «Доказательства вины».
14.00 «Правила жизни».
15.10 «Мистер Х». Худ.фильм.
17.00 «Слепая любовь». Худ.фильм.
20.00 «Белая медведица». Худ.фильм.
22.10 «Музыкальный 
иллюминатор».
22.40 «Хорошие шутки».

Белсат
07.00, 18.00, 21.00, 23.25 “Аб’ектыў”.
07.25, 12.00, 19.35 “Англійская для 
дзяцей”.
07.30, 12.05 “Казкі для дзетак”.
08.00, 12.35 “Піпі Доўгаяпанчоха”. 
Серыял.
08.30 “Мой родны горад”. Серыял.
08.55 “Размовы эксперта”.

09.15 “Навігатар”.
09.30 “Прыватная калекцыя”.
09.50 “На колах”.
10.20 “Прыстань”. Серыял.
11.05 “Акварыум”. Серыял.
13.05 “Беларускія лёсы”. “Уладзімір 
Драбо — камандор”. Дак.фільм.
13.35 “Дэтэрмінатар”. Серыял.
14.20 “Генерал няскончанай вайны”. 
Дак.фільм.
14.55 “МакраФон”. “Be Free-2008”. 
Выступленне гурта “Крама”.
15.30 “Завітай да мяне ў сне”. 
Маст.фільм.
16.40 “Моўнік”.
17.00 “Чарцюк з сёмага класа”. 
Серыял.
17.50 “Гродзенскія вандроўкі 
Станіслава Пачобута”.
18.05 “Дэфект”. Серыял.
18.55, 19.55 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
19.10 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
19.40 “Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.10 “Еўропа сёння”.
20.35 “Побач з намі”.
21.15 “Лонданская крама”. Дак.
серыял.
21.40 “Кроўны брат”. Маст.фільм.
23.40 “Арол: крымінальная сага”. 
Серыял.
00.40 “Жаўтуха”.

ВоСКРеСеНье, 5 АВГУСТА

Беларусь 1
07.05 «Існасць».
07.30 «Убийство в дачный сезон». 
Худ.фильм.
09.00, 12.00, 15.00 «Новости».
09.10 «Арсенал».
09.40 «Зямля беларуская».
09.50, 01.05 «Байки Митяя». Сериал.
10.55 «Зона Х».
11.30, 15.30 Мультфильм.
12.10 «Врачебные тайны».
13.00 «Моя правда».
14.00 «Время Союза».
15.10 «Новости региона».
16.00 «Женитьба Бальзаминова». 
Худ.фильм.
17.45 «Коробка передач».
18.20 «Суперлото».
19.10 «Право на надежду». Худ.
фильм.
21.00 «В центре внимания».
21.55 «Империи обмана». 
Журналистское расследование.
22.30 «Изгой». Худ.фильм.

ОНТ
07.00 «Воскресное утро».
08.00, 09.00, 16.00 «Наши новости».
09.05 «Воскресная проповедь».
09.20 «Моя жена меня 
приворожила». Сериал.
09.55 «Непутевые заметки».
10.15 «Пока все дома».
11.10 «Фазенда».

11.45 «Ищите женщину». Худ.
фильм.
14.25 «КВН». Премьер-лига.
16.15 «Новости спорта».
16.20 «Обратный отсчет».
16.55 «Елена Исинбаева. Девушка 
с шестом».
17.55 «Крутая компания». Худ.
фильм.
20.00 «Контуры».
21.05 «Жизнь в розовом цвете». 
Худ.фильм.
23.35 «Боже, какой пустяк!». 
Концерт Александра Иванова и 
группы «Рондо».

РТР-Беларусь
07.00 «Вся Россия».
07.15 Мультфильм.
07.45 «Ящик Пандоры». Худ.
фильм.
11.00, 14.00, 20.00 «Вести».
11.15 «Сам себе режиссер».
12.00 «Смехопанорама».
12.30 «Первый рейс». Худ.фильм.
14.15 «Целители. Расплата за 
невежество».
15.10 «Городок». Дайджест.
16.35 «Двенадцатая ночь». Худ.
фильм.
18.15 «Смеяться разрешается».
20.30 «Наследница». Худ.фильм.
23.55 «Сюрприз». Худ.фильм.

НТВ-Беларусь
06.20 «Супруги». Сериал.
08.00, 10.00, 13.00, 19.00 
«Сегодня».
08.20 «Живут же люди!».
08.50 «Их нравы».
09.25 «Едим дома!».
10.20 «Женский взгляд».
11.05 «Дачный ответ».
12.10 «Кремлевские похороны».
13.20 «Дорожный патруль». Сериал.
15.05 «Развод по-русски».
16.00 «Прокурорская проверка».
17.05 «И снова здравствуйте!».
18.00 «Бывает же такое!».
18.30 «Профессия — репортер».
19.25 «Чистосердечное признание».
21.45 «Тайный шоу-бизнес».
22.45 «Тайна смерти отца Веня». 
Худ.фильм.
00.25 «Внимание, розыск!»

СТВ
06.20 «Тайны мира».
07.10 «Дальние родственники».
07.25 «Солдаты-14». Сериал.
09.00, 19.00 «Автопанорама».
09.30 «100 процентов».
10.15 «Большой завтрак».
10.55 «Воображариум доктора 
Парнаса». Худ.фильм.
13.00 «Здравствуйте, доктор!».
13.35 «Спортлото-82». Худ.фильм.
15.15 «Такова судьба».

16.00 «Центральный регион».
16.30 «24 часа».
16.50 «Репортерские истории».
17.15  Концерт Михаила Задорнова.
19.30 «Неделя».
20.40 «Генри Пул уже здесь». Худ.
фильм.
22.30 Профессиональный бокс.
23.10 «Адская кухня».
00.30 «Комната». Худ.фильм.

Беларусь 2
07.30 Лондон-2012. Баскетбол. 
Мужчины. Нигерия—Аргентина.
09.00 Лондон-2012. Гандбол. 
Мужчины. Исландия—Франция.
10.30, 19.10, 23.55 Лондон-2012. 
«Дневник Олимпиады». Прямая 
трансляция.
10.55 Лондон-2012. Баскетбол. 
Женщины. Франция—Россия. 
Прямая трансляция.
12.45 Лондон-2012. Велоспорт. 
Теннис. Прямая трансляция.
15.00 Лондон-2012. Борьба греко-
римская. Прямая трансляция.
17.45 Лондон-2012. Тяжелая 
атлетика. Прямая трансляция.
19.05, 20.55 «Телебарометр».
19.30 Лондон-2012. Велоспорт. 
Борьба греко-римская. Прямая 
трансляция.
21.00 «Спортлото 5 из 36».
21.05 «КЕНО».

21.10 Лондон-2012. Легкая атлетика. 
Прямая трансляция.
00.15 Лондон-2012. Волейбол. 
Женщины. Бразилия—Сербия. 
Прямая трансляция.

Мир
05.00, 03.25 «Антон Иванович 
сердится». Худ.фильм.
06.30 «Вкусный мир. Чукотская 
кухня».
07.00 Мультфильмы.
07.50 «Приключения Муми-Тролля». 
Мультсериал.
08.15 «Миллион вопросов о 
природе».
08.30 «Приключения Компаса и 
Будильника». Мультсериал.
08.45 «Экспериментаторы».
09.00, 15.00 «Новости 
Содружества».
09.10 «Путеводитель».
09.40 «Дачные истории».
10.10 «Сделано в СССР».
10.40, 00.35 «Агентство НЛС». 
Сериал.
13.30 «Доказательства вины».
14.00 «Правила жизни».
15.10 «Еще не вместе».
15.50 «Столыпин… Невыученные 
уроки». Сериал.
22.15 «Полуночники».
22.45 «Глаза пациентки». Худ.
фильм.

Белсат
07.00 “Аб’ектыў”.
07.15, 11.40, 19.40 “Англійская для 
дзяцей”.
07.20, 11.45 “Казкі для дзетак”.
07.50, 12.15 “Піпі Доўгаяпанчоха”. 
Серыял.
08.15 “Мой родны горад”. Серыял.
08.40 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
08.55 “Побач з намі”.
09.10 “Дэфект”. Серыял.
10.00 “Еўропа сёння”.
10.30 “Чарцюк з сёмага класа”. 
Серыял.
11.15 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
12.45, 22.25 “Арол: крымінальная 
сага”. Серыял.
13.45 “Прыватная калекцыя”.
14.15 “Лонданская крама”. Дак.
фільм.
14.40 “Паляванне на дзівосы”.
15.00 “Кроўны брат”. Маст.фільм.
16.40 “Форум”.
17.20 “Дзень, калі памёр Тыто”. Дак.
фільм.
18.15 “Каралева Бона”. Серыял.
19.15 “Басанож па свеце”.
19.45 “Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.05 “Піянеры змен. ЗША”. Дак.фільм.
21.00 “Размовы эксперта”.
21.20 «Дні футболу”. Маст.фільм.
00.20 “Бульбаны”. Мультсерыял.

Тры тыдні без сексу  
і іншыя правілы 

беларускіх алімпійцаў
Якіх установак прытрымліваюцца  

нашы спартсмены?

Першае правіла многіх нашых алімпійцаў — партызанскае. Гэта 
калі атлет закрываецца ад цікаўных вачэй перад стартам. Адзін з такіх 
зацятых партызан — кідальнік молата Іван Ціхан. Ён, дарэчы, і пасля 
спаборніцтваў не надта любіць выступаць публічна.

Найлепшая спартсменка Беларусі мінулага года Надзея Астапчук, 
якая выступае ў штурханні ядра, перад Гульнямі бярэ з Ціхана прыклад.

«Пасля спаборніцтваў дамо любыя інтэрв’ю, а цяпер — не, — кажа 
euroradio.fm трэнер штурхальніцы Аляксандр Яфімаў. — Яна 
сарамлівая. Справа — на першым плане, размовы — на другім».

Агульнавядома, што многія баксёры напярэдадні паядынкаў не 
займаюцца сексам. Пытаемся ў трэнера Канстанціна Маханькова 
(на Гульні ў Лондан ён вязе байца Сяргея Карнеева), чаму майстрам 
скураных пальчатак даводзіцца адмаўляцца ад уцех з жанчынай і як 
доўга трэба ўстрымлівацца.

«Тры тыдні? —  адказвае Канстанцін Маханькоў. — Злейшым буд-
зеш на рынгу. Найлепшая канцэнтрацыя тады. І пасля любошчаў моц 
у нагах страчваецца».

Алімпійскія чэмпіёны Пекіна ў веславанні браты Багдановічы 
спускаюцца на ваду, надзеўшы хрысціянскія крыжыкі. А таксама 
вераць і прытрымліваюцца забабонаў, што за два тыдні да Алімпіяды 
не варта галіцца і стрыгчыся.

Многія з нашых футбалістаў, гэта не сакрэт, вераць у цэлы шэраг 
забабонаў. Нехта кладзе ў гетры шчаслівыя манеткі. Нехта заўжды 
шнуруе буцы, пачынаючы выключна з адной і той жа нагі. А пенальці 
нашы хлопцы зазвычай прабіваюць, паставіўшы мяч ніпелем наперад. 
Праўда, гэтак жа сябе паводзіць пераважная большасць футбалістаў 
свету. Таму нязголеная барада ці манетка ў гетрах наўрад ці стануць 
важкім пераможным фактарам на футбольным полі.

Тэнісіст Максім Мірны не спажывае за дзень да матча мяса — каб 
лягчэй рухацца на корце.

Чэмпіёнка свету ў плаванні Аляксандра Герасіменя пагаджаецца, 
што адмаўляцца ад любошчаў перад стартам ці не спажываць нейкіх 
прадуктаў — нармальна: «Гэта аб’ектыўныя прычыны, а не прусакі ў 
галаве. Нехта гэтых правілаў прытрымліваецца, нехта не. Таму так і 
павінна быць».

А вось што да забабонаў, то Аляксандра вырашыла для сябе, што 
верыць у іх не варта: «Я лічу, што гэта няправільна і гэтага не павінна 
быць, каб ні ад чаго не залежаць».

Ці зробяць нашы 
спартсмены план  

па медалях?
Яшчэ задоўга да пачатку алімпійскіх стартаў спартыўныя і 

дзяржаўныя функцыянеры акрэслілі беларускім атлетам задачу-
мінімум — прывезці з Лондана 25 узнагарод, прычым 5 з іх павінны 
быць вышэйшай вартасці.

Як лічаць эксперты, выканаць загад будзе надзвычай складана: на 
Алімпіяду з-за нізкіх вынікаў не былі адабраны многія прызёры 
папярэдніх гульняў. Пра тое, што з розных прычын давядзецца 
прапусціць галоўныя старты чатырохгоддзя, заявілі алімпійская 
чэмпіёнка Юлія Несцярэнка, алімпійскі прызёр Вадзім Дзевятоўскі, 
не дапаможа футбольнай камандзе найлепшы некалі беларускі ігрок 
Аляксандр Глеб.

Былы міністр спорту і турызму Юрый Сівакоў таксама згодны: 
сцвярджаць, што перадалімпійскія страты ніяк не адаб’юцца на 
баяздольнасці беларускага калектыву, безадказна.

«Я ўжо гэта праходзіў на ўласным досведзе, казаў тады і цяпер кажу 
— пупок развяжацца, — гаворыць былы міністр. — Натуральна, планка 
завышана, адназначна неадэкватныя задачы. Але гэта наш прынцып, 
які рэалізуецца ўжо шмат гадоў: патрабуй немагчымага — атрымаеш 
максімальнае. І ў гэтым сэнсе людзі да такога прынцыпу таксама 
прызвычайваюцца, бо чалавек, як вядома, да ўсіх абставін умее 
адаптавацца — і пачынаем хлусіць там, дзе трэба і дзе не трэба. У нас 
міністр, кіраўнік ведамства не мае магчымасці і імкнення нейкім 
чынам выказаць свой пункт гледжання, не разумее таго, што яго 
задача — не бегаць, не скакаць і не ўздымаць на грудзі штангу, а 
асноўная задача — не перашкаджаць падначаленым прафесійна 
працаваць і ствараць для іх спрыяльныя ўмовы для гэтай працы. Вось 
у гэтым уся наша праблема».

Сяргей Карнееў (справа) вымяшчае на саперніку ўсё тое, 
што недаатрымаў у прыватным жыцці падчас падрыхтоўкі да 

спаборніцтваў. Фота prosportkz.kz

ТЫМ ЧАСАМ


